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Ulldecona aspira a crear un pare 
arqueolOgic amb l'art rupestre 

La declaració de Patrimoni de la Humanitat hi contribuiría decisivament. 
JOAN JOSEP CAROT/ Ulldecona 

Els alcaldes d'Ulldecona i del 
Perelló han mostrat la seva sa
tisfacció per haver estat se
leccionat l'art rupestre de 
l 'Arc Mediterrani de la pe· 
nínsula lberica com un deis 
candidats a ser declarats 
l'any vinent Patrirnoni de la MI> 
manitat per la Unesco. Aquest 
fet podria fer avan\:ar la 
construcció d'un Pare Ar· 
queolOgic. 

Els dos municipis, que junta
ment amb altres poblacions de 
sis comunitats autonomes, for
men part d':?questa candidatu
ra , presenten importants mani
festacions de pintures prehisto
nques. Al Baix Ebre i al Montsiii 
també s'inclouen les mostres 
d'art rupestre ubicades a Fre
ginals i a Alfara de Caries. 

L'alcalde d'Ulldecona, Lluc Ra
ga, considera que si finalment 
s'obté la declaració de Patrimoni 
de la Humanitat, aquesta distinció 
accelerarii considerablement la 
creació del projecte de Pare Ar
queologic d'Art Rupest re d'Ull
decona, que elabora la Genera
litat de Catalunya. Pera Raga, 
aquest projecte permetria millorar 
els accessos, el manteniment i 
la conservació de les pintures, 
establir uns horaris de visita, dis
posar d'un guia i crear un petit 
rnuseu a l'ermita de la Pietat, que 
globalment contribuiría a po
tenciar turísticament el municipi. 

L'alcalde del Perelló, Salvador 
Pallarés, coinc ideix amb el 
d' Ulldecona i opina que la de
~larac ió contribuiría decisivament 
J la preservació de l'art rupes
' re. gracies a les subvencions que 
'ots els municipis que posseixen 
•t¡uestes manifestacions artís-
1ques podrien rebre de les ins-

J.L.MATAMOAOSIOT 
Un deis 13 abrics sltuats prop de l'ennlta de la Pletat d'Ulldecona que presenten plntures rupestres. 

ti tucions europees un recursos 
economics que, en el cas del Pe
relló, segons Pallarés, s'haurien 
de destinar a millorar la senya
lització i els accessos i a pre
servar les pintures de l 'erosió que 
afecta els abrics naturals. 

Segons l'arqueoleg deis Ser
veis de Cultura de la Generalitat 
a Tortosa. Joan Vianney Arbe
ola, la possible declaració de l'art 
rupestre com a Patrimoni de la 
Humanitat •significara el reco
neixement de la importancia d'a
questes pintures, afavorira el seu 
coneixement, garantira la con
servació i el seu manteniment 
i provocara una afluencia con
trolada de turisme cultural•. Una 
de les característiques de les res-

tes de pintures rupestres que es 
conserven a les Terres de l 'Ebre 
és que es localitzen en abrics na
turals oberts a la roca, d'escassa 
fondiiria i dimensions desiguals, 
sense ser exéessivament grans, 
i no es coneixen pintures en co
ves de maj or profuriditat. 

Arbeloa ha explica! que •les 
representacions que s'hi t raben 
són esquemiit iques, típiques 
de l'anomenat art llevantí. Així 
s'identifiquen amb claredat fi
gures d'animals i figures hu.ma
nes, algunes de les quals porten 
ares i fletxes, que es poden tro
bar o bé aillades o bé en grups 
més nombrosos, conforman! 
autentiques escenes de cacera•. 
L'arqueoleg assenyala que la ero-

nologia de les pintures és for9a 
antiga, i que se situa majorit& 
riament en el Neolític Antic 
(5.500 a 3.500 a. C.), llevat de 
les pintures que es traben a l'a
bric 1 d'Ulldecona que se situen 
en el Neolít ic Mig (3.500 a 2.500 
a. C.) i les de l'abric IV, també 
d'Ulldecona, que són de l'Edat 
del Bronze (1.800 a 650 a.C.). 
SegonsArbeola, l'art rupestre de 
les Terres de l'Ebre és tot im
portan! pero destaca el d'Ull
decona, ja que per extensió és 
un deis més importants de Ca
talunya. També destaca el de Ca
bra-Feixet, al Perelló, perqué pre
senta unes figures for9a nítides. 

Cábra-Felxet 

'Pintures importants pero poc conegudes' 
Les pintures de Cabra-Feixet 

estan situades en un abric natural 
a uns 80 metres sobre el nivell 
del mar i presenten un grup de 

G.C./ Montblanc 

El direc tor del Museu Arxiu de Montblanc 
1 Comarca. Maties Solé, va indicar que •es
tem contents pel nomenament -tot referint
se a la possibilitat que les pintures rupes
r re s de la Canea de Barbera també siguin 
decla rades Patrioni de la Humanitat, ja que 
s'inclouen di ns de les 39 mostres d'art ru
pest re de l'Arc Mediterrani- perqué les pin
tures que hi ha al terme de Montblanc són 
1mportants pero poc conegudes .. Tanmateix 
posa de manifest que •nosalt res, fin s ara, 
sempre hem seguit la política de no donar-
111 rnassa publi cita! per evitar que puguin pa
t 1r danys ocasionats per l'home• . 

És de l 'opinió que •la millor protecc ió per-
1ue les pintu res t inguin una cont inu"itat és 

que no es divulguin, i aixo és el mi llar que 
,.Jc;rn con tinuar fent mentre que no es pu

, u1 d1spusa1 d'o11a p~t1e-es-faei eá 

rrec de la vigilancia de cadascuna d'aquestes figures en el qual destaquen un 
pintures.. - ca9ador amb un feix de sagetes 

Les pintures de Montblanc tenen una gran a la ma, una cabra i un cérvol. 
importancia, sobretot pel que fa a les de Mas A aquesta zona s'hi pot accedir 
d'en Llort i Mas d'en Caries. Tates estan si- fc'.lcilment. A Ulldecona, les pin-
tuades en la mateixa zona del gran terme tures es localitzen en 13 abrics 
de Montblanc i no es descarta que en el cas naturals situats a pocs metres 
que cont inuessin els estudis se.'n localitzessin de l'ermita de la Pietat. Des d'a-
de noves, seg o ns Maties Solé. quest santuari surtla sendera que 

Les pintures rupestres conegudes amb el condueix el visitant fins a les im-
nom de Mas d'en Uort van ser les prime- mediacions deis abrics. Les 
res que foren estudiades arreu del país. Van pintures estan protegides amb 
ser localitzades per Féli x Torres Amat, con- unes reixes i unes escales 
cretament durant l'any 1830 . El seu re- metal· liques faciliten l'accés a 
descobridor fou el reusenc Salvador Vilaseca, aquelles persones que vulguin 
el qual, en disposar de constancia escri- contemplarelsdiversos dibuixos 
t a. rupestres. 

La darrera t reballa es va produir ara fa més A la Cova Pintada, a Alfara, 
de sis anys. segons rec orda Mat ies Solé, i s 'hi traba una composic ió amb 
va permetre localitzar les pintures conegudes tres bra9os corbats, decorats 
amb-et-nom--tle-M'!!S-d'"eft-Gfa_.. ~----1-'aWJLLJ.;J;Uj,iJ.si.>Wd.!w.!.t!l.11Jru..i.~--

Ens hem de 
felicitar 

Dimecres. el Consell 
del Patrimoni va escollir en
t re les propostes que es 
presentaven per ser tra
meses a la Unesco i poder 
entrar a la !lista del P atri
moni Mundial, cinc candi
datures, dues de les quals 
corresponen a Catalunya: 
la del conjunt arqueologic 
de Tarraco i la del conjunt 
de les pintures rupestes de 
l 'anomenat Are Medite
rrani. 

Els ciutadans de Tarra
gona estan molt familia
ritzats i il·lusionats amb el 
conj unt arqueologic de 
Tarraco, ja que és una re
alitat que es viu quotidia
nament. Pero potser no es 
coneix tant l'impor tant 
patrimoni arqueologic que 
representa l'art rupestre a 
Catalunya, i sobretot a les 
comarques de Tarragona, 
on existeixen una série de 
conjunts d'una gcan qualitat 
i importanc ia a nivel! in
ternacional , com els d'Ull
decona, Montblanc, Tivis
sa i Vandellos, entre altres. 

· La candidatura de les 
pint ures rupestres de l 'Arc 
Mediterrani s'ha presentan! 
conj untament per cinc au
tonomies: Catalunya, Ara
gó, Andalusia, Castella i Co
munitat Valenciana. Cal va
lorar molt positlvament 
aquesta col-laboració, que 
permet posar en comú 
problematiques i solucions 
per a la preservació i difusió 
del patrimoni arqueologic 
a través de l'intercanvi de 
les experiéncies de ca
dascú. 

El Servei d 'Arqueolo
gia de la Generalitat sem
pre ha estat canse ient de 
!'interés del conjunt de pin
tures rupestres, la qual co
sa va portar, ja fa uns anys, 
a que la secció d'inventa
ri del Patrimoni Arqueolo
gic realitzés un treball es
pecffic, i s'endegués el Cor
pus de Pintures Rupestres 
de Catalunya, obra que re
copila una documentació 
exaustiva de tots els con
junts coneguts. El darrer 
acte d'aquest treball , 
fins al moment, ha estat l'e
laboració de l'expedient 
que ha fet que els conjunts 
de pintures rupestres fos
sin selec ionats, amb d'al
tres de l'Estat, per ser can
didats a la llista del Pa. 
tnmoni. D'aixo. igual que 
en el cas de Tarraco. ens 
hem de felic itar. • 

Maite Miró es arqueologa 
del Departament de Cultu 1 ~ 
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INFORMATIU DE LA VID A 

eco na 

• Reducció espectacular 
del deute municipal 
als proveidors Juliol 97 
xifra record 

• Les pintures rupestres 
opten a ser Patrimoni 
de la Humanitat 

• L'Euromed també passa 
de llarg, com gairebé tots 

• Bons preus 
per fer arrencar 
el polígon "Valldepins" 

LOCAL 



MOVIMENTDEMOGRÁ.FIC 

NAIXEMENTS 
Leila El Kmayat Romero 30-12-1996 

Elia Ayuso Castell 03-01-1997 

Jesús Eguren Marco 29-01-1997 

Quim Tena Escoto 11-02-1997 

Víctor Lavela Gálvez 03-02-1997 

Lydia Simó Sorando 01-03-1997 

1 rene Estellé Poy 05-03-1997 

Francesc Lavega Roig 05-03-1997 

Marc Jaime Ferré 14-03-1997 

Albert Blasco Roset 30-03-1 997 

Didac Fibla Escoto 19-03-1997 

Natzari Arasa Reverté 24-04-1997 

Khaoula lmzil Mourghi 05-05-1997 

Mónica Marín Martín 09-05-1 997 

Miquel Callarisa Millán 31-05-1997 

lvan Montaner Ausensi 10-06-1997 

Ferran Junqué Delgado 19-06-1997 

Roger Bueso Montrós 20-06-1997 

DEFUNCIONS 
José Antonio Rua Ribo 13-1 2-96 

Rosalia Fusté Vericat 01-01-97 Tortosa 

Gilberto Alegre Villaroya 03-01-97 Tortosa 

Metodio Moliner Moliner 03-01 -97 Castelló 

Yan Castell Albesa 06-01-97 22 anys 

Vicente Vives Antich 06-01-97 Hospitalet LI. 

Teresa Subirats Lleixa 12-01-97 73 anys 

Rufino López Sánchez 13-01-97 Mollet Vallés 

Pedro Querol Ferré 16-01-97 Tarragona 

Juan Bautista Serra Roig 21 -01-97 78 anys 

lnocencio Olmo Colliga 22-01 -97 61 anys 

Rafael Roig Roig 25-01-97 85 anys 

Bautista Querol Raga 06-02-97 Vinares 

Maria Martí Balagué 09-02-97 Tortosa 

Francisco García Mendoza 14-02-97 88 anys 

Albert Forcadell Carapuig 18-02-97 24 anys 

Ramon Bel Vives 02-03-97 Tortosa 

Enriqueta Llorens ltarte 03-03-97 Tortosa 

Maria Fibla Also 06-03-97 Barcelona 

José Giner Forcadell 23-03-97 95 anys 

Josefa Beltrán Millán 14-04-97 Tortosa 

José Genovés Sánchez 17-04-97 54 anys 

José Sauch Brusca 03-05-97 100anys 

Bautista Vericat Borrás 14-05-97 86 anys 

Rosa Garrit Nadal 01-06-97 85 anys 

Pilar Bel Romeu 01-06-97 76 anys 
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MATRIMONIS 
Josep-Gregori Pasalamar García i 
Maria Teresa Forcadell Esteller 01-02-1997 

Edmundo Boira Sorlí i 
Maria Cinta Borja Val ls 15-02-1997 

Lluís Serra Vilalta i 
María Isabel Camañes Tena 08-03-1 997 

Angel Ocaña Gabanes i 
Vanessa Borras Forner 12-04-1997 

Joaquín Bayarri Miró i 
Lourdes Planas Segura 26-04-1997 

José Tomás Callarisa Vericat i 
Lucía Martínez Mate 03-05-1 997 

Luis Tena Armengod i 
Yolanda Balastegui Solá 17-05-1997 

Jordi Sol Sola i 
Eva Maria Forcadell Castell 24-05-1 997 

Joaquín Francisco Marzal Foix i 
María José Barreda Beltrán 07-06-1997 

José Alfonso Forcadell Avilés i 
Carmen Olmo Colliga 14-06-1997 

Manuel Martorell Campos i 
Yolanda Guimerá Melich 21-06-1 997 

Vicente Roig Muñoz i 
Simona Melina Burgos 28-06-1997 

Joan Antoni Ricart Botias i 
María Belén Gilabert Labernia 28-06-1 997 

Osear Ferreres Ripollés i 
Maria Teresa Zaragoza Callarisa 28-06-1997 

ANUNCIS OFICIALS 

Si bé ja s'ha explicat per radio, cal 
remarcar que s'han de proveir de forma 
fixa tres places de treballa l'Ajuntament: 

• 1 plac;a d'ajudant de la Biblioteca per 
jubilació. 

• 1 plac;a de policia local també per 
jubilació. 

• 1 plac;a d'administratiu del Servei 
Municipal de Col.locació. 

Properament, i donat l'interes mos· 
trat per moltes persones, i un cop s'hagin 
cobert els tramits burocratics que com· 
porta la cobertura d'aquestes places, 
l'Ajuntament ho fara saber degudament 
a tothom. 

EDITORIAL 

Parla l'Alcalde 
Hem travessat l'equador d'aquesta legislatura i es perceb un canvi. Després de decades de somnolencia, 

Ulldecona es mou. 

La tasca deis dos primers anys de govern de l'actual equip que dirigeix l'Ajuntament sovint ha estat silenciosa, 
pero no per aixo, menys efectiva. 

Hem sanejat la hisenda municipal, base de qualsevol actuació inversora solida, i hem posat al dia els 
pagaments. • 

Hem refet el dialeg amb la Generalitat i amb les altres administracions públiques de Catalunya, per tal que, 
de nou, aquestes inverteixin a Ulldecona. 

Aquesta ha estat una labor interior, d'endre9a. Una tasca que era imprescindible per a una bona gestió. 

Ara, passem a l'atac: 

- Existeixen serioses possibilitats que, després de cinc anys d'existencia del polígon industrial Valldepins, 
aquest comenci a funcionar de veritat. L'equip de govern ha considerat sempre que la recuperació economica 
i del nombre d'habitants d'Ulldecona, passa necessariament per recuperar el teixit industrial que les darreres 
crisis economiques i !'absoluta desatenció de 16 anys de gestió socialista havien portat gairebé a l'extinció, sinó 
tos pel coratge d'aquells nostres bons empresaris que, sense cap suport,han fet que Ulldecona no sigui ara un 
desert industrial. 

Ens trobem a punt de poder signar un conveni amb el Departament de Benestar Social de la General itat per 
tal de poder comptar amb habitatges tutelats pera la gent gran. Aquesta és una experiencia practicament inedita 
a les terres tarragonines i que permet als nostres avis compaginar les atencions assistencials que requereixen 
amb una vida autonoma, digna i on es respecta la seva intimitat. 

- Durant la tardor-hivern d'aquest any es portaran a terme les obres de la primera fase de la xarxa d'aigües 
pluvials, una obra d'infraestructura basica pera qualsevol població, i que, fins i tot als municipis més deficitaris 
en equipament a la vinguda de la democracia, ja van realitzarfa molts anys, pero que a la nostra població havia 
estat ajornada en benefici d'altres activitats més visibles, pero molt menys necessaries. 

- També en materia d'aigües, hem lligat la realització, amb aportacions de la Generalitat, de la portada 
d'aigües a Les Ventalles. 

- Hem assolit el compromís de la Generalitat perque col.labori amb l'Ajuntament en actuacions per generar 
sol urbanitzat residencial dintre del nucli d'Ulldecona, bé per mitja de sol de nova creació, bé per accions de 
rehabilitació del nostre case urba, dissortadament tan malmes. Aixo permetra reduir el cost del sol, i, per tant 
de l'habitatge, permetent que els joves i les capes socials amb uns recursos mitjans i, fins i tot, baixos puguin 
accedir a la propietat d'un habitatge. Perque creiem que no es podia continuar amb un model urbanístic que 
es basava en l'elitisme, la destrucció del teixit urba historie, la degradació del medi ambient i l'especulació. 

- Estem recuperant coma espais naturals la bassa de Les Ventalles i la de !'Ermita, la primera de les quals, 
des de feia més de seixanta anys no havia estat netejada. S'ha posat la primera pedra per constituir dos nous 
espais de lleure per a la nostra població. 

- Hem repavimentat amb extremada dignitat el nostre carrer Major. 

- Hem endegat un seguit d'accions per revitalitzar la vida associativa. Es dotara de reg el camp de futbol. S'ha 
establert un conveni amb el Club Joventut que garantira la bona gestió de les instal.lacions del poliesportiu i 
els drets morals deis seus fundadors qui altruistament han realitzat un equipament amb el que no comptava 
Ulldecona i del qual ara se'n beneficia tota la població. Hem posat en contacte les associacions femen in es amb 
el Departament de Benestar Social per tal que rebin el suport d'aquest a l'hora d'organitzar activitats, i 
properament seguirem en la mateixa línia amb altres entitats. 

Aquesta és només la menció d'algunes d'entre moltes realitzacions que el vostre equip de govern, un equip 
únicament al servei deis interessos generals d'Ullqecona, esta realitzant. 1 seguim lluitant. Som homes de 
tendencies diverses, pero als que ens uneix un somni. No treballem per a la imatge exterior, sinó per recuperar 
la Ulldecona que tots desitgem, la Ulldecona del futur, una vila que ofereixi un pervindre als nostres fills i de la 
qual tots plegats ens sentim orgullosos. 

Lluc Raga 
Alcalde d'Ulldecona 
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IN FORMACIÓ D'IN TERES 

La Hispano de Fuente en Segures S.A. (HIFE, S.A.) 

HORARIS SORTIDES D'ULLDECONA 

HORARIS DE SORTIDES DIRECCIÓ ULLDECONA 

Hora Lloc de sortida Freqüencia 

Hora Destinació 
Sortida 

7,05 

7,25 

8,22 

9,10 

13,20 

14,45 

15,35 

15,45 

17,15 

17,30 

18,00 

19,50 

Amposta - Vinares - Castelló 
Valencia - Tarragona 

Amposta - Tortosa -
Barcelona - Zaragoza 

Vinares 

Tortosa 

Sénia - Rossell 

Amposta - Tortosa -
Zaragoza - Barcelona 

Sénia 

Alcanar - Vinares 

Sénia - Rossell 

T ortosa - Barcelona - Lleida 
(Curs Escolar) 

Sénia 

Alcanar i Cases Alcanar 

Horari de trens 
Regional a Valencia 

Matí .. ........................... a les 12'12 

(de Barcelona a Valencia) 

Regional a Barcelona 

Tarda . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . a les 19'02 

(de Valencia a Barcelona) 

Tren estrella 

Dissabtes i dilluns ........ a les 0'51 

(Barcelona a Cartagena) 

Tren estrella 

Dissabtes i dilluns........ a les 4'30 

(Cartagena a Barcelona) 

Freqüencia 
Sortida 

14,00 Tarragona Dilluns a divendres 

Dilluns a divendres 10,30 Barcelona Dilluns a divendres 
16,30 Dilluns a divendres 
15,00 Dissabtes 

Dilluns a dissabtes 

Dilluns a divendres 

20,45 Diumenges (rursescolar) 

14,00 Valencia Dilluns a divendres 
13,30 Dissabtes 

Dilluns a divendres 15,00 Castelló Dilluns a dissabtes 
Dilluns a divendres 13,00 Tortosa Dilluns a divendres 

14,45/19,00 Dilluns a divendres 
Dilluns a divendres 17,35 Dissabtes 
Dilluns a divendres 7,00/15,30 Zaragoza Dilluns a divendres 
Dilluns a divendres 13,00/19,00 Amposta Dilluns a divendres 
Dilluns a divendres 

Diumenges Autocars HIFE, S.A. lnformació Tel. 44 03 00 - Tortosa 

Dissabtes 

A Tortosa es pot connexionar amb: Madrid - Bilbao - Vitoria - Pamplona 
- Valladolid - Soria - Santander i San Sebastián. 

Dilluns a divendres 
lnformació a Viatges Terminaltour: Tel. 51 02 97 - Tortosa. 

Telefons d'lnteres 
AJUNTAMENT 
Centraleta 
Recaptació 
Oficines 
Jutjat de Pau 
Oficina de Turisme 
Biblioteca 
Fax Oficines 
ENSENYAMENT 

57 30 34 
57 30 34 
57 30 34 
57 30 34 
57 33 94 
72 03 05 
72 06 22 

Col.legi E.G.B. "R. y Cajal" 72 00 66 
lnstitut "Sales i Ferré" 57 33 65 
Llar d'lnfants "Sigronets" 72 05 99 
Llar d'lnfants Carme Bel 72 05 94 
SANITAT 
Centre de Salut (de 8 a 21 h.) 72 09 60 
Creu Roja 57 32 38 
Farmacia Viladot 72 oo 31 
Farmacia Puig 72 01 61 
SEGURETAT 
Policia local 57 31 72 
Policia local 57 30 34 
Mossos d'esquadra 
(Amposta) 70 58 80 - 70 56 81 

Guardia Civil 
Bombers Generalitat 
AL TRES SERVEIS 

57 30 54 
57 33 80 

Correus 72 00 42 
Estació Rente 57 30 51 
Radio Ulldecona 72 05 26 - 72 02 1 o 
Parroquia Sant Lluc 72 02 85 
Casal Jubilats (Associació) 72 00 06 
L'Esplai 72 07 87 
Extensió Agraria 72 01 59 
Cooperativa Agrícola 72 00 07 
Comunitat de Regants 72 01 54 
Notaria 72 02 57 
Benzinera 72 03 78 
Club Joventut (Esports) 72 03 37 
Taxi Callarisa 72 02 11 
Taxi Castell 72 01 32 
Punt de Servei (Fecsa) 57 30 60 
Funeraria Santiago 72 03 73 
La Caixa 72 00 04 
Caja Madrid 72 04 32 
Caixa Tarragona 72 00 93 
Banco Central Hispano 72 01 28 
Banesto 72 02 07 

Director: Lluc Raga i Sauch 
Coordinació i Muntatge: Josep-Lluís 
Millan i Masdeu 

Edita: Ajuntament d'Ulldecona - C/ Mayor, 49 
lmprimeix: Jordi Dassoy - Dip. Legal: T-112/90 

Consell de Redacció: Víctor Vidal i 
Agustín, Ferran Sorlíi Bel, NúriaAusen
si i Estellé, Francesc Callarisa i Vidal, 
Núria Ventura i Brusca, Santi Sans i 
Grau, 
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Regidoria d'Hisenda 
Informe Economic sel seu responsable, Sr. Ad ria Queralt. 

Com a responsable de l'Area d'Hisenda, els informo 
sobre la regularització del benefici de 1996, i el credit perla 
realització d'obres del 1997. 

Expedient d'incorporació de romanent de tresoreria. 
Un cap passats varis mesas de l'exercici economic de 

1997, i donat que al de 1996 es va produir un romanent de 
tresoreria de 40.083.134 ptes. , s'ha pogut aprofitar per 
incrementar les partides que ho necessiten, així com per 
dotar-ne d'altres per obres a realitzar. 

Aquests han estat els imports que s'han traspassat i els 
seus conceptes. 

ptes. d'alta 

Formació: Correspon a la despesa prevista 
per la formació del nou Po licia Municipal .... .. 1.500.000 

Camins ........ ........ .. ................................... ..... 3.157.406 

Edificis. lmport rebaixat a la 
confecció del Pressupost de 1997 ................. 3.000.000 

Servei Aigua potable i clavegueram . ...... .. . ... . 4.000.000 
- 2 milions import rebaixat 
- 1 milió per a aigua potable 
- 1 milió per a clavegueram 

Recollida escombraries .... ... ... ....... ... .. .. .. .. .. . .. 1.000.000 
- 500.000 per a adquisició contenidors 
- 500.000 per a despeses varies 

Enllumenat públic i altres ........ ..... ... .. ... ... ... ... 4.000.000 
- 2.000.000 pera l'enllumenat públic 
- 2.000.000 pera restauració basses 

Primes assegurances: Edificis .................. .. .. . 1.000.000 

Despeses diverses: atencions protocol. ....... . 200.000 

Festes populars i altres .. .... .. ........................ . 4.250.000 
- 4.000.000 pera testes 
- 250.000 per a neteja extraordinaria 

Locomoció membres Consistori . .. .. .... .. .. . ... ... 200.000 

Oficina de Turisme .... .... .. .. . .. ..................... .... 1.000.000 

Altres transferencies: Interés social.. ............. 1.050.000 
- 500.000 ptes. Creu Roja 
- 150.000 ptes. Parroquia 
- 400.000 ptes. Monges Agustines 

Servei Municipal d'Esport ..... ......................... 1.000.000 

Devolució ingressos indeguts ..... .. . ... ..... ........ 300.000 
Per ser insuficient la consignació 

Servei Municipal Joventut . ..... .. ........ ...... .. ..... 1.000.000 

Fira d'Ulldecona ............................................ 3.000.000 
Per posar-se al dia ja que la subvenció de l'any 
es destina a despeses de l'exercici anterior 

lnstal.lacions esportives ... .. ...... ............ ......... 4.000.000 
Obres Camp de Futbol 

Casal Jubilats ...... .... ............ . ............ ....... .... .. 2.000.000 

Mobiliari i parament corresponents 
a les butaques Teatre Municipal.................... 3.000.000 

TOTAL ......................... ......................... 38.6~7.406 

INFORMACIÓ ECONÓMI CA MUNICIPAL 

PRÉSTEC PER A OBRES A REALITZAR 
AMB L'EXERCICI 1997 

Al Pressupost General format per a l'exercici de 1997 hi 
figuren diverses obres i adquisicions, que en partes pretenen 
finan9ar amb un préstec, les quals són: 

TOTAL SUBV. CTOS. 
Xarxa recollida 
aigües pluvials ......... 41.615.944 27.000.000 14.615.944 
Obres INEM ............. 10.000.000 3.000.000 7.000.000 
Adquisició vehicle 
serve is municipals ... 1.200.000 ---- 1.200.000 
Adquisició equip 
informa tic ................. 1.500.000 ---- 1.500.000 
Distribució dependencies 
Casa Consistorial .... 3.197.451 2.238.216 959.235 
Construccions magatzem 
serveis municipals ... 15.381.107 11.997.263 3.383.844 

TOTAL OBRES ....... 72.894.502 44.235.479 28.659.023 

Aquesta Alcaldia és del parer que s'inici"i el corresponent 
expedient per tal de sol.licitar un préstec per import de 
vint-i-vuit milions sis-centes cinquanta-nou mil vint-i-tres 
(28.659.023 pessetes) i sol. licitar a la Generalitat que 
autoritzi la concertació d'aquesta operació de credit amb el 
BANC DE CREDIT LOCAL: 

Tipus interés: ....................... ........ MIBOR + 0'175% 
amb 108 terminis 
i carencia d'1 any 

Comissió d'estudi: ........ ......... ... .. .. O 
Comissió d'obertura: .... ......... ....... O 
Comissió de disponibilitat: ..... ...... O 
Comissió de cancel.lació 
anticipada: ................................... O 

Només es pagaran interessos de les quantitats que es 
disposen. 

Per tant, com es veu pel que acabo d'explicar, s'ha 
aconseguit amb unes condicions immillorables pera l'eco
nomia del nostre poble. 
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INFORMACIÓ ECONÓMICA MUNICIPAL 

Evolució comparada del deute 
a prove1dors a f1nal de cada mes 

DADES OFICIALS 

Mes 1993 1994 1995 1996 

Gener 50.198.451 72.020.871 89.610.186 43.079.761 
Febrer 55.157.831 ? 101.051 .675 40.180.622 
Mar9 49.478.723 99.134.124 70.524.016 35.188.972 
Abril 26.650.486 49.981.462 62.792.763 32.627.038 
Maig 32.755.719 60.210.569 44.301 .261 33.506.021 
Juny 19.583.401 39.053.806 26.773.088 
Juliol 42.669.563 61.668.709 36.311.336 32.787.091 
Agost 64.431.961 70.390.671 51.073.953 42.088.674 
Setembre 42.947.797 68.068.654 33.002.491 28.077.421 
Octubre 51.003.439 84.857.641 35.612.844 23.926.291 
Novembre 33.724.568 75.751.317 34.982.349 13.496.001 
Desembre 72.020.871 85.835.533 43.079.761 26.352. 133 

Comes pot comprovar un cop més, 
les xifres d'endeutament habitual amb 
els prove'idors segueixen baixant en 
relació als mateixos meses d'anys 
anteriors, havent-se arribat aquest 
juliol passat a la xifra més baixa, al 
record. Tot aixo és fruit d'un treball 
fose dur i ingrat de vegades, mal 
compres d'altres, pero molt efectiu. 
L'Ajuntament segueix fent tot el ma
teix que es feia abans, i més coses, 
pero el sistema de pagament esta
blert funciona i fa estalviar molts de 
diners. 

Ara, tota factura inferior a 50.000 
PTA es paga a 30 dies, maxim a final 
del mes següent, i tot el demés a 90 
dies, tret de casos que tenen alguna 

negociació especial pel seu import, o 
fins i tot d'algú que per les seues ne
cessitats demana cobrar abans. 

La demora en els pagaments per 
part de !'anterior administració, de 
vegades fins i tot anys, significava 
dos problemes seriosos: carregar les 
factures i encarir-les per suportar els 
costos financers, amb lo qual es pa
gava molt més, o bé que moltes em
preses no volguessin treballar per 
l'Ajuntament d'Ulldecona per la tar
dan9a en cobrar, amb el descredit 
que aixo suposava. 

Actualment l'Ajuntament exigeix 
descompte en molts de casos, és a 
dir, guanya molts diners, i té un credit 
difícil d'igualar per cap Ajuntament 
més. En aquests moments FECSA 

1997 
Gener ......... .. .. ............. 26.661.570 
Febrer ......................... . 31.416.819 
Mar9 ......... ...... ...... ...... . 23.091.504 
Abril ............................. 18.232.141 
Maig .......... ...... ............ 17.630.337 
Juny .... .. .... ... .......... .... .. 11.413.887 
Juliol ............................ 8.401.009 

ens acaba de felicitar per ser el pri
mer Ajuntament en pagaments, sen
zillament estem al corrent de paga
ment, mentre que a finals de 1993, el 
govern del Sr. Antich rebia la carta 
que reprodu'im tot seguit, amb l'agreu
jant de que aquest deute es va ama
gar a la llavors oposició, va apareixer 
"casualment" ja ben entat el 1994. 

Així funcionaven els comptes de 
!'anterior equip de govern, pero el 
millor elogi són aquestes paraules 
"Ara almenys saps quan cobres i qui
na quantitat, i pots fer les teues 
previsions, fins i tot he cobrat abans 
si m'ha fet falta ... " sinceres paraules 
d'un bon amic i simpatitzant del Sr. 
Antich, tot un símptoma. 

(/. RO<KllO,• 
OXIOlOlut'Ki\ 

°"""IMWO>"Ock 
C.~tO.t11·~ 
1-•llo111.-

orllf>OMC~ .... -
Te k (91'J440001 

••1•Mo 
h• ~n1•~ 1J u. Calendari fiscal exercici 1997 

l'¡· ·:~r.:. : :1' :• : .. ;,;l(l 

IL . LUSTRE SENYOR . L:~ (¡;· 7 ·º~~:::~: , 
Eno pldu de prc9entar - v os l e!i f.Jctur~!l d~l ron5um 

d ' enPr<J i <l elóctrica d' aque1xa Cor poraci6 Hun1c1pa l, 
corre!;ponent al mc5 de NOVHORE 9 J , 1 ' lmport de leo q u al:i e5 
deo 2. 21J . 1 1J , -- Pts . . !leq:ons r clac1ó pcr sub11un 1st.re9 q ue 
•d)untc• com .lnnexe. 

Aquest unpo r t, acu•ulat a l dóbtt con tl"et per Ja 
vo::ilf.J Corpor.:1cl6, C~ que el :1eu total slqu1 de 

8 . 125.93 2 , .. Pt:t.. comprt"n<-nt e l per iode l\BIHL/NOVHBRE 9 3. 

l\ t xo u:a ho comuniquen perqu~ en pten9ucu 
con<'t~t>went. 1 als a fecten d e l1qu1dac16 de l 'e:;:•entat dcute. 
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Tor tosa , 1(1 16 OESEHDR E de l. 99J 

IL L USTRE Sil. ALCALDE PRESIDf.NT DE L ' AJUNTN1ENT D' 
ULL OECON.\ 

De l' 1 de juliol al 30 de setembre 
• lmpost béns immobles - rústica 

• Taxa per millora i conservació de camins 

• lmpost sobre activitats economiques 

Lloc de pagament: 
Oficina de Recaptació Municipal 

Els dimarts, dimecres i dijous, de 9 a 13'30 h. 

Transcorreguts els períodes indicats, els deutes seran 
exigits per vía executiva amb el recarrec de cons 
trenyiment, interessos i costos que es produeixen 

Actes antiterroristes 
Com gairebé va passar a tot arreu, 

Ulldecona i el seu Ajuntament al 
capdavant, van respondre a les crides 
antiterroristes amb motiu del brutal 
assassinat de Miguel Ángel Blanco. 
No cal parlar-ne més, tots sabeu de 
que anava el tema, i cal reproduir 
únicament el manifest signat per tots 
els partits amb motiu del segrest, i 
també les paraules de !'Alcalde en 
nom de tots, un cop es va consumar 
fet tan lamentable. No és ara i aquí el 
moment d'entrar en més considera
cions, simplement cal deixar-ne tes
timoni. 

MANIFEST DE L'AJUNT AMENT 
D'ULLDECONA 

Ulldecona, una vegada més, diu no 
al terrorisme. 

Davant del fet del segrestament del 
Sr. Miguel Ángel Blanco Garrido, 
jove regidor del Partit Populard'Ermua 
(Biscaia), tots els grups polítics de 
l'ajuntament d'Ulldecona, en nom i 
representació de tot el poble , mani
festen el seu rebuig més energic per 
aquest acte de covardia, que atempta 
contra la llibertat i dianitat humana. 

~ 

La llibertat és el bé més preuat, i 
només aquells que la veuen coartada 
la poden valorar en tota la seva di
mensió. 

En aquests cinc minuts de silenci, 
el poble d'Ulldecona ha manifestat el 
suport i solidaritat a la familia de Mi
guel Ángel Blanco Garrido. 

Esperem que aquesta sitlJació es 
resolgue rapidament i satisfactoria
ment pel bé de la convivencia ciuta
dana. 

Sr. Lluc Raga Sauch 
Portaveu Grup CiU 

Sr. Jaume Antich Balada 
Portaveu Grup PSC-PSOE 

P.O. 

Sr. Xavier Martínez Madrigal 
Portaveu Grup PP 
Pere Sanz Arasa 
Sr. Josep Lluís Millan Masdeu 
Portaveu Grup ERC 

Sr. Celestí Hervas Picazo 
Portaveu Grup U.G.I. 

Benvolguts vilatans d'Ulldecona, 

Les paraules que us adre90 les 
pronuncio coma alcalde amb el suport 
de tots i cadascun deis grups polítics 

ACTIVITATS MUNICIPALS 

d'aquesta corporació, i velen ser 
l'expressió del vostre dolor i de la 
vostra condemna per l'ignominiós 
atemptat que ha tallat en la flor la vida 
d'un jove regidor de l'Ajuntament 
d'Ermua, a Euskadi. 

Els fets d'aquests darrers dies ens 
han confirmat dues coses. 

En primer lloc, que la nostra societat 
ha arribat a aquell grau superior de 
civilització en que es generalitza la 
convicció que la vida humana cons
titueix un valor absolut i intangible que 
ningú no pot violar. La persona és 
sempre un ti, mai no un mitja. 

De l'altre, que existeix una minoria 
ínfima que no respon a aquests valors 
i que sota cap concepte es vol deixar 
convéncer, una minoría que redueix 
l'home a moneda de canvi i a bé 
consumible. 

L'assassinat del nostre company 
Miguel Ángel ha estat un deis més de 
mil que ETA ja ha comes. És una llista 
massa llarga de dolor. Recordem 
alguns noms entre molts: Ryan, en
ginyer de Lemóniz, Broseta i Tomás y 
Valiente, catedratics de dret, el sena
dor Casas, Gregario Ordóñez, Fer-
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ACTIVITATS MUNICIPALS 

nando Múgica, polítics, i tants de 
ciutadans comuns, com les víctimes 
de l'atemptat d'Hipercor o els guardies 
i familiars de la Caserna de Vic, per 
només citar alguns deis més proxims 
en l'espai. 

Pero quan el dolor i !'horror havien 
esdevingut gairebé quotidians, que 
fins i tot existia el perill d'acostumar
se a la tragedia; la tortura d'Ortega 
Lara, inimaginable pera la ment més 
fantasiosa, i, sobretot el xantatge a la 
generalitat de la ciutadania i la poste
rior execució iniqua del regidor Blan
co, ens revifen la sensibilitat, i ens fan 
inexcusable, s'afegeix la intransigen
cia amb els intransigents. 

El cas de Miguel Ángel Blanco pre
senta, a més, certs agreujants. 

En primer lloc, palesa la més abso
luta indiferencia envers la dignitat de 
la persona. Practicament se'I tria a 
l'atzar: qualsevol de nosaltres podia 
ser l'elegit. A més, sabien que ta
cilment la víctima estaria indefensa. 

En segon lloc, la banda armada 
gaudia de la certesa sobre que el 
Govern no podia moralment, ni tan 
sois físicament el que se li demanava, 
amb les conseqüencies que aixo te
nia pera la vida de Miguel Ángel. 1, 
encara, va tenir el cinisme d'imputar a 
l'Estat la seva mort! 

En tercer lloc, Miguel Ángel era un 
representant popular democratica
ment elegit, un democrata de base en 
una terra on aixo implica participar en 
una loteria on el premi és un tir a la 
nuca, perno treure altra cosa a canvi 
que la satisfacció d'una dedicació al
truista. 

1, per fi , el menyspreu (o encara 
pitjorque el menyspreu, la indiferencia 
demostrada envers el clam de milions 
de ciutadans que arreu de l'estat han 
demanat l'alliberament i la preservació 
de la vida del segrestat. Un clam que 
ha estat recollit des de les més altes 
instancies internacionals, de natura
lesa política, religiosa, entre elles el 
mateix pontífex, Joan Pau 11, i per 
multitud d'ONGs defensores deis drets 
fonamentals d'arreu del món. 

Res d'aixo va tórcer la inexorable 
sentencia que no va dictar cap tribu
nal, sinó la més fanatica arbitrarietat. 
Quin valor, quin objectiu, per elevat 
que es pretengui, ho pot justificar? 
ET A no mata més gent perque no pot. 
Així de senzill. Qui no esta amb ells, 
esta contra ells i ha de ser assassinat. 
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En qualsevol de nosaltres pot haver 
un proper Miguel Ángel Blanco. 

Davant de tot aixo, el poble d'Ull
decona: 

Primer. Mostra la condolen9a i la 
solidaritat ambla família de la víctima. 

Segon. Reitera, sentidament i sen
se cap rutina, les condemnes que 
tantes i tantes vegades des d'aques
ta institució i per part del poble d'Ull
decona mateix s'han formulat davant 
deis atemptats terroristas. 

Tercer. Nega la legitimitat a la de
fensa de cap objectiu polític per mitja 
de la violencia i l'assassinat. 

Quart. Es declara una "Vila de 
llibertat" , oberta a tots els éssers 
humans plural, tolerant i on els seus 
ciutadans fonamenten la seva con
vivencia, el respecte a la dignitat de la 
persona. 

El nostre millar tribut al company 
assassinat sera fer realitat les parau
les del Ministre de !'Interior, Sr. Mayor 
Oreja, quan afirmava que hem de 
demostrar que nosaltres, els ciuta-

dans que ens neguem a viure amb 
l'opressió i la por i que anhelem la 
pau, som diferents. 

Disposem-nos dones d'una forma 
silenciosa i reflexiva a retre l'home
natge a Miguel Ángel Blanco Garrido 
manifestant-nos, sota la presidencia 
deis representants municipals pels 
carrers de la vila, els quals han de ser 
sempre espais de convivencia i lli
bertat. 

No vull concloure aquestes parau
les sense agrair a tates les persones 
que, de forma anonima i desinteres
sada, han col.laborat amb l'Ajunta
ment perque aquest acte fos possi
ble. Ells, dones i homes d'Ulldecona, 
són també paladins de la llibertat. 

Ulldecona, 14 de julio! de 1997. 
Pels grups municipals, els porta

veus. 

PSC, Jaume Antic i Balada 
CiU, Lluc Raga i Sauch 

PP, Xavier Martínez i Madrigal 
ERC, Josep Lluís Millan i Masdeu 

UGT, Celestí Hervas i Picazo 

ACTIVITATS MUNICIPALS 

Visites als consellers Trias i Mas el 13-2-97 

Una delegació del govern munici
pal encap9alada per !'Alcalde Lluc 
Raga i composta pels Srs. Adria 
Queralt, Celestí Hervas, Jeroni Cas
tel! i Josep-Lluís Millan va visitar el 
Palau de la Generalitat el passat 13 
de febrer, per repassar directament 
amb el Conseller de Presidencia Xa
vier Trias, aquells temes que Ullde
cona té pendents i que depenen més 
directament de la Generalitat. 

En una mica més d'una hora és va 
exposar al conseller tates aquelles 
preocupacions més urgents, amb 
incidencia especial en el tema del 
polígon i les possibles indústries a 
ubicar. Es va demanar l'ajut de la 
Generalitat a l'hora d'atraure indús
tries, i en aquest punt fou Jeroni Cas
tel! qui més insistent i potser fins i tot 
dur va estar. Finalment després d'un 
estira i arronsa, el Conseller Trias es 
va comprometre a comen9ar a ur
banitzar el polígon encara que no fos 
més que per una empresa, les pa
raules foren: "Porteu una empresa i 
comencem a urbanitzar". Bé, tot i que 
aixo més o menys ja ho teníem ciar 
pels contactes amb l'INCASOL, no 
deixava de ser un compromís ferm de 
la segona autoritat del país. 

Vam tocar el tema de la residencia, 

que de tota manera ja esta va encarri
lat amb Benestar Social, també el 
d'un Pavelló Poliesportiu, on al Con
seller li va semblar incre'ible que Ull
decona amb 5.000 h. no tingués un 
Pavelló per fer esport prbpiament, 
quan avui moltes poblacions de Ca
talunya de 1.000 h. ja el tenien. En ti , 
que ens va dir que ara caldria posar
nos a la cua i esperar. 

Seguidament vam parlar del Castel! 
i com obtenir possibles ajudes per 
seguir amb tots els treballs que enca
ra hi manquen, apuntant-se comuna 
possible solució, la del mecenatge 
per part d'alguna empresa que hi 
estigués interessada, una via que no 
teníem present, i que pot aportar al
guna solució. Seguidament i com a 
tema també important va sortir el de la 
variant de la carretera al seu pas per 
Ulldecona, i ens va avan9ar que es 
faria una primera fase amb un cost 
aproximat de 200 milions per treure el 
transit de dins de la població, que 
aquesta fase s'adjudicaria enguany, 
per iniciar les obres l'any vinent i per 
tant el problema principal se solu
cionaria. 

Altres temes van anar sortint sobre 
la marxa, pero potser seria interes
sant remarcar una apreciació del 

Conseller que tots vam entendre: 
"Teniu una bona situació, comunica
cions, clima, aigua, etc. no s'entén 
gaire que la cosa no rutile ... " Sí, algu
na cosa ha passat a Ulldecona, o 
moltes, de tots depen ara canviar la 
tendencia ... 

La visita anterior fou al matí, a la 
tarda i fent un forat a la seua agenda 
ens rebia el Conseller Mas que ens 
confirmava tot el tema de la variant i 
ens ampliava detalls. Es va compro
metre a venir a presentar tot el pro
jecte a Ulldecona, tot i que només 
s'hagués de fer una primera fase, 
pero per demostrarque hi havia tot un 
projecte global fet en dues vegades. 

Al Conseller Mas li vam seguir in
sistint en tot el tema de les comuni
cacions per tren, i va demostrar que 
estava al dia en quines eren les nos
tres peticions, havent-ne parlat amb 
el Director General de Transports, a 
qui havíem fet arribar tot un dossier 
sobre el tema. Aquest és en definitiva 
un breu resum d'aquesta visita del 
Govern municipal a Barcelona. Es va 
invitar al Conseller Trias a visitar 
Ulldecona pervore La Passió, i també 
vindra per St. Lluc a inaugurar la ?a. 
edició de la Fira. Sera l'hora de tornar 
a repasar els temes pendents. 

El Polígon "Valldepins" amb preus d'excepció 

Fruit de converses amb Joan Anto
ni Solans, Director General d'Urba
nisme, es va concretar finalment una 
visita en que l'Alcalde, el Secretari, 
constructors i empresaris van anar a 
Barcelona per parlar directament del 
tema. 

Es tractava d'aconseguir els mi
llors preus possibles del terreny ur
banitzat del nostre Polígon, parlar de 
les condicions de finan9ament i en ti, 
de tots els detalls tendents a posar-lo 
en marxa. En principi hi havia un 
constructor interessat en fer-hi naus, 
i alguns empresaris prou decidits a 
fer-hila seua nau. Les converses foren 
prou positivas en els seus resultats, i 

posteriorment es decidí convocar una 
reunió invitant tots els constructors 
que pel seu volum podien estar in
teressats en construir, i a tates les 
empreses locals deis diferents sec
tors, a banda que actualment tinguen 
instal.lacions adequades o no. 

La veritat és que l'assistencia no 
fou tot lo nombrosa que calia esperar 
donat el tema, pero sí clarificadora de 
la situació i en molts aspectes deis 
diversos problemes de les empreses 
locals. L'Alcalde i el Secretari, van 
presentar els acords a que s'havia 
arribat: 3.500 PTA m2, que inclou 
terreny i tots els serveis acabats a peu 
de na1:1~ urbanització, aigua, llum, 

telefon, etc, un 10% a la signatura del 
contracte, un altre 10% i tot l'IVA a 
!'acabar la urbanització, i la resta a 
comoditat de cada empresari a un 
interes molt baix segons el temps 
escollit per pagar. Si afegim les 
exempcions fiscals aprovades per 
l'Ajuntament enguany, !licencia d'ober
tura gratu'ita, permís d'obres gratu'it, 
50% sense pagar durant 1 O anys en 
l'IVA, i la possibilitat d'arribar al 100% 
en aquest descompte, tindrem que 
avui per avui, les condicions i el preu 
per anar a "Valldepins" són immi
llo rables. Qui en vulgue més infor
mació, pot passar per l'Ajuntament i 
demanar-la. 
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ACTIVITATS MUNICIPALS 

Un País, una Bandera 
Per primer cop en els anys que fa que s'inicia aquesta campanya, l'any passat, 1996, fou la primera vegada en qué a Festes 

Majors, l'Ajuntament només hissa la bandera catalana a la Casa de la Vila. 
Aquest és un fet simbolic si voleu , pero que molts esperem vore fet realitat la resta de l'any, amb tota normalitat i com fema casa 

de cadascú. És evident que no hi ha pa'lsos amb dues banderes, en tot cas circumstancialment, en períodes més o menys llargs, 
els pa'lsos dominats pels ve·1ns per llei, han d'usar també oficialment la bandera d'aquests. 

Actualment, el nostre país, repartit "por derecho de conquista" entre Espanya (majoritariament) i Franga, ha d'usar oficialment 
la bandera tricolor francesa, i l'espanyola. Enguany, Ulldecona novament se suma a aquesta iniciativa normalitzadora en el camí 
de la plena normalitat, i als que diguen que aixo deis símbols són ximpleries (els nostres símbols és ciar), els invitem cordialment 
a prescindir deis seus símbols. Normalment, són els nacionalistes deis pa'lsos dominants els qui diuen aixo, a ells no els cal fer 
aquestes campanyes, ja tenen lleis, la "Constitusion" i el BOE. 

, 
UH pAIS, 

llNA 9AHDER1t 

CRIDA A TOTS ELS AJUNTAMENTS 
El dia 11 de setembre únicament 

ha d'onejar la bandera catalana a l'asta 
del baleó de l'Ajuntament. 

11 de setembre 

DIADA NACIONAL 
DE CATALUNYA 1997 

1 nternet: http://www.fut.es/-ajtpla/ 

RAONSPERUNACAMPANYA 

"Una llei és injusta quan és imposada 
sobre una minoría i no obliga 

a la majoria". 

Martín Luter King 

L'article 4 de la Constitució Es
panyola és una llei injusta perqué ens 
impedeix als catalans utilitzar lliurement 
la nostra band era mentre que els 
espanyols tenen plena llibertat d'utilitzar 
la seva bandera. 

Per fer front a una llei injusta és legítim 
fer ús de la desobediencia civil i els 
representants del poble han de tenir el 
coratge d'anar al davant. 

ARGUMENTS POLÍTICS A FAVOR 
DE POSAR ÚNICAMENT LA BANDERA 
CATALANA A L 'ASTA DEL BALCÓ DE 
L'AJUNTAMENT. 

1 r. Les nacionstenen el dretd'utilitzar 
els seus símbols lliurement. 
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2n. Els ajuntaments s'han de compor
tar de la mateixa manera que es comporta 
el poble, posant solament banderes cata
lanes a les seves cases. 

3r. Si les lleis no s'ajusten a les accions 
d'un poble, no és el poble qui ha de 
canviar sinó que cal canviar la llei. 

Les lleis estan fetes per servir els homes, 
i no els homes per servir la llei. 

UN PAÍS, UNA BANDERA 
La comissió de treball de la campanya 

UN PAÍS UNA BANDERA constitu'lda per 
membres del Col.lectiu 1714 del Pla de 
Santa Maria, ha realitzat l'estudi de quines 
banderes posen els ajuntaments de 
Catalunya el dia 11 de setembre. 

~~~\, NOMÉs l..<¡ 
t-~... - o_., 

o/ ~ 
'~ ~ 

....,¡ "t. 
.q,- '):> 

"'I "'I DE SETEMBRE 

CAMPANYA UN PAÍS UNA BANDERA 

LA BANDERA CATALANA 
La bandera catalana, de faixes 

horitzontals grogues i vermelles la trobem 
ja documentada al seg le XI 11 i és la segona 
bandera nacional més antiga d'Europa, 
després de la de Dinamarca. A Valencia 
es conserva, des del 28 de setembre del 
1238, un escut amb els quatre pals de 
gules en camp d'or, conegut com el Penó 
de la Conquesta del Rei Jaume 1. Aquesta 
bandera és el símbol de la Nació Cata
lana. 

Va persistir coma bandera deis Pa'lsos 
Catalans (Nació Catalana) fins al segle 
XVIII. 

Perduda la guerra de successíó (1705-
1714), el primer rei de la casa de Borbó, 
Felip V, imposa a Catalunya a les banderes 
de Castella. 

L'any 1931 esdevé altre cop bandera 
oficial de la Generalitat de Catalunya fins 
el 1939 que el general Franco novament 

la va prohibir. 
Acabada la dictadura, el 1976 es torna 

a permetre l'ús de la bandera catalana 
amb certes restriccions que imposa la 
constitució espanyola. 

La campanya UN PAÍS, UNA BANDE
RA vol superar aquestes restriccions. 

MANIFEST DELS ALCALDES 
PROMOTORSDELACAMPANY 

A "UN PAÍS, UNA BANDERA" 
La campanya "Un País, Una Bande

ra" és una crida a tots els ajuntaments de 
Catalunya perqué únicament es posi a 
l'asta del baleó deis ajuntaments la ban
dera catalana com a únic símbol de la 
nostra nació. 

Catalunya al llarg de la seva historia 
mil.lenaria s'ha anat construint amb l'esfor9 
i les aportacions de generacions de 
catalans i de gent vingudes d'altres terres 
que han arrelat i s'han sumat a aquest 
projecte col.lectiu de fer de Catalunya un 
país solidari, tolerant, amant de la llibertat 
i singular. 

Nosaltres, els alcaldes que donem 
suport a aquesta campanya, des del 
municipalisme volem contribuir a la 
cohesió social que és la base del progrés, 
i per aixo ens mostrem decídits a fomentar 
l'ús i !'estima de la !lengua i la cultura 
catalana i en aquesta avinentesa, la de
fensa deis nostres símbols. Els alcaldes, 
cadascun des de la seva opció política, 
ens unim en aquesta campanya perque 
els símbols que ens identifiquen són 
de tots els catalans. 

Per aixó pregonem que: "Totes les 
nacions del món tenen el dret d'uti
litzar els seus símbols lliurement". 

Fem una crida a tots els ajuntaments de 
Catalunya perqué el proper 11 de 
setembre, Diada Nacional de Catalunya, 
es posi únicament la bandera catalana 
a l'asta del baleó de l'ajuntament, ja que 
creiem que els ajuntamnents s'han de 
comportar de la mateixa manera que es 
comporta el poble a qui representen. 

Fem avinent que l'article 4 de la 
constitució espanyola és una llei injus
ta perqué impedeix als catalans d'utilitzar 
lliurement la nostra bandera. 

Grup d'alcaldes promotors de la 
campanya "Un País, Una Bandera" 

ACTIVITATS MUNICIPALS 

Festes als Barris 

LES VENTALLES 
- 11 -



ACTIVITATS MUNICIPALS 

Colonies a Ulldecona i Barcelona (Mar i Muntanya) 
DAGDA, entitat d'animació socio

cultural de Barcelona, ens va fer arri
bar una interessant proposta que 
consistía en que un grup de xiquets i 
xiquetes de Barcelona i Ulldecona, 
passessin una setmana a cada lloc. 

O' aquesta forma, cadascú coneixe
ria un entorn diferent a !'habitual i tot 
jugant i fent activitats diverses a cada 
lloc es produiria un intercanvi enri
quidor per tothom. Tot i la manca 
d'infraestructures i experiencia en 
aquest tipus d'organitzacions, mer
ces a DAGDA i els seus esforgats 
monitors, tot ha sortit molt bé i creiem 
que ha quedat una experiencia a re
petir amb més mitjans l'any vinent. 

Des de l'Ajuntament cal agrair la 
col.laboració de tates les Entitats que 
ens han ajudat, ESCOLES, INSTITUT, 
CLUB JOVENTUT, etc, etc i espe
cialment als particulars que han con
tribu'it a fer-ho tot millar, Joaquim Vir
gili, Antoni Mestre i la Carme, Josep 
Babot i Juanita amb !'estupenda pae
lla, i agrair a Damna la il.lusió i esforg 
que hi ha posat. L'any que ve, més. 
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Un aspecte del fu tur Alberg Juvenil a {'Ermita 

ACTIVITATS DE LES REGIDORIES 

Comissió de Governació 
CONFECCIÓ DEL CARNET 

A ULLDECONA 
Aquest any s'havien de renovar 

molts deis carnets deis ve·ins d'Ull
decona, sembla ser que per manca 
de personal i mitjans, la policía es
panyola que era qui tradicionalment 
desplagava efectius als pobles, no ho 
podía fer ara. 

Vista la preocupació de la gent, 
sobretot la més gran o amb problemes 
físics importants, l'Ajuntament vaco
mengar a fer gestions ja a les Festes 
Majors passades amb la llavors go
vernadora, gestions que es van anar 
allargant fins trabar la fórmula defini
tiva conjuntament amb el Consell Co
marcal, i aixo sí, rascant-se la butxa
ca l'Ajuntament. Finalment tot ha 
funcionat molt bé i s'ha fet una feina 
important per estalviar molesties al 
ve'inat, fins i tot s'han anata fer carnets 
als Barris, on mai s'h i havia anat. 
10-03-97 150 D.N.I. ComissariaTarragona 

Amb col.laboració Consell Comarcal 
10-04-97 107 D.N.I. 
17-04-97 1100.N.I. 
25-04-97 110 D.N.I. 
02-05-97 11 O D.N.I. 
12-05-97 116 D.N.I. 
20-05-97 114 D.N.I. 
26-05-97 107 D.N.I. Barris 
02-06-97 120 D.N.I. 
09-06-97 117 D.N.I. 
16-06-97 125 D.N.I. 

TOTAL SOL.LICITUDS 1.287 
La fórmula també ha permes donar 

feina a una persona del poble durant 
un temps, a carrec del Consell Co
marcal, i en defin itiva fer un bon servei 
que els ve·ins d'Ulldecona agraeixen. 
Ha quedat desqualificat qui va dir 
abans de temps que aixo no es faria, 
i que ara només pot preguntar quant 
ha costat. Sí, una vegada més Ull
decona ha d'assumir un cost que 
abans assumia una altra adminis
tració, !'estatal en aquest cas, pero, 
amb administració de diferent color 
a Madrid, hagués estat diferent? 
D'exemples en tenim. 

Només afegir per acabar que amb 
la voluntat de tot el govern municipal, 
Lluc Raga com a alcalde i Xavier 
Martínez com primer tinent d'alcalde, 
han estat qui durant molt de temps 
han perseguit i trobat la solució defini
tiva. 

RENÚNCIA DEL SECRET ARI 
ACCIDENTAL SR. ALZAMORA 
A continuació teniu el text de re

núncia que va presentar el secretari 
accidental Sr. Alzamora, ja que no és 
voluntat d'aquest equip de govern 
l'amagar res, aquests són els seus 

o funcionaris en experiencia, i acaba 
decantant-se pel Sr. Josep González 
Ballesteros, que és qu i actualment i 
d'una forma provisional, cobreix la 
plaga de Secretari al nostre Ajunta
ment. 

motius i la seua decisió. • 
A la vista de la situació, de la durada 

de la baixa, i altres elements, l'equip 
de govern per acabar amb tanta pro
visionalitat demana a Administració 
Local de la Generalitat una possible 
solució. L'Ajuntament a partir d'aquí 
rep diversos currículums de secretaris 

L'equip de govern davant la situació 
de baixa laboral de l'anteriorsecretari , 
decideix sol.licitar els serveis de la 
lnspecció de la Seguretat Social, ins
pecció que no va ser necessaria en 
presentar-se ja a treballar el Sr. Alza
mora. Actualment aquest ocupa la 
seua plaga normal com a funcionari 
municipal. 

l!Xf'OSA 

""'° mi. 'ª de ,.,,... de r..,. ., CUl'9 ,,. pi~ 1a taor:a m6dica daYMl rAb*b oe 
rA¡untament. expicanl:-1 que 11 durada o. r~ t.lxa m6dica quedava penden!: d'un =

13
n"l60ic mes ~ que s·~ 4'nn dt \1 selrNt'll ~ S*' profoul:>MI 

~a aquewi revm() • rAt:*ll. et Mtttcall totasignatesva ~· lilSCIOOnos 
~ pertalde d.sposat'elOOIWel"lllnt. lmbiotaets fllnc:ionar!Sdt lesof'lc:iinn, petq\.16" 
letna de Secretaria es ~con~ desonvolupant ambla rnajof normaWat posslble b ese 

:~~::!:r~~1t':::! a'ha realímtt Pftf a les correspontna 

Pu t.i motiu, no podent ~ et mateó! am '8 \1 durada de la baixa, el teaetari va 
con~ oport(I no reaMzar cap ~ mts. en rtNaó amb la seva subl.t.<uaó. lint pocMr 
ótcotrnlnat 11 ta baura medica~ d"un wmn "*'* 11 ~o no 1. S*' -6, va 
~ 1a delegaa6 de 1a SCNa tirmai en tlf ~de map twe1, prep;waoó 1 antlgOetat oe 
... ofu'8s muncipa!s (tal c:om ~ len( 0.. clill MU norneNnWt aJm i1 secrecari, 1 amb 11 
CiDnRnCmenl: exprés d'aquel) ~que , • .....,. com •~de la '-'-.. I*' MM 
~pttp.IÓIOar~ 

O"un.a forma ~I ~el~ IOC.UlgNI S"asutJenb.. d dia 25 de Llel:lt\W, qut 1lg 
~un~hxl'Mld\llllfhMCtetlnlCOIOtntal, n.colied'encreellfl.lnoonati&Oe 
IM o6c:wlM de r~ ~que slMI elec;tuaiC K!nM N-•-i eme~ i. ni 
Un soll. nctltclit com H preceptu, Ida vepOa que. ~ una subsMua6 totmm d'llqUftC 
.,._SÓl"ldiversosl~efllnmaptecepusoues"?Wlde~*'QUt., 
equestc:as, rl es van consubr ni~ 

ConSldetant. dones. que no 1tt11 tcwma dio l)l'OCedlJ par paf\ eser~. el 1et d'•Ktrar 
rorg;inltZaaócle'" ~. quo~mtnc ··~pera periodesdc 15020 dies. 
Mnse MYCf.r.o comenta! rH inlo<mat a f ldual bMat oe la secretaria, aques.i va dtm&J\lr 
lnlormadO sobre els fetS a la lunaon&ia nomenacb a l'ofede; inlonnaaO que. de cap lorma, va 
voieróorwalsectetansotasignal 

ReuM aquesl amb raicaide el m.!eO: «* 25 de r.twer. twnba a la ooocklSitl que. por dl\'OtMI 
QOnbonl man:festades. no c:ompl.I 9ITO el IUfldtnt recolnmenl ni oonlia"C:D per PodOf 
c:omn.. ueft:D: et cirrec de IOCtetari .codental de rA,untament d'UlldeCona, ~ en 
c;:ompce QUt, tot 1~.,... ~•~de rAll;aldla • .,. nawr d'exJQll'que se r....rormts 
•conllxetefCOOCJnglAdetdoc:umllntJ*qWl .. ~el~~..-.MCt9Cal\, 
docurnent que, d'allra bWlda. 1 Muna d'Nvef ~ COftlolllat o. c:om a mltwn. nocA:at 1 que, en 
~ c:n. podia ha'Yef..,. dictac.,. el mcwneN do Abef la~ oe la baDCll mida ta 
qua¡ cosa~ supoui ~~ mllW'rl pcw 11l*SORa1 etcarrecexefal 

SOLUCITA. 

LI 19111 aoc:eptal el present documonl • trarn.t l. en cxmeq06noa. ~ Sa MVI tetlUflCia ,; 
carrec de secretari acodental de r~ d'l..llldecona, C)emanant-li a La wigac1a ~ .. 
c:aweNenl pera la lotmai prOVISló dot IOC: <M ltebll Pllf tunoonan .amb r~ necesUNI, 
dlntro del l)el'lode oe tompS mn bfeu poubiO 

ll..L TRE SR. ALCALDE.PRESIDENT Of L 'AJUNTAMENT D"UU.DECONA.. 

Jutjat de Pau d'Ulldecona 
Després de mesas en una situació 

de provisionalitat, pero en que la feina 
va anar sortint i posant-se al día, cal 
dir que en aquests moments hi ha una 
situació de normalitat total, ja ambles 
dues places del Jutjat (titular i suplent) 
cobertes oficialment, i també amb la 
secretaria provisional , ja definitiva. 

Josep Pomada com a secretaria defi
nitiva. 

Finalment fou el TSJC {Tribunal 
Superior de .Justicia de Catalunya) 
qui va fer l'elecció definitiva, i Caterina 
Brusca coma titular, i Llúcia Martínez 
com a suplent foren les escollides. 
Per la seua banda, el Ple de l'Ajun
tament d'Ulldecona ratificava a M. 

Cal agrair el seu esforg a tates les 
persones que han tirat el Jutjat en
davant en moments difícils, i rebutjar 
les actituds partidistes d'aquells que 
han intentar enterbolir el funciona
ment d'una lnstitució que mai ha
gués hagut de ser objecte de lluites 
partidistes. 

L'Ajuntament es felicita de la nor
malitat actual , i encoratja el Jutjat de 
Pau d'Ulldecona a seguir en la línia 
deis darrers mesas, tot felicit_ant el 
seu personal per la seua elecció. 
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ACTIVITATS DE LES REGIDORIES 

Comissió d'Urbanisme 
AV. R. SALOMÓN 

Es continua treballant en la redac
ció del projecte i tot allo que hi fa 
referencia, i cal dir que la Generalitat 
ens ha promes els 2 milions apro
ximadament que costa la seua re
dacció. 

URBANITZACIÓ MOLÍ DE L'OM 
S'esta treballant en el projecte 

definitiu i llimant tots els temes i 
obligacions per part de constructors i 
Ajuntament. Els serveis tecnics mu
nicipals van fer tota una bateria d'ob
jeccions al projecte presentat, i ara 
esta en fase de revisió. 

EXARQUITECTE MUNICIPAL 
Juanjo Martínez, !'anterior arqui

tecte, va interposar una demanda per 
acomiadament improcedent com 
tots recordareu , pero finalment ha 
desistit de tirar endavant en ser 
rebutjada pel Tribunal corresponent, i 
no tenir possibilitats d'exit. 

NORMES SUBSIDIÁRIES 
L'Ajuntament va aprovar la modi

ficació de les normes que feia refe
rencia a les zones marcades com a 
clau D. La clau D són les zones on es 
poden construir vivendes aTllades 
amb parcel.la mínima de 400 m2 i 25% 

d'edificabilitat en dues plantes, aban
da el garatge. 

Aquí la construcció que es perme
tia era unifamiliar i plurifamiliar, i la 
modificació ha consistit en precisar 
que plurifamiliar vol dir maxim dues 
vivendes, ja sigue una al costat de 
l'altra o una dalt i l'altra baix. D'aquesta 
forma es respecta l'esperit inicial d'un 
tipus de vivencia més independent, 
pero s'abarateix el cost final en poder 
fer dues vivendes a una mateixa 
parcel.la. 

CAMÍ DE L'OLIVAR 
Tothom sap que la majoria de vi

vendes tetes els darrers anys en 
aquesta zona, aproximadament entre 
la séquia i la via del tren, són ma
gatzems agrícoles. Ésa dir, oficialment 
el govern municipal anterior no va 
autoritzar gairebé cap vivencia, úni
cament magatzems agrícoles. No es 
tracta ara d'entrar a analitzar el per
qué, pero sí les repercussions que 
aixo té. 

D'entrada, és una zona que no té 
serveis, aigua, clavegueram, escom
braries, etc. , tret d'alguns casos, no 
es paga tampoc com a urba perqué 
no ho és, i són vivendes sense le
galitzar la majoria. 

Ara l'Ajuntament hi porta l'aigua, 
servei avui imprescindible, pero és 
ciar que el tema s'ha de solucionar 
legalitzant-se tot amb els correspo
nents projectes, perqué la situació 
constitueix un greuge comparatiu 
important per molts de propietaris de 
zona urbana: aquests paguen com a 
solars i en canvi no poden edificar 
sinó es posen en marxa les Unitats 
d'actuació o les reparcel.lacions cor
responents. 

Actualment no és concedeix cap 
permís per magatzem agrícola, que 
no ho sigue, i si algú tora de la zona 
urbana es vol fer una casa, també pot 
fer-ho, amb el corresponent projec
te, en les condicions establertes en 
aquests casos i amb el permís de la 
Comissió Provincial d'Urbanisme. 

El que no es pot permetre és unes 
condicions a uns i discriminard'altres, 
i és ciar, ara el problema i la impo
pularitat o no de la seua solució per 
uns altres. Miracles d'una determina
da política urbanística: fem sol urba 
que pagara com a solar encara que 
no s'edifique, i deixem construir fora 
del sol urba sense projecte, perfecte. 

Nota de l'ajuntament d'Ulldecona sobre 
abocaments incontrolats al nostre terme municipal 

Davant del greu problema que 
suposen els abocaments incon
trolats perqualsevol lloc del terme, 
de tota mena de brosses, estris, 
utensilis i objectes de tota mena, i 
d'una forma especial a la vora deis 
clots de !'autopista, contra el camí 
de servei de l'A-7, volem fer les 
següents puntualitzacions: 

1. Hi ha un servei diari de re
collida de brossa, amb contenidors 
per tot el poble, no s'hi val per tant 
a tirar bosses que poden anar al 
contenidor, a d'altres !loes. 

2. Hi ha un servei mensual de 
recollida de tota mena d'objectes, 
només cal avisar l'Ajuntament i 
concretar els detalls. Aquest servei 

-14-

municipal es complementa amb 
empreses privades que també 
recullen determinats objectes. 

3. El "Camp de Tir" del Sr. Escoto, 
és el lloc on es poden tirar tota 
mena de runes d'enderrocs de ca
ses, pedres de marges i d'altres 
materials, només cal posar-s'hi en 
contacte i concretar-he. 

4. La Vigilancia Rural Municipal 
ha advertit fins ara diverses perso
nes a qui ha trobat fent aquests 
aboca- ments incontrolats, tothom 
ha al.le-gat ignorancia. A partir del 
dia 1 de setembre, es sancionara 
d'acord a la normativa vigent a tot 
aquel! qui es trobe fent una 
infracció. 

5. Es col.locara senyalització ben 
visible, a banda l'existent, per a 
que tothom estigue ben informat 
als llocs més conflictius. L'Ajun
tament estudiara de tota manera la 
possibilitat d'habilitar alguns espais 
nous, sempre per afavorir la uti
ització de determinats materials i 
evitar al maxim els despla9aments. 
Al seu moment ja n'informarem. 

6. Esperem del bon sentit comú 
de la nostra població el respecte a 
aquestes normes tan elementals, i 
la col.laboració de tothom per evi
tar que el nostre terme esdevingue 
un immens abocador. Si tanta cul
tura diem tenir, demostrem-la en 
tot moment. 

A CTIVITATS DE LES REGIDORIES 

Área de Serveis 
- Al mes de julio! s'ha restaurat la Creu de Terme del "Loreto", fent-se algunes millores als jardins, i instal.lat una font 

d'aigua potable. 
- També s'ha comen9at al Camí de !'Olivar la instal.lació de l'aigua potable, millora que afectara prop d'un centenar de 

nous usuaris. 
- S'ha dut a terme a les Ventalles l'arranjament de la Creu del Terme, !'entrada al Barri queda ara més bonica. 
- S'han acabat les obres de renovació del clavegueram a la carretera de Godall, i des d'aquesta Area de Serveis es va 

demanar la col.laboració de tots els ve"fns, donat que l'obra ha estat del tot imprevista, i ha comportat un cost prop de 3 
milions de pessetes. En general tothom ha col.laborat, i en vista al futur ha quedat una obra ben feta. 

Afortunadament, la Diputació s'ha fet carrec del quitranat malgrat qu,e alguns, no han estat d'acord amb la forma en que 
s'ha fet. 

- Donats els problemes que tenien les fabriques situades al camí de l'Olivar, respecte al subministrament electric, 
l'Ajuntament ha col.laborat ambla instal.lació d'una caseta per un nou transformador més potent, la totalitat de l'obra pujara 
prop de 5 milions. 

- Esta renovant-se l'enllumenat públic de la zona del camí Godall, carrer Guifré, Roger de Flor, Enten9a, Rossinyol i 
alguns més, sera una millora important per tot aquest sector. 

- Des del principi d'any s'esta revisant la canonada d'aigua potable de la Font de Sant Pere i del Draper, s'han detectat 
i reparat moltes fuites i embussos, hem de pensar que aquesta revisió no s'havia fet mai, des de la seva construcció, pel 
que és molt costosa en temps i economicament, darrerament esta col.laborant l'Ajuntament de Sant Rafel del Riu, ja que 
en alguns trams la baixem conjuntament, no hem aconseguit tots els resultats previstos, pero hem millorat, i qui ho notara 
més seran els barris, Castel!, els Valentins, Sant Joan, abans de finalitzar l'any esperem que es note la milloria a Ulldecona. 

- Tenim la confirmació de la Junta d'Aigües, de que abans de final d'any, comen9aran la instal. lació de la bomba i 
conducció d'aigua fins al diposit a les Ventalles, estem estudiant la possible instal. lació d'aigua i clavegueram als domicilis. 

- ARRANJAMENT CARRER MAJOR 
Després d'innombrades gestions de l'equip de Govern, s'ha arranjat la totalitat del carrer Major aprofitant l'arranjament 

de la carretera des de !'entrada del poble per la part de Tortosa, fins al Pont del Riu Sénia, amb un cost d'uns 30 milions. 
Hem d'agrair als Serveis de Carrete res de la Generalitat l'atenció a la major part de suggeréncies que li hem fet, tant per 
part de !'alcalde com deis regidors. Hem intentat !ligar també l'arranjament que ha fet la Cooperativa i altres ve"ins, 
col.laborant per a que tota aquella zona quedés molt millor, s'ha aconseguit en part, menys un tros. Seguirem treballant 
per a que es solucione el més aviat possible. 

Celestí Hervas 
Regidor de Serveis 

De temps en9a la recollida de residus urbans, és una preocupació de totes les administracions, sigui estatal, autonomica 
o municipal. No fa gaire temps, el Parlament de Catalunya ha debatut la problematica adoptant algunes conclusions que 
a curt termini ens obligaran a tots els ciutadans. La recollida selectiva de la brossa és un fet inexorable que tard o d'hora 
s'haura de dur a terme pel conjunt de tots els ciutadans. 

A Ulldecona l'Administració Municipal ha fet un gran esfor9 economic, incrementant el nombre de contenidors per a les 
escombraries, per al vidre, peral cartró, per a les llaunes .. . 

Els resultats de l'increment de tots aquests mitjans, creiem que han estat positius, tot i que, s'han de millorar. 
Les estadístiques del primer semestre, de quilo/habitant, reflecteixen que no som el poble que més seleccionem, pero 

tampoc el que menys. 
En la recollida de vid re anem darrera de Freginals, Masdenverge, la Sénia, la Galera, Godall i per davant d'Alcanar, 

Mas de Barberans, Sant Caries de la Rapita, Amposta, Santa Barbara i Sant Jaume. 

CONSELL COMARCAL DEL MONTSIA 

MUNICIPI Con. Hab. Gen. Feb. Mar~ Abril Maig Juny Jul. Agost Sete. Oct. Nov. Des. Total 

ALCANAR 21 8.147 5.600 3.430 10.090 6.000 9.550 5.100 39.770 
AMPOSTA 39 15.812 10.660 11.140 10.250 10.540 13.930 7.790 64.31 0 
FREGINALS 4 341 o 1.200 930 o 1.320 860 4.310 
GALERA, la 4 748 1.840 300 770 590 730 800 5.030 
GODALL 4 751 1.850 300 770 590 730 800 5.040 
MASDENVERGE 5 915 2.310 500 960 730 730 1.000 6.230 
MAS DE BARBERANS 4 726 o 1.040 o 1.230 840 o 3.110 
SANTA BARBARA 10 3.387 4.000 900 1.910 ~. 1 40 1.820 2.000 12.770 
SANTCARLES 27 10.815 5.370 9.170 8.100 8.290 8.630 5.600 45.160 
SANTJAUME 13 3.429 2.640 2.170 o 4.240 o 2.830 11.880 
SÉNIA, la 13 5.096 4.670 3.380 4.290 8.070 4.120 9.820 34.350 
ULLDECONA 13 5.1 51 4.670 3.820 3.280 4.930 7.120 3.690 27.51 0 

TOTAL 157 55.318 43.610 37.350 41.450 47.350 49.520 40.290 o o o o o o 259.470 

-15 -



ACTIVITATS DE LES REGIDOR/ES 

ULLDECONA 
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RECOLLIDA DE VIDRE - 1 r. semestre 1997 

12'64 

10'00 12'00 14'00 

En la recollida de paper-cartró anem per darrera de Freginals, la Sénia, Mas de Barberans, Godall, la Galera, 
Masdenverge i per davant d'Amposta, Sant Caries de la Rapita, Sta. Barbara, Alcanar i Sant Jaume 

MUNICIPI Con. Hab. 

ALCANAR 19 
AMPOSTA 34 
FREGINALS 3 
GALERA, la 4 
GODALL 4 
MASDENVERGE 4 
MAS DE BARBERANS 4 
SANTA BARBARA 9 
SANT CARLES 26 
SANT JAUME 8 
SÉNIA, la 16 
ULLDECONA 13 

TOTAL 144 

ULLDECONA 

SÉNIA, la 

SANTJAUME 

SANT GARLES 

SANTA BARBARA 

MAS DE BARBERANS 

MASDENVERGE 

GODALL 

GALERA, la 

FREGINALS 

AMPOSTA 

ALCANAR 

8.147 
15.812 

341 
748 
751 
915 
726 

3.387 
10.815 
3.429 
5.096 
5.151 

55.318 

0'00 
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CONSELL COMARCAL DEL MONTSIA 

Gen. Feb. Mar~ Abril Con Maig Juny Jul. Agost Sete. Oct. Nov. Des. Total 

3.687 2.582 2.969 2.483 20 3.281 3.172 18.174 

11.150 7.370 6.700 9.345 36 9.545 8.500 52.610 

499 286 444 612 3 502 603 2.946 

1.095 492 629 577 4 925 651 4.369 
1.162 536 780 656 4 925 694 4.753 

1.198 602 602 656 4 634 51 6 4.208 

1.204 536 836 776 4 710 692 4.754 
2.344 916 1.337 1.195 9 1.767 1.093 8.652 

5.612 5.346 3.980 5.500 26 5.370 3.800 29.608 

600 490 699 405 8 405 500 3.099 

8.200 5.050 5.437 4.003 16 6.250 4.540 33.480 
3.394 2.758 2.880 3.1 38 13 2.714 3.404 18.280 

40.145 26.964 27.293 29.346 147 33.028 28.165 o o o o o o 184.341 

3'1 5 

6'5t7 

b'90 

2~8 

2'5 ~ 

6'5~ 

4'6 

6'33 

5'84 

8'E4 

3'33 

2'23 

1'00 2'00 3'00 4'00 5'00 6'00 7'00 8'00 9'00 

Quilos / habitant 

ACTIVITATS DE LES REGIDOR/ES 

(RMO) (RESIDUS MUNICIPAL$ ORGÁNICS) BROSSA 

MUNICIPI Con. Hab. Gen. Feb. Mary Abril Maig Juny Jul. Agost Sete. Oct. Nov. Des. Total 

ALCANAR 2 8.147 118 60 140 318 
AMPOSTA 2 15.812 170 100 140 410 
FREGINALS 1 341 60 21 70 151 
GALERA, la 1 748 60 30 70 160 
GODALL 1 751 60 30 70 160 
MASDENVERGE 1 915 70 70 
MAS DE BARBERANS 1 726 47 70 117 
SANTA BÁRBARA 2 3.387 118 93 140 

. 
351 

SANTCARLES 2 10.815 118 100 140 358 
SANT JAUME 3 3.429 o o 
SÉNIA, la 2 5.096 118 90 280 488 
ULLDECONA 2 5.151 118 92 140 350 

TOTAL 20 55.318 940 663 o 1.330 o o o o o o o o 2.933 

RECOLLIDA DE LLAUNES-1r. semestre 1997 

RECOLLIDA DE PAPER / CARTRÓ -1r. semestre 1997 

Exceptuant la Sénia, els pobles de la nostra comarca, amb menys habitants, demostren estar cada cop més 
conscienciats , deis avantatges que comporta peral municipi, la selecció previa de residus, brossa, vidre, cartró, llaunes ... 

Al municipi d'Ulldecona li toca pagar 1 '80 ptes./kg., pel tractament deis seus residus a l'abocador comarcal del Montsia, 
situat a Mas de Barberans. L'any 1996 el cost total va ser de 2.742.907 ptes. , ésa dir, 1.523.500 quilos. Si cada vegada 
separem més la brossa, el cartró, vidre i llaunes, menys quilos ens tocara pagar (properament s'incrementaran el nombre 
de contenidors). 

Pera l'any 1998 esta previst que funcione l'area de deixalleria al camí de !'Olivar, lloc adient per dipositar-hi tota mena 
d'estris. Cosa que estem segurs, sera un bon ajut per seleccionar millor. 

Tot aquest esfor9 economic, material, i algunes mesures més que s'adoptaran, no tindran raó de ser si no hi ha voluntat 
de col.laboració per part deis ciutadans. 

Fem aquesta puntualització per tetes aquelles persones que fins ara no han respectat ni l'entorn urba ni el rural , per tots 
aquells que a qualsevol lloc del terme aboquen deixalles i trastos, per tots els qui tiren les escombraries sense la bossa 
obligatüria, a qui no respecta els horaris i altres que trauen els animals a passejar i deixen alguns regalets pels jardins, 
o carrers, si a casa d'ells no ho deixen, a la casa de tots, com són els jardins i altres llocs públics tampoc. Esperem que 
aquesta reflexió per a que canvien aquests costums i siguem més respectuosos amb el nostre entorn , si no ñes així 
s'hauran de prendre algunes mesures per vetllar que es respecten les normes de convivencia ciutadana. 

DADES GENERAL$ DE LA GESTIÓ DELS RMO AL MUNICIPI D (MONTSIÁ) 
ULLDECONA 1992 1993 1994 1995 1996 
Producció total RMO kl. -- -- -- 1.511.500 1.523.500 

Producció RMO (kg. hab./dia) 0'80 0'81 

lncrement producció RMO (%) -- -- -- -- --

Recollida total paper kl. 9.000 23.655 31.262 
Recollida paper (kg. hab./any) 1 '74 4'57 6'05 

lncrement recollida paper (%) 
Recollida total vidre kl. 18.900 28.300 39.050 41.290 46.210 
Recoll ida vidre (kg. hab./any) 3'65 5'47 7'55 7'98 8'94 

lncrement recollida vidre (%) 
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Comissió de Cultura 
Han passat ja uns quants mesos 

des que vam publicar la revista 
d'informació local des de l'Ajuntament 
i, mentrestant, a l'Area de Cultura, hi 
han tingut lloc moltes i variades ac
tivitats, que volem ressenyar perque 
tothom en tinga coneixement: 

Primer de tot, convé que recordem 
que celebrarem les Jornades Cul
turals, amb un increment deis actes 
organitzats en relació als anys an
teriors i, tot s'ha de dir, amb una gran 
participació-participació que agra'lm
de part de les entitats de la nostra vil a. 

Enguany, és ben cert que hem 
organitzat les 24 hores de música al 
carrer i les 12 hores de música rock, 
tots dos actes, en les seues primeres 
edicions-ara, a causa de la pluja, ens 
vam veure obligats a suspendre 
alguns deis previstos, com fou el cas 
de les 12 hores, tot i que l'Ajuntament 
mira que es tornessin a organitzar 
per al dia 5 de juliol. 1 valorem po
sitivament les celebracions, atesa 
l'animació que va viure's al poble i 
atesa, també, la intensa activitat deis 
restaurants, deis bars, deis pubs i de 
la discoteca; igualment, la convivencia 
ciutadana no sofrí alteracions, fet 
important pel qual cal agrair a tot el 
jovent d'Ulldecona el seu comporta
ment cívic, que serví per demostrar 
que es pot ser jove i aficionat a la 
música rock - es pot ser rocker-, pero 
alhora respectar els altres. 

Durant aquest temps transcorre
gut, s'han celebrat les festes de tres 
deis nostres barris-els Valentins, Sant 
Joan del Pas i les Ventalles-, festivitats 
en les quals han estat destacats els 
magnífics espectacles de bous, els 
actes religiosos en honor deis res
pectius patrons, l'homenatge a les 
persones d'edat, les revetlles popu
lars, els dinars de germanor i, sobre
tot, la nit de ball del dissabte 14 de 
juny -amb una quantitat immensa 
d'assistents, mai no recordada als 
balls deis barris. 

Representants d'Ulldecona han 
estat presents a competicions espor
tives celebrades a nivell autonomic i 
europeu. A Catalunya, un campionat 
de tennis taula en la categoria cadet 
(femení) per equips i un subcampio
nat individual en la categoria infantil 
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V JORNADES 
DE CULTURA 
CATALANA 

ULLDECONA 
del 23 de maig al 14 de juny 1997 

(masculí), han estat obtinguts per 
representants de les Escales espor
tives municipals; pel que fa a Europa, 
el Club de Twirling de la vila ha gua
nyat la medalla d'or de la categoría 
cadet en el campionat europeu de 
Twirling. D'altra banda, el Col.legi 

Públic "Ramón y Caja!" ha estat 
distingit amb el reconeixement de ser 
qualificat com a millar entitat esporti
va de la comarca del Montsia. 

D'entre les activitats subvencio
nades per l'Ajuntament, destaquen 
els viatges de fi de curs deis alumnes 
de 8e. nivell d'EGB i deis de COU, axí 
com el Festival de patinatge de la 
corresponent secció del Club Joven
tut. 

Un assumpte important -que, per 
cert, va ser objecte de debat al darrer 

lnauguració V Jornades de Cultura 

Ple, el del dia 7 de julio!- creiem que 
ha estat el fet que hagem cercat 
solució al tema del Club Joventut: les 
seues instal.lacions havien estat cos
tejades , en el seu temps, per uns 
particulars, tot i que aixecades da
munt uns terrenys municipals; en 
l'actualitat, el manteniment d'aques
tes instal.lacions havia esdevingut 
practicament impossible. Per aixo, a 
partir d'ara en endavant, totes i ca
dascuna de les instal.lacions seran 
patrimoni municipal i, per tant, sera 
l'Ajuntament el qui es fara carrec de 
les despeses que comportara el seu 
manteniment; les quotes de la gent 
associada al Club Joventut es desti
naran a gestionar l'esport que es prac
tique en aquestes instal.lacions, alho
ra que es promocionara, bo i restant 
el Club Joventut com a encarregat i 
responsable durant els propers vint 
anys. A més a més, les persones que 
no hi estiguen associades també en 
rebran benifet, en especial, en rebran 
de la piscina, fet que queda demostrat 
que enguany !'entrada l'han rebaixa
da en gairebé un 40 per cent, en 
relació a d'altres anys -naturalment, 
tot i aixo que diem, en les activitats 
organitzades pel Club Joventut, les 
sacies i els socis gaudiran de pre
ferencia pel que fa a participació i 
preus. 

Com ja se n'hauran adonat, aquest 
cop és el primer que avancem la re
vetlla en el transcurs de la qual es 
procedeix a l'elecció de la Reina de 
les testes locals: ha estat al mes de 

Cesar Estrany Gendre 

EXP C:>S I C I Ó 

Paisatges d'Ulldecona 
iles Cases 

juny que l'hem organitzada. Val adir 
que la participació popular en aquest 
acte fou nombrosa, considerable, pe
ro, a més, convé que destaquem que 
és la primera vegada que la pubilla 
que representa el barri deis Valentins 
arriba a ser la nostra Reina de testes. 

Personalment, com a Regidor de 
Cultura del nostre Ajuntament, vull 
agrair a tota la població la seua 
participació i la seua adhesró a les 
manifestacions que se celebraren, fa 
ben poc, a Ulldecona, a fi de reclamar 
llibertat, tolerancia, pau i (vertadera) 
democracia, després del vil assassi
nat del regidor del Partit Popular a 
l'Ajuntament d'Ermua, Miguel Ángel 
Blanco Garrido, de part de la banda 

ACTIVITATS DE LES REGIDORIES 

terrorista ETA; vull agrair, de totes 
maneres, les mostres de condol deis 
convilatans, així com animar tothom 
a continuar reclamant una vida en 
llibertat. 

Per acabar, després d'aquestes 
línies, és la me u a intenció reiterar que 
les portes de l'Ajuntament -de la Re
gidoria de Cultura-, les tenim obertes 
a aquells qui vulguen aportar pro
jectes, alhora que sempre desitgem 
de trobar la col.laboració de tothom. 1, 
ara, a enllestir les Festes Majors! 

Ulldecona, 18 de julio! de 1997 
Xavier Martínez i Madrigal 

Regidor de Cultura 

lnauguració de l 'exposició de Cesar 

lnattguració de l 'exposició de dibuix i pintura. Sr. Miquel Pitarch Sanchís 
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ACTIVITATS ECONOMIQUES 

SERVEI MUNICIPAL 
DE COL.LOCACIÓ 

En aquests moments i amb tota la 
instal.lació informatica completa, 
aquest Servei esta a l'espera de rebre 
l'autorització perla seua incorporació 
definitiva a la xarxa de la Generalitat, 
després de tota una serie de pro
blemes burocratics sorgits, i avui 
feli9ment solucionats. 

Amb gairebé total seguretat, des
prés de testes, els interessats podreu 
anar a introduir els vostres "currícu
lums" en recerca de feina, o les vos
tres demandes de personal, a banda 
els cursos ocupacionals que es du
ran des d'aquí, i que són per enguany 
dos: de Construcció i de Control nu
méric. 

ESCOLA TALLER 
Per part en aquest cas de Celestí 

Hervas, s'esta treballant en la pre
paració de la documentació per sol
licitar una Escola-Tallerper a Ulldeco
na, que no n'ha sol.licitat mai cap, 
almenys que sapiguem. 

Aquesta és una activitat important 
que permet donar feina a unes quan
tes persones i a més restaurar algun 

edifici o d'altres actvitats. En princi
pi es pensa en l'antic edifici de les 
Carmelites, avui en mal estat, i que 
podría donar encara un bon servei, 
convenientment restaurat. 

FIRA DE SANT LLUC 
S'esta treballant intensament en la 

preparació de la que sera ja, la VII 
FIRA DE SANT LLUC. Les expecta
tives són bones, hi ha unes quantes 
idees interessants a posar en marxa, 
i pensem que un cop més aquesta 
edició superara !'anterior. En parla
rem extensament al proper número, 
ja al damunt de la Fira. 

FIRAMOBLE 
Com tots sabeu a hores d'ara, el 

Comité directiu de FIRA D'ULLDE
CONA va decidir en la darrera reunió 
suspendre la celebració per enguany 
d'aquesta Fira, prevista per als dies 
22 a 28 de setembre i coincidint amb 
la Fira del Moble de Valencia. 

A mesura que s'anava avan9ant i 
contactant amb les empreses, sorgia 
cada cop més la convicció de que 
estavem treballant en un tema molt 
complexe, amb molts d'aspectes a 

Fira de St. Lluc '96. Aspecte exterior 
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tenir en compte i moltes dificultats 
afegides. No ens podíem permetre el 
luxe d'un fracas en la primera edició, 
que hagués compromés les poste
riors, per tant hem preferit treballar ja 
amb vistes al 1998, fent tot un treball 
de base a molts de nivells, aprofitant 
tot lo que hem fet fins ara, segurs 
de que sortirem amb més garanties 
d'éxit l'any vinent i comptarem amb 
l'adhesió de les empreses, base i 
beneficiaris de Firamoble. 

Entre fer-la enguany, patint molt, 
pero sense potser cobrir les expec
tatives creades, o fer-la l'any vinent 
amb més garanties, hem optat perla 
segona opció. Els cartells que ja 
teníem fins i tot fets, ens serviran 
igual, el seu magnífic disseny es me
reix un bon resultat. 1 les nostres em
·preses del moble també. 

Area de formació ocupacional 
Cursos Formació Ocupacional 

El Departament de Treball de la 
Generalitat de Catalunya ens ha do
nat per a l'any 1997 dos cursos de 
formació ocupacional, per a dur a 
terme. 

Les modalitats són les següents: 
- Paleta de construcció; 3.000.000 

PTA. 
- Control numéric per al moble i 

taller mecanic; 3.000.000 PTA. 
Els cursos van adre9ats preferent

ment als aturats majors de 25 anys, 
amb la finalitat de millorar la seva 
formació professional i tinguin més 
facilitats per accedir a un lloc de tre
ball. 

Els cursos comen9aran al setem
bre i esta previst realitzar-los: 

El de paleta de construcció; a 
l'Ermita de la Pietat, degut a que el 
procés de restauració que s'esta 
portant a terme el situa com un lloc 
molt adient. 

El de control numeric per al mo
ble i taller mecanic; les classes 
s'impartiran a l'lnstitut, donat les ins
tal.lacions de que disposa; ordina
dors, taller amb torn , ... Aquest curs 
es complementara amb practiques 
a algunes fabriques del moble, que 
actualment disposen de la tecnolo
gía que el curset requereix. 

Els interessats s'han de dirigir al 
Servei Municipal de Col.locació on 
se'ls inscriura. 

ACTIVITATS ECONÓMIQUES 

L'agent d'ocupació i desenvolupament local 
del MMA i les iniciatives locals d'ocupació 

Museu del Montsia 

11.lm. Sr. , 

Us comuniquem que, des que al 
juny de 1995 l'INEM va atorgar al 
Consell Comarcal del Montsia, mitjan-
9ant un projecte presentat pel Museu 
del Montsia, la creació d'un Agent 
d'Ocupació i Desenvolupament Local 
(AODL), carrec que ocupa Maite 
Subirats i Argentó, estem desenvo
lupant aquest servei de promoció i 
suporta les lniciatives Locals d'Ocu
pació (ILO) en l'ambit deis municipis 
de la comarca del Montsia. 

Des de llavors han sorgit algunes 
iniciatives de promotors privats del 
vostre municipi, als quals se'ls ha 
donat suport en l'elaboració del seu 
projecte empresarial, i en la tramitació 
pera la sol. licitud de qualificació d'ILO, 
pero ja sabeu que per a que aquest 
procés avanci és imprescindible el 
suport municipal. 

És per aixo que, us adjuntem en 
annex informació genérica sobre 
l'AODL i les ILOs, per tal que la pu
gueu fer extensiva a aquells nous 
promotors amb iniciatives empresa
rials en la vostra localitat, que siguen 
innovadores i que puguen estar in
teressades en acollir-se a aquests 
ajuts. Quedem a la vostra disposició 
pera qualsevol consulta al respecte. 

Ben cordialment el saluda, 

Alex Farnós i Bel 
Director-Gerent 

Amposta, 1 d'agost de 1997 

Els serveis que realitza l'Agent 
d'Ocupació i Desenvolupament Local 
(AODL) vinculat al Consell Comarcal 
del Montsia i, concretament, al Museu 
del Montsia, s'integren dins 'de les 
accions de dinamització del desen
volupament socioeconómic de la co
marca, basats en el foment i suport a 
noves iniciatives empresarials inno
vadores i en la captació de recursos i 
dinamització estratégica del desen
volupament local. 

L'Agent d'Ocupació i Desenvolu
pament Local vinculat al Museu del 
Montsia té com a objecte transferir 
les múltiples accions i interrelacions 
en les que participa el Museu als 
sectors laboral i economic, intentant 
fixar nous llocs de treball que, lo
gicament, no han de crear-se en el 
sector públic sinó en el sector privat. 
Amb aquesta funció, el Museu tras
passa l'estricte marc cultural de re
cerca, conservació i difusió del pa
trimoni natural i cultural, integrant-se 
dins d'una estrategia de desenvo
lupament local , actuant sobretot en 
els ambits següents: 

- Serveís vínculats al turísme cul
tural í natural. 

- Serveís vínculats al patrímoní 
natural í medí ambíent. 

- Serveís vínculats a /'arqueología 
í patrímoní arqueologíc. 

- Serveís vínculats a /'etnología í 
patrímoní etnologíc. 

- Serveís vínculats al muntatge 
d'exposícíons o a/tres actívitats ítí
nerants. 

REQUISITS DE LES l.L.O. 

- Promocíó í comercíalítzacíó de 
productes loca/s (artesana/s, etc.). 

Figura depenent de l'INEM, l'AODL 
promou la creació d'ILOs (lniciatives 
Locals d'Ocupació), a través de di
verses tasques: cessió d'informació, 
assessorament inicial i seguiment 
técnic d'aquests projectes empresa
rials. Els projectes d'ILO han de reu
nir una serie de requisits per a ser 
qualificats oer l'INEM, com ara utilitzar 
recursos locals ociosos o infrauti
litzats, ser innovadors i viables tec
nicament, economica i financera, i 
estar promoguts, participats o co
finarn;ats per Corporacions Locals 
o Comunitats Autbnomes. L'AODL 
fa el seguiment d'aquests projectes, i 
deriva els ajuts i subvencions que 
ofereix el programa ILO: subvenció a 
la contractació indefinida (per lloc de 
treball estable creat); subvenció fi
nancera (financ;ament d'interessos 
deis préstecs per a inversions desti
nades a posar en marxa !'empresa); i 
suport a la funció gerencial (tutoría o 
acompanyament formatiu a la funció 
general del/s promotor/s del projecte 
empresarial). 

Per qualsevol iniciativa sorgida en 
el vostre municipi, cal que us adreceu 
(o els mateixos promotors interes
sats) a la persona que realitza aques
tes funcions al Museu del Montsia: 

Maite Subirats i Argentó. Museu 
del Montsia. Gran Capita, 34. 43870 
AMPOSTA. Tel.: (977) 70 29 54. Ho
rari: de dilluns a divendres, de 9 a 2 
i de 4 a 7. 

1 Projectes empresarials que reuneixin els requisits que segueixen: 1 

• Ser innovadors. 

•Ser generadors de llocs de treball estable. 

•Que utilitzin recursos locals ociosos o infrautilitzats. 

• Ser viables tecnicament, económica i financera. 

• Estar promoguts, participats o cofinan9ats per CCLL o CCAA. 

• Tenir un nombre de treba lladors inferior a 25, en el moment de la seva constitució. 

•No procedir del canvi de forma jurídica d'una empresa preexistent. 
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ACTIVITATS ECONÓMIQUES 

SUBVENCIÓ A LA CONTRACTACIÓ INDEFINIDA 
• Per cada treballador o soci treballador que formi part del projecte empresarials CONTRACTAT AMB 

CARACTER INDEFINIT, i a temps complet. 

• Condicions 
- Els treballadors i/o socis treballadors hauran de ser aturats i estar inscrits a !'oficina de l'INEM amb 
anterioritat a la seva contractació. 

• Ouantia de la subvenció 
- 700.000 ptes. per lloc de treball estable creat (o a la part proporcional si el contracte indefinit ho ésa 
temps parcial. 

SUBVENCIÓ FINANCERA 
• FINAN<;AMENT D'INTERESSOS deis préstecs per a inversions destinades a la posada en marxa 

d'empreses qualificades coma l.L.O. 

• Condicions 
- No hi ha cap limitació en el PRINCIPAL. 
- TERMINI D'AMORTITZACIÓ mínim de 3 anys (amb possibilitat d'establir un període de carencia). 

- El tipus d'INTERES sera l'assenyalat per l'entitat prestadora en la línia d'altres préstecs similars 
(tanmateix, no podra ser superior a l'últim va-lor de l'IRPH pera caixes d'estalvi , publicat perla Dir. Gral. 
del Tresor i Política Financera, prenent com a referencia la data de l'acord de conveni per l'entitat 
financera). 

• Quantia de la subvenció 
- Equivalent a la reducció de 6 punts del tipus d'interes (subvencionable per un maxim de 8 anys). 

- El límit maxim subvencionable és de 700.000 ptes. per cada !loe de treball estable creat. 
- La quantia subvencionada es fara efectiva d'un sol cop. 

SUPORT A LA FUNCIÓ GERENCIAL 
• Tutoría o acompanyament formatiu a la funció gerencial del promotor o promotors del projecte 

empresarial, en la posada en marxa de la mateixa. 

• Quantia de la subvenció 
- Igual al 75% del cost del servei, fins un maxim de 500.000 ptes. 

1 PROGRAMA INICIATIVES LOCALS D'OCUPACIÓ (l.L.O.) 1 

PROCÉS NOVES EMPRESES QUALIFICADES COMA l.L.O. 

D 
Presentació a l'INEM (Oficina de l'INEM o Direcció Provincial) de: 

• Pla d'Empresa 
• Certificat de suport 

ABANS DE CONSTITUIR-SE 

D 
QUALIFICACIÓ COMA l.L.O. PEA L'INEM 

D 
1 DESPRÉS DE LA QUALIFICACIÓ COMA l.L.O. , (Un any de marge) 

Es pot sol.licitar una o més d'aquestes subvencions: 
• Suport a la contractació indefinida 
• Subvencions financeres 

¡---~~~~~~~~~~~~~~~~~~ 
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ACTIVITATS ECONÓMIQUES 

Oficina de Turisme 
La promoció turística d'Ulldecona, 

que va comen9ar a fer les primeres 
passes l'estiu passat amb la consti
tució de l'organ autonom "Oficina de 
Turisme", modestament d'acord amb 
la nostra realitat i sense fer soroll ha 
seguit treballant en tota una serie 
d'idees i projectes i preparant-ne de 
nous, fem balan9: 

1. Les Jornades Gastronomiques 
del mar9, tingueren uns bons resultats 
per ser la primera vegada, cal agrafr 
la col.laboració a tots els restaurants 
participants, BON LLOC, LES MO
LES, SANT LLUC i CASA SANTI, així 
com també a VALLFORMOSA (Vins i 
Caves), i esperar que l'any vinent vul
guin repetir !'experiencia. 

2. Participació a !'abril al SITC (Sa
ló Internacional de Turisme de Cata
lunya) fet a Barcelona ion vam repar
tir 1.500 fulletons d'Ulldecona, aban
da perequillos i Tortelles de les pas
tisseries Millan i Raga. 

3. Participació sense presencia fí
sica a les tires i promocions fetes a 
Alacant, Bilbao i Pamplona, on el nos
tre fulletó es va repartir merces als 
companys de la Ruta de l'Ebre. 

4. Promotors inicials i des del pri
mer dia de !'acabada de formar, 
Agrupació de Patronats i Oficines de 
Turisme de les Terres de l'Ebre, entitat 
que haura d'efectuar una promoció 
específica i directa de les nostres 
Terres, perqué tenim un potencial tu
rístic important en tots els aspectes. 

5. Organització de la Trobada anyal 
de les Oficines de Turisme de les 
Terres de l'Ebre, ion tecnics i regidors 
van poder coneixer en molts de casos 
el Castel! i les nostres pintures. Fet 
important donat el treball conjunt que 
s'esta fent. 

6. Atenció permanent i continuada 
des de !'oficina oberta al pública tetes 
les consultes que hi tan els que pas
sen, i comencen a ser molts. 

7. Degut a la promoció que s'ha fet 
enguany a Fires i Promocions, són 
bastantes ja les persones d'arreu de 
Catalunya i Espanya que vénen a 
visitar-nos. A la vista d'aquest fet s'ha 
creat un servei especial de guia a 
carrec de l'Ajuntament per visitar a 
dies i hores determinades el Castel! i 
les Pintures, només cal contactar amb 
!'Oficina de Turisme. 

8. En col.laboració en d'altres ser-

111a11g11ració de les Jornades Gastronomiques 

L 'alcalde Lluc Raga al pavelló de la Ruta de l'Ebre 

Mostra d'Artesa11s '96 

veis de l'Ajuntament s'esta treballant 
en millorar tot el que fa referencia als 
accessos i infraestructures del Cas
tel! , i també en tot el que pugue mi
llorar la visita a les Pintures. Esperem 
tenir-ho solucionat encara que sigue 
gradualment, pero ja sense pausa. 

9. S'esta treballant en la presencia 
a la VII edició de la Fira de St. Lluc on 
sera tota·l'Agrupació de les Terres de 

l'Ebre promocionant-se, i també es 
treballa en l'organització de la 11 Fl
RA DE NADAL, i la 11 MOSTRA 
D'ARTESANS. 

En ti, d'altres projectes són en mar
xa, en podrem parlar més endavant, 
pero a ben segur que a la !larga pot
ser, Ulldecona notara aquest treball 
pioner d'ara. 
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MEDI AMBIENT 

BASSA DE LES VENTALLES 
S'ha procedit a la neteja de la Bassa 

de Les Ventalles, que ha tingut un 
cost de més de 700.000 PT A, pero és 
que allo ja no és podía resistir més. 
Ara manca acabar-hi de fer una pen
dent més suau per abeurar les ra
beres, i uns quants detalls més per 
deixar un lloc ben digne i en condicions 
de visitar. 

VALENCIANA DE CEMENTOS 
TORNA A LA CARREGA 

Medí Ambient va denegar la petició 
inicial d'lnvestigació que sobre laSerra 
del Montsia i afectant als termes 
d'Ulldecona, Alcanar, Freginals i La 
Rapita havia fet aquesta empresa. 
Afectava primer a 126 quadrícules 
mineres, una quadrícula 30.000 m2

, 

3 ha., i afecta !'actual petició a 48 
quadrícules. 

Aquesta nova demanda, ja només 
afecta al terme d'Ulldecona, desde 
!'Autopista a la Serra, i del Riu Sénia 
en direcció a Tortosa. Hi ha també un 
petit tros a l'altra banda de Riu, terme 
de Vinaros, insignificant i que no de
pen del nostre Ajuntament. 

De moment l'Ajuntament ha fet tota 
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Treballs neteja. Bassa Ventalles 

una serie d'al.legacions a Mines, en 
resposta a la petició, pero sobre aquest 
tema hi ha una serie d'interrogants i 
ambigüitats que caldra clarificar i par
lar més extensament. Allo que sí que 
sabem, és que !'empresa intenta anar 
comprant finques (o les compra) , se-

La Bassa de Les Ve11talles, després de la 11eteja 

nyal de que deu ser interessant allo 
que saben que hi ha. Lo que seria 
important és que ningú vengués res 
sense saber com acaba tota la histo
ria, oficialment de moment l'Ajunta
ment no ho veu bé. 

ARRUIXADES CONTRA LA 
MOSCA DE L'OLIV A 

Havent rebut la comunicació de que 
comern;aven els tractaments, i deis 
productes emprats per fer-los, es va 
convocar una reunió oberta a tothom, 
per dir-hi l'opinió i parlar sobre l'efec
tivitat deis esmentats tractaments. 

Va assistir molt poca gent, 14 o 15 
persones, i les conclusions foren que 
els tractaments si bé no eren total
ment efectius (cal seguir arruixant més 
vegades) alguna cosa feien i no 
s'havien de deixar de fer. Hi va haver 
persones que s'hi oposaven pel fet 
que aixo significa contaminar bona 
part del terme, i afecta a finques on no 
hi ha oliveres, i en definitiva a tots els 
productes. De fet, en anys anteriors, 
hi va haver reunions amb el DARP per 
mirar de senyalitzar les finques que 
no volien l'arruixada. 

Per tant, alguns propietaris ja sa
ben allo que han de fer, i posats 
novament en contacte amb el DARP 
ens indiquen que ells ja no tenen 
senyals, i que cadascú s'ha d'espa
vilar. Segons diuen, la senyalització 
per cada finca ha de ser teta amb 
banderoles, reflectants o de colors 
ben visible i que estiguen ben ertes, 
no caigudes. Fins i tot una mena de 
parasols d'aquells que és col.loquen 
als cotxes, serien d'allo més efectives. 

MEDI AMBIENT 

JI Diada Cívica al Castell 

DIADA CÍVICA AL CASTELL 
Amb la presencia que cal agra'ir 

una vegada més, de Margarida Ge
nera, cap d'arqueologia de la Gene
ralitat, es va fer aquesta 11 Diada Cívi
ca al Castel! per continuar la tasca de 
sensibilització i de neteja acordades 
per l'ADF i l'Ajuntament. 

Ha estat un encert l'organització de 
les dues diades cíviques, i cal agra'ir 
la col.laboració de les Entitats i deis 
ciutadans que hi han participat. Aques
ta 2a. vegada es van fer uns treballs 
previs de neteja de part de la muralla 
que han estat importants, i al mateix 

temps i subvencionat per la Gene
ralitat, s'ha editat un nou tríptic sobre 
el Castel! que en segueix explicant 
molts detalls. 

La iniciativa de les jornades cí
viques, sortida de l'ADF i amb tot el 
recolzament per part de l'Ajuntament, 
són un bon exemple d'entesa entre 
els grups municipals, si tenim en 
compte que el president de l'ADF és 
Pere Sans, del grupa l'oposició. Pot
ser amb bona voluntat per part de 
tots, no seria tan difícil traslladar 
aquest exemple a d'altres apartats. 

11 Diada Cívica al Castell 
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EL TEMA 

Manifestació organitzada per les 
"Mestresses de Casa" pel tema deis trens 

L'Associació de Mestresses de 
Casa d'Ulldecona, el passat 8 de man; 
va convocar a les 11 del matí a tata la 
gent del poble a l'estació, per fer una 
recollida de firmes demanant que 
s'aturen els trens en aquesta estació. 

DONADO, Delegat Territorial de la 
Generalitat, el qual li va fer arribar al 
Molt Hble. President de la Generalitat, 
i a la vegada al Director General de 
Transports Sr. Enrie Ticó. 

Finalment, també al Síndic de Greu
ges de Catalunya, que en pertanyer 
RENFE a l'Administració Central, ho 
va passar al Defensor del Pueblo, i 
personalment a RENFE al Gerent 
de Llarg Recorregut de l'Estació de 
Sants. 

En tres hores es van recollir al voltant 
de 1.100 firmes, pero donat que malta 
gent no va poder venir aquel! dia i 
també demanaven firmar, es van 
deixar fulls per tots els establiments 
públics. En total, es van recollir vara 
2.500 firmes, les quals es van entre
gar personalment al Sr. JOSEP MAL-

Esperem una solució favorable al 
tema exposat. 

8 PUNT 1 SEGUIT EL PUNT / Diumenge, 9de man; de 1997 

MONTSIA 

Demanen amb més de mil firmes que 
s' aturin més trens a l' estació d'Ulldecona 
La campanya de recollida de signatures continuara fins dimecres arreu de la comarca 

• Centenars de veins d 'Ulldecona van ma· en la recollida de signaturcs a l'estició, que íerroviaria de Val~ncia. Els dies feiners nom_és 
J. PRADES 1 de la pobtació. L'acció de protesta va consistir 1 nicipi catall que Renfc situa dintre Ja regió 

nifestar-se abir en desacord amb la infrau- es lli~raran .ª.le~ adm.inistrac~ons :"ectades, s'aturen a U1ld~cona un Ue_n q_ue ':3 a Val~ncta, 
tilització de l'e.stació de tren, !'única del Mont- a qm es re1vmdJca un serve1 racional que a un quart d una del m¡gd1a. 1 un que va 
sil ¡ que no cobreix les necessitats bAsiques tingui en comptc la situació d'UIJdecona. mu: a. B~celona, ·a les set de fa tarda. 

Ahir al matí centenars de pe r
sones van acostar-se a l'estació 
per demanar e<que els trcns parin 
a UUdecona .... , punt de la xarxa 
ferroviaria que., tot i la seva si
tuació cstrat~gica. ha qucdat en 
segon termc amb !'entrada en fun
cionament del Corredor del Me
diterrani. En tres hores es van 
aconscguir prop de 1.100 5igna
tures, a les quals c.aldri't afegir 
les que es recullin fins dimecres 
que ve arreu de la comarca. 

Renfe vol convertir J'estació de 
!'Aldea en el centre fcrroviari de 
lesTerres de l"Ebre, pero els usua
ris del Montsi3. es resisteixen a 
acceptar que l'única estació que 
continua obcrta a la comarca, dcs
prés de1 tancament de les de Santa 

~~~~~~~~e~inc~ ~~e~e~tr~~ 
de Ja població. Per aquest motiu, 
l'A.ssociació de Mestre~ de casa 
d'UUdccona ha engegat la cam
panya de recollida de firmes, que 
té el suport de tots c ls coMectius 
de la vila i d'cntitats d 'altres po
bles afectats, coin la Sénia, Al
canar o Frcginals. 

Scgons Ja presidenta de les mes
tresses de casa, Pilar Mata.moros, 
.... gairebt es pot dir que els scrveis 
que ofereix: l'cstació no scrveileo 
per a res, perqu~·no es pot anar . 
i tomar ni de Barcelona ni· de 
Val~ncia el matelx dia, que ts 
el que demanem•. Actualment, 
els dics fciners només s'aturcn 
a Ulldecona un tren que va a 
ValC ncia, que passa pcl pobte a 
un quart d'una del migdia, i un 
que va cap a Barcelona, a les 
set i sis de la tarda. Els dlvendre.s 
i diumenges també. n 'hi ha un 
que va a Val~ncia a les 00.50 
horesj un a Barcelona a dos quans 
de cinc de la mat inada. Aquests 

41;horaris sensc scntit., segons Pi- bar que Oing(a vol obrir, justamcnt 
lar Matamoros, fan que cls es-- perqu~ nom~ hi ha dos trcn.s al 
tudiants, priocipals usuaris 4el dia.- El volum de pa.ssatgcrs de 
tren, hagin de patir-ne les con- . l'estació d'Ulldecona ~s d~ 50 a 
seqü~ncies i con1binar cls viatges 80 els caps de setmana, 1 d'uns 
amb trnies d'autocars. 10 la resta de dies, segons Ren(e, 

Un centenar de pass.atgtrs 

A més, scgons la presidenta de 
les promotores de la campanya, 
la matcixa estació tambt sc'n rcs
scnt: -.Han gastat milers de mi
lions en la nova via i per arreglar 
una cstació que només fa bonic. 
Scnse anar mts lluny, hi ha un 

tot i que la poden utilitz.ar fins 
a 500 cstudíants que trien ahrcs 
mitjans de transport amb millor 
combinació. Fonts de la compa
nyia van qualificar de ..:rcivindi
cació justa» la iniciativa d'ahir, 
i van explicar que, com a mfnim, 
caldria un tren que ants a Bar
celona a les set del matí. El íet 

que Ulldcco~a pertanyi a Cata
lunya pero que Renfe la inclogW 
a Ja rcgió v,alenciana 'de Ja urxa 
serA un prpblema afegit a l~s de
mande! dcJs ·usuaris, tot 1 que 
ocia via permet incrementar la cir
culació de trensi.. 

Fa uns mesos ja es van enviar 
unes dues mil signaturcs pcrquC 
es millorés el servci, perb fins 
a.ra no hi ha hagut rcsposta de 
Rcnfc. Les recoUidcs aqucsts dies 
es lliuraran pcrsonalmcnt als res: 
pon.sables de la companyia i a 
les administracions implicadcs. 

NOU DIARI ·~ 1 

Les dones 
d'Ulldecona 
reclamen més 
serveis de tren 
ULLDECONA · L'Associa
ció de Mestresses de Casa 
d'Ulldecona es concentra
ran dema a partir de les on
ze del matí a l'estació de 
ferrocarril de la població 
per tal de recollir signatures 
entre els seus veins per de
m a n ar que s'aturin més 
trens en aquesta estació. 

Segons la presidenta de 
l'associació, Pilar Matamo
ros, "amb aquest acte vo
lem que surti a la llum la 
veu del poble, la seua dis
conformitat i el fet que no 
estem contents amb !'ac
tual situació ferroviaria que 
fa que només surti i arribi 
un tren amb destinació a 
Barcelona". Tates les sig
natures que es recullin 
s'enviaran a l'Administració 
i a les institucions afocta
des cornHenfe.o el mafoix 
Minlsteri 'de Fornen!.~" , , 
. Jes. é:lories úllde~co_n~~ .: 
que.s van prendre la 'deeis1ó 
de fer aquest acte, aquest 
mateixa setmana, després 
de veure les dificultats que 
havien de passar per des
pla~ar-se a Barcelona en el 
dia de la dona que se: cele
bra dema amb una jornada 
de portes obertes al palau 
de la Generalitat. Segons 
v.a.apuntar Matamoros, 
"vam con.siderar qUe és 
inacceptable 'el fet que una 
pers.ohá del poble s'hagi 
d'aixeCar aJes cinc del ma
tí per poder agafar un tren 
que surt cap a les sis de 
Tortosa en direcció a Bar
celona". 

Per completar el darrertreball aparegut en aquesta secció sobre el tema deis trens a Ulldecona, tema que de tata manera 
continua obert i pendent de solució, volem reflectir l'actuació de les "Mestresses de Casa", en una iniciativa digna d'elogi , 
i que ve a demostrar la sensibilització que hi ha a Ulldecona, i la sintonia amb l'actuació que segueix l'Ajuntament. 

La intenció era parlar també de dues qüestions més que perla poi e mica generada, es mereixien un lloc en aquest espai. 
La densitat d'aquest exemplar i la complexitat d'aquestes dues qüestions, aconsellen deixar-ho peral proper número, i 
és que ens referim al tema del "Calvari" 1 al de "Nature Parck", i aben segur que a finals de setembre, seguiran d'acualitat. 
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Mn. Domenec Sola i Callarisa 
A la darrera Revista parlava de la 

visita que amb motiu de FITUR a 
Madrid, li havia fet a Mossen Sola, fill 
d'Ulldecona absent molts d'anys i 
persona compromesa per mitja de 
l'Església amb el 3r. món. 

Uns dies després Mn. Sola va morir 
i la promesa de col.laborar amb la 
Revista "ULLDECONA" es va esvair, 
pero al mateix temps que Ulldecona 
perdia un deis seus fills més il.lustres 
deis darrers temps, la humanitat per
dia una persona compromesa amb 
els més debils i necessitats, per mitja 
de l'Església, l'Església deis pobres, 
lluny de cerimonials fastuosos i cars ... 

No em correspon a mi ara fer-ne 
cap biografia, persones més auto
ritzades i que el coneixien més, ja ho 
taran al seu moment, sí que vull pero 
reflectir unes breus impressions i 
sobretot fer-vos arribar un tras d'una 
publicació que em va facilitar i on es 
pot comprovar quina era la tasca 
d'EKUMENE, l'organització que va 
fundar. 

Jo recordava alguns escrits de 
mossen Sola a revistes U LLDECONA 
molt antigues, teoritzant sobre els 
orí gens del nom d'Ulldecona, després 
man pare li havia escrit en relació a un 
!libre que estava fent i per demanar-li 
informació, i és ciar, la figura d'una 
persona d'Església, d'Ulldecona i que 
escrivia correctament en catala (des
prés d'anys a Espanya) pero que a 
més transpuava amor a Catalunya, 
no era gens habitual. Si mal no 
recordo, també vaig rebre una nota 
seua durant el primer Ajuntament 
democratic, i amb motiu de la nota 
que vaig escriure a "ULLDECONA" a 
conseqüencia de la mort del seu cosí 
JOAN CALLARISA, em va enviar un 
text agraint-ho i donant-me el condal 
per la mort deis meus pares, a qui 
coneixia de menuts. 

Pertant, anar a visitar-lo era obligat, 
per agra·iment i per curiositat. Al mig
dia no hi era, havia sortit a fara de 
Madrid per feina, pero al tard el vaig 
trabar. Vaig trabar un home molt 
educat, extremadament amable i 
afectuós, que va tenir una immensa 
alegria de que algú del seu poble 
l'hagués anata veure. 

Vam parlar llargament d'Ulldeco
na, de la seua Ulldecona, de la que 
recordava i de !'actual que no conei-

xia tant, li vaig dur un fulletó editat 
per !'Oficina de Turisme, per FITUR 
precisament i va quedar meravellat 
sobretot de la nostre Pla9a Catalunya. 

Tenia 84 anys, em digué, pero una 
enorme capacitat de treball i una 
lucidesa extraordinaria, seguia amb 
atenció tot el referent a Catalunya, 
vam parlar de la situació actual, de la 
crisi d'ERC ambla sortida de COLOM 
i RAHOLA, del Bar9a que aquella nit 
jugava la copa del Rei amb el Madrid 
(3-2) al Camp Nou (a Madrid l'ambient 
era fort tot el dia) , i logicament de la 
seua tasca, d'allo que feia EKUMENE, 
gran en el fans, modest en la forma, 
en una seu senzilla a un pis anti e de la 
part vella de Madrid, sense luxes ni 
grans cartells, sense grans cerimonies 
ni fastuositats, ésa dir, tot el contrari 
del que entenem per l'Església. 

Ell es va alegrar de la visita, jo vaig 
tenir la sort de coneixer una perso
nalitat nascuda a Ulldecona, que en 
poca estona em va fer sentir que hi ha 
una altra església, !'autentica, la que 
esta al costat deis pobres, la que té 
cura del fans i s'oblida de les formes i 
muntatges. Mn. Sola va acabar do
nant-me molts records per als seus 
cosins d'Ulldecona als que recorda
va afectuosament, a alguns els ho 
he dit, els altres que rebin a través 
d'aquestes línies el seu record. Pro
bablement vaig ser el darrer veí d'Ull
decona en veure'I viu, trist privilegi, 
pero immensa la satisfacció d'haver
lo conegut, privilegi impagable. 

Josep Lluís Millan 
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D' "Ekumene 
VIDA SINODAL" 

l. Bueyes domados hasta el mo
mento. 

*Se empezó en 1984 con dos pare
jas para el primero y segundo grupo. 

* Hay en la actualidad domados 
270 bueyes, es decir, 135 parejas, 
distribuidas tanto en los valles próxi
mos como en lugares tan alejados 
como Lubumbashi, Mufunga, Katan
ga, Kolwezi, etc. No quiere decir que 
todos estén funcionando pues ha ha
bido muertes, renovaciones y fraca
sos. 

* Previsto para este año 96 treinta 
parejas más. 

l. Promoción exigente. 
Consiste en enseñar a trabajar, la

brar la tierra, tratar y cuidar bueyes, 
exigir a los animales sólo lo que pue
den dar de sí, administrar los benefi
cios. No se les regala nada. Se les 
exige responsabilidad durante dos 
largos años. En dos años la econo
mía familiar se mejora en 10-20 veces 
más y de mejor calidad. 

Pedagogía humana, cristiana y 
económica de la Promoción. 

En dos años y medio se ha desarro
llado la capacidad humana, laboral y 
económica de muchas familias. En 
tres etapas. 

1. Aprendizaje. 
Dura de 3 a 6 meses según las 

capacidades de los compradores. 
Para quienes no son del pueblo se ha 
construido una casa de ladrillos. 

Se les ejercita en la práctica de 
trabajar con animales, cuidarlos en 
las enfermedades habituales, no exi
girles más de lo que pueden dar de sí, 
semillas selectas que se les procu
ran, maneras de utilizar abonos, arar 
y sembrar, escardar, etc. Cuando ya 
han aprendido se les entregan sus 
nuevas herramientas, arado y grada, 
dos rejas de recambio, 16 sacos de 
abono, semillas selectas para 5 Has, 
medicamentos para los bueyes du
rante un año. Y contraemos la obliga
ción de acudir cuando nos llame por 
enfermedad de los bueyes. Por todo 
ello pagan su valor, o sea, 35 sacos 
de maíz. 
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Además les exigimos que dispon
gan de corral y de pastos naturales 
para los bueyes. Y que van a trabajar 
no menos de 5 Has. En prenda de lo 
cual depositan 15 sacos de maíz. 

Y así se les entregan los bueyes 
con que han estado trabajando y co
mienza su promoción. 

2. 151 Plazo de Trabajo. 
A la cosecha del primer año de 

trabajo con bueyes ha logrado por 
cada Ha una producción de 30 sacos 
de maíz. Por las 5 Has. 150 sacos. De 
ellas 100 las destina para el manteni
miento de la familia, abonos y semi
llas. Con sólo 50 sacos paga el precio 
de un buey que queda de su propie
dad. 

3. 2g Plazo de Trabajo. 
A la cosecha del 22 año: el mismo 

proceso del año anterior. La econo
mía familiar se ha multiplicado por 1 O 
ya en el 1°' año. Y así en el 22 paga el 
precio del otro buey con solo 50 sa
cos. 

A partir de este momento su com
promiso con nosotros ha terminado. 
No obstante seguiremos acudiendo 
si nos lo pide y le seguiremos sirvien
do medicamentos, abonos y semillas 
si lo desea. Acceso al silo si lo solicita. 
Y así en sólo 2 años la economía 
familiar ha conseguido una prosperi
dad espectacular. Y así muchas fami
lias en toda la comarca como se ve en 
el mapa adjunto. 

11. Progreso normal. 
Son evidentes las ventajas de este 

sistema de trabajo que la demanda 
de bueyes domesticados ha seguido 
el siguiente proceso por año: 

1984, 2 parejas 
85, 2 
86, 4 
87, 2 
88, 1 
89, o 
90, 7 
91, 16 
92, 14 
93, 23 
94, 29 
95, 34 

111. Material agrícola: carros, ara
dos, etc. 

* Los primeros arados y gradas se 
construyeron con restos de material 
de deshecho hallados en granjas 
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abandonados del tiempo de la colo
nia. 

• Se importaron de Zambia arados 
desde el tercer año hasta el año pasa
do. Material muy malo en especial las 
rejas. Se ha preparado a un herrero 
del pueblo (Firmé) para que fabrique 
rejas locales con material de recupe
ración. Son de mejor calidad que las 
de Zambia. Estas son las rejas de 
repuesto que se sirven con los bue
yes. 

• Este año ha cesado de producir el 
centro de Zambia por lo que ya no se 
pueden importar. Nos fabrica ahora 
los arados un particular de Kolwezi a 
quien se le paga con bueyes doma
dos. 

* Se está ensanyando la propia 
fabricación para que se realice en la 
futura escuela profesional. Ver pro
yecto escuela. 

Molino 

Tres funciones: 1. Abaratar el pre
cio de la molienda. 2. Mantener las 
escuelas pagando sueldos del profe
sorado y 3. Evitar largos desplaza
mientos para la molienda. Hay que 
tener en cuenta que la harina de maíz, 
el bukari const ituye el alimento básico 
diario, el "pan nuestro" de cada día 
para todas las familias. 

1. Constitución del Comité del 
molino. 

*Asamblea del pueblo: Usufruc
tuario total del molino. Se adquirió 
con ayuda de Manos Unidas y la 
colaboración del pueblo. 

*Comité de base de la localidad: 
Representa al pueblo en todas las 
funciones. Está constituido por los 
jefes y las fuerzas políticas y sociales 
del pueblo. 

Recibe del Comité de molino las 
cuentas de cada mes. 

Sanciona las decisiones del Comi
té del molino. 

Decide el precio de molienda a pro
puesta del Comité del Molino. 

Nombra cada año a los miembros 
del Comité del molino. Un miembro 
por cada una de las familias de nota
bles de la localidad. Todo el pueblo 
pertenece a una u otra de estas fami
lias. La gente elige dentro de su pro
pia familia quién va a representarle 
ese año en el Comité del molino. 

2. Composición actual del Comi
té de base. 
Familia Lukotola 
Familia Salabwe 
Familia Sanka 
Familia Mwanga 
Familia Mukebo 
Familia Mushadila 
Comunidad Ekumene 

Kalemba 
Ngoy 
Apolinar 
Josep 
Lubem 
Atanasia 
Juan Ángel 

3. Comité de Gobierno del moli
no. 

Constituido por el Presidente, el 
Secretario y el Consejero que es el 
representante de Ekumene. 

Funciones: 
* Nombramiento y control de los 

trabajadores. 

* Gestión y administración. 
- Contabilidad. 
- Estudia y presenta al comité de 

base el precio de molienda en función 
de la tasa de cambio. 

- Estudia y propone el reparto de 
los excedentes. 

* Reunión semanal (ahora cada 
quince días). Las cuentas las hacen 
el secretario (Apolinar) y el represen
tante de Ekumene (Juan Ángel). 

* Los trabajadores asisten a la re
unión y tienen voz pero no voto. 

4. Precio de la molienda. 
* Lo proponen el Comité de molino 

que lo presenta al Comité de base 
para que lo sancione. 

• Se calcula en FB (Francos Bel
gas) y se aplica en función de la tasa 
de cambio y de los precios de molien
da que hay en la ciudad de Fungurume 
de modo que siempre el precio de 
Lukotola sea menor o igual que el de 
otros molinos de la ciudad. 

• En estos momentos, abril '96, 
tiene el mismo precio de Fungurume: 
2 .000 NZ (Nuevos Zaires) el seaux= 
1.98 FB= 8.5 PTA. 3 PTA/kg. Esto 
supone un quinto del valor del maíz 
llevado a moler. Es decir, el 20% del 
maíz cuesta molerlo. 

• El seaux es una medida cuyo 
contenido de maíz pesa casi tres ki
los. Atención, 3 kilos de maíz recien 
recolectado contienen menos canti
dad de maíz que tres kilos de maíz 
seco. O lo que es lo mismo, el maíz 
medido en la recolección pierde el 15-
20% de peso cuando se vende como 
maíz seco. 

5. Evolución de molienda, precio 
y distribución de los ingresos. 

Medíª 91 
Total seaux molidos 9.096 
Total personas 1.380 
Media seaux/persona 6,6 
Media seaux/hora 
Precio seaux 0,597FB 
TOTAL INGRESOS MES 5.430FB 

Distribución iogr!;;ll20S 
Mano de Obra 19% 1.031 
Amortización 45% 2.443 
Arreglos y línea 13% 706 
Energía 23% 1.249 

Donativos 
Escuelas 

* Con ese 50 % para escuela: 
1 . Se paga el minerva! de todos los 

niños. 
2. Se compra material escolar. 
3. Se paga a los maestros (13 per

sonas) tanto de primaria como de 
secundaria y los directores a razón de 
750 FB más un saco de maíz al mes. 

6. Amortización. 
* Ya está amortizado el edificio y 

además se ha renovado el molino 
inicial que era de 15 hp por otro de 25 
hp. Aparte se ha comprado otro nue
vo molino de 25 hp que se guarda 
como reserva. Por eso de la cantidad 
de amortización se sacan 1.500 FB 
cada mes para donativos que por 
ahora van también a la escuela. 

7. Trabajadores. 
*Hay contratadas tres personas. 
- Molinero ..... ............... Kalembe 
- Molinero .................... Medard 
- Guarda .... ... ..... ......... Mukekwa 
• Del 31% que se les paga (4.155 

este mes) sólo se les da el 23% {2.986 
FB) y el otro 8% (1.168 FB) se guarda 
como seguro para ellos para acciden
tes o para pensión futura. 

*Asisten a las reuniones del Comité 
del molino y tienen voz pero no voto. 

8. Propinas. 
* Todos los días hay dinero que 

sobra pues las fracciones se redon
dean al alza. Es poca cosa pero siem
pre queda algo al hacer las cuentas. 
Se lo reparten los miembros del comi
té del molino. 

Silo 

Es acaso el más complejo de los 
proyectos de promoción. Y además el 
complemento necesario de la pro
ducción. Se trata de garantizar la 
comercialización de los productos de 

MarzQ 92 MªrzQ 96 
6.064 13.117 

974 2.300 
6,2 5,7 

80,3 
0,625FB 1,980FB 
3.792FB 25.971FB 

23% 872 31 % (16% del total) 4.155 
40% 1.527 25% (6,2% del total) 1.616 
16% 607 24% (12% del total) 3.116 
21% 796 20% (10% del total) 2.597 

- (5,8% del total) 1.500 
- (50% del total) 12.985 

L'la en favor de los mismos producto
res evitando el chantaje que para e l 
agricultor supone la mediación de los 
comerciantes. El maíz de las empre
sas de Ekumene se vende directa
mente del productor al consumidor. 
Además los consumidores son insti
tuciones benéficas que lo consiguen 
a precios inferiores a los que impone 
el comercio de la ciudad. Prestad, por 
favor, atención a esta hazaña de 
Ekumene en L'la. 

El silo no entra dentro de las com
petencias del Comité de base de la 
localidad sino que es responsabilidad 
de la comunidad Ekumene hasta que 
se organice en empresa social para la 
cual se están ya dando los primeros 
pasos de concienciación. 

2. Trato de compra-venta de la co
secha de maíz. 

A la mayor parte de las familias les 
urge vender la cosecha apenas reco
lectada cuando el precio del maíz es 
el más bajo del año. Con ello perdían 
mucho dinero en beneficio exclusivo 
de los aprovechados comerciantes. 
Como sucede en todo régimen liberal 

l. Inversión: Coste inicial del proyecto. 
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capitalista. Pero no en Lukotola gra
cias al silo. 

- Cada familia deposita en el silo la 
cantidad de maíz que quiere vender. 
El silo se lo paga a un precio superior 
al que se lo pagarían los comercian
tes. Este año se han almacenado en 
la cosecha 160 Tm. al precio medio 
de 1 O FB/Kg. mientras que los comer
ciantes lo han pagado en los pueblos 
vecinos a 5 FB/Kg. 

- A la vez se abre una ficha a favor 
de la familia en la que consta el dere
cho de ésta a percibir la diferencia 
cuando luego se venda el maíz en 
enero-febrero que es cuando alcanza 
el precio más alto en el mercado. 

Este ano en el mes de febrero se ha 
repartido a cada familia 3 FB por cada 
medida de maíz que depositan en el 
silo para venderlo. Por cada seaux. O 
sea, 1 FB más por Kg. Es decir, 160 
mil Kgs. han supuesto un ingreso 
neto para el pueblo de 160.000 FB 
que son 640.000 PTA. Un fortunón 
para aquellas economías. Añadido 
al precio y al beneficio recibido en la 
cosecha al depositar el maíz. Todo 
esto son los beneficios limpios, des
contados, como es natural, todos los 
gastos que el molino conlleva. 

3. Compra de maíz a la gente de 
fuera. 

*Al comprar el maíz a mayor precio 
que el de los comerciantes, mucha 
gente de los alrededores, y especial
mente de Fungurume, venden el maíz 
al silo. En este caso no hay retorno 
sino que todos los beneficios se inclu
yen en la parte de beneficios del silo. 

Este año se ha comprado a gente 
de fuera 40 Tm a un precio medio de 
1 O FB/seaux como el del poblado. 

- Contenedores {20) y construcción ............. ......... .......... 2.526.800 FB 
- Funcionamiento 1°' año: .. .................................................. 731.700 FB 

- Compra 200 Tm de maíz .. ................. 585.400 FB 
- Salarios 4 personas ................... .......... 97.600 FB 
- Energía y varios ................ ... ....... ......... 48.700 FB 

- Un camión de 7 Tm para transporte .............. .................. 1.585.400 FB 
TOTAL ............... ..................................................... 4.843.900 FB 

Financiación: 
- Aportación local ......... .. ............................... .......... 746.300 FB 
- Don del Gobierno Vasco ...................................... .4.097.600 FB 
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ENTITATS 

La Penya Barcelonista d'Ulldecona 
XV Aniversari 

Una vegada més, el dia 12 de ju
liol, ens vam reunir els socis i sim
patitzants de la Penya Barcelonista 
d'Ulldecona per celebrar el seu XV 
Aniversari, des de la seva fundació. 

Aquest any, com que el nombre de 
socis ha anat augmentant, es va op
tar de fer al pavelló poliesportiu per
qué té més cabuda i també hi havia la 
possibilitat de fer ball per amenitzar 
la vetllada. 

Com a punt d'interes, per als as
sistents, el F.C. Barcelona va portar 
dues de les tres copes que aquesta 
temporada ha guanyat l'equip de 
futbol, la RECOPA D'EUROPA, gua
nyada el 14 de maig, davant el París 

Aquest any per 
primera vegada, el 
grup de Mans Uni
des, ha portat a ter
me la festa de "la 
rosa", aprofitant els 
dies de 1 a. Comunió 
deis nens del poble. 

Una vegada més, 
hem d'agrair la col
laboració als qui ens 
han ajudat, tant en 
l'obsequi de les 
flors, com als qui 
han aportat els seus 
donatius. 

Així es demostra 
una vegada més, 
que Ulldecona és un 
poble que lluita con
tra la FAM. 
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S.G., amb un gol de penal de Ronaldo, 
i LA COPA DEL REI , guanyada el dia 
28 de juny, davant el Betis, amb gols 
de Figo (2) i Pizzi, al Camp del Reial 
Madrid. 

Hem fet aquest parentesi, ja que 
creiem que era bo recordar uns triomfs 
que ha guanyat un equip com el Bar-
9a, i tot i així ha estat criticat i molts 
creuen que no ha fet una bona tempo
rada. 

La Penya s'esfor9a cada any, pera 
que aquest acte de celebració, sigui 
del gust de tothom, i un motiu per als 
qui estimen la Penya i el Bar\:a es 
reuneixin i passin unes hores agrada
bles. 

Ens agradaría poder fer venir al
gun jugador de la plantilla, a l'aniver
sari pero, coincideix que estan de 
vacances, i sinó a la temporada estan 
concentrats, hem fet gestions per 
aconseguir-ho, pero ha esta inútil. 

Pero tot i així, nosaltres no deixa
rem de fer la nostra festa, amb la 
companyia de tots vosaltres, perqué 
els penyistes sí que tan falta, els ju
gadors no tanta. 

Moltes gracies a tots els assis
tents, a les autoritats, i als represen
tants del F.C. Barcelona, que aquesta 
vegada ens han regalat el quadre 
d'un bon jugador: CELADES. 

Festa de la Rosa. Primeres Co11umio11s 1997. Organitzat per Mans Unides 

ENTITATS 

TREBALLEM PERLA TEVA SALUT 
ENSAJUDES? 

1 1 1 1 

Els serveis que l 'Associació Espanyola Contra el Cancer, oferei.x a 
les nostres comarques, s 'enmarquen en dues arees fonamen
talment: 

ÁREA DE PREVENCIÓ 

- Realització del diagnóstic precog del cancer de mama i con 
uterí. 

- RealitzaciÓ del diagnóstic preCOQ del cancer de laringe. 

- Realització del diagnóstic precoc; del cancer de próstata. 

- Cicle de conferencies de contingut oncológic. 

ÁREA D'INTERVENCIÓ 

- Oursets de deshabituació tabaquica.. 

- Suport psicoemocional al malalt oncológic i als fa.miliars que 
abó ho desitgin. 

Tots aquesta serveis són gratu1ts 1 estan a la vostra disposició. 

Fer a més informació, heu de trucar al telefon 22 22 93. 

La col.lecta a aquesta localitat, organitzada perla Junta Local del' A.E.O.O., tindra lloc el pro-

per dia 31 d'agost, primer diumenge de Festes Majors, en dues taules petitóries instal.lades a 

la plac;a de l'Esgl.ésia i a la de Sales 1 Ferré. 

Esperem de l.á vostra participació i generositat. Moltes gracies 

A~~OCMmÜ E~PMYOIA CONTRA EL C~CER 
JUNTA LOCAL D'ULLDECONA 
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PESTES 

ACTES PRELIMINAR$ 

Dilluns, 25 d'agost 
22'00 hores: Sorteig deis "CA

RAFALS" a la pista del Club Joventut. 

Dimarts, 26 d'agost 
22'00 h.: Assaig de la Jota d'Ull

decona al Pavelló Poliesportiu, or
ganitzat per l'Associació de les Mes
tresses de Casa d'Ulldecona. 

Dimecres, 27 d'agost 
22'00 h.: Assaig de la Jota d'Ull

decona al Pavelló Poliesportiu, or
ganitzat per l'Associació de les Mes
tresses de Casa d'Ulldecona. 

Dijous, 28 d'agost 
22'00 h.: Assaig de la Jota 

d'Ulldecona al Pavelló Poliesportiu, 
organitzat per l'Associació de les 
Mestresses de Casa d'Ulldecona. 

Divendres, 29 d'agost 
1 '00 h.: CONCERT DE ROCK al 

Poliesportiu. Actuaran els grups lo
cals: FAMÍLIA JUANJO, CULS
CULTS i MIXOMATOSIS. Julio Sa11sa110, Pregoner Festa M.ajor '97 

Festes Majors d'Ulldecona 1997 
Program.a Oficial d'Actes* 

*(Els actes religiosos es relacionen al programa específic) 

Dissabte, 30 d'agost 
9'00 h.: Repartiment i construcció 

de "CARAFALS", a la pla9a de bous. 
(Terrenys cedits per Mobles Arnau). 

9'00 h.: COMPETICIONS ESPOR
TIVES a les escales i institut. Finals 
de tots els esports practicats durant 
l'estiu, per als participants menuts, a 
les Escales d'lniciació Esportiva Estiu 
'97. 

10'00 h.: XXVI Concurs de DIBUIX 
RAPID, pera participants de totes les 
edats. Organitzat pel Centre Cultural 
i Recreatiu . 

12'30 h. : VI TROBADA DE GRA
LLERS 1 DOLyAINERS, amb la par
ticipació de la Sénia, Sant Rafel del 
Riu, Pinell de Brai, Jesús, Santa Bar
bara, Amposta, Tortosa i Benicarló. 

Cercavila pels carrers del poble de 
totes les col les de Gral lers i Dol9ainers 
amb l'acompanyament deis Gegants 
d'Ulldecona. 

-32 -

13'00 h.: Campanes al vol i coetada 
anunciant el comen9ament de les 
FESTES MAJORS 1997. 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrer Calvari (Ramaderia: 
Soneca). 

16'00 h.: Al local del Club de Billar 
Ulldecona, confrontació de BILLAR 
entre els Equips C.B. ULLDECONA
C.B. AMPOSTA. 

16'30 h.: Al local del Club d'Escacs 
Ulldecona, triangular per equips, amb 
la participació de C.E. LA SÉNIA 
(Campió de 2a. de Catalunya), C.E. 
STA. BÁRBARAiC.E. ULLDECONA. 
S'aprofitara pera fer la presentació de 
l'equip de la temporada 97-98. En 
acabar, hi haura un piscolabis per 
gentilesa del Bar Restaurant Orfeó i 
de Percargas S.A. 

19'30 h.: Sortida des de l'Ajunta
ment fins a la pla9a Sales i Ferré, on 

tindra lloc la VI TROBADA DE GRA
LLERS 1 DOLyAINERS. 

20'30 h.: Recepció del Pregonera 
la Casa de la Vila. 

Seguidament: lnauguració de les 
següents EXPOSICIONS: 

Casa de Cultura 
- Tallers de fusta de Julio Sansano 
- Pintura a l'oli de Maria Serra 

Guarch 
- Pintura de José Rollán 
- Pintura de Rosa Febrer 
Ajuntament 
- Dibuix rapid, organitzat pel Cen

tre Cultural i Recreatiu 
Caixa Tarragona 
- VI Exposició-Concurs de Maque

tes, organitzada per la Germandat 
Verge del Loreto 

Cooperativa Agrícola 
- Ceramica i Escultura d'Assump

ció Raga 

21 '00 h.: Cercavila, a carrec de la 
Banda de Música d'Ulldecona, sota la 
direcció del mestre Rubén Domingo i 
Boloix. 

22'00 h.: Desfilada de la Reina i les 
Pubilles, Autoritats i Comissió de 
Festes, acompanyats perla Banda de 
Música fins al Teatre Municipal, on 
comen9aran oficialment les Festes 
amb el PREGÓ DE LES FESTES 
MAJORS 1997, a carrec del Sr. JU
LIO SANSANO, coma pregoner. 

A continuació: Gran Ball, per cele
brar el comen9ament de les Festes 
amb l'actuació de la fabulosa orquestra 
AIT ANA. Entrada gratu"ita. 

Diumenge, 31 d'agost 
9'00 h.: Tirada al "COLOMÍ", orga

nitzada per la Societat de Ca9adors 
d'Ulldecona, al Camp de Tir del Camí 
Godall. 

10'30 h.: Al local del Club Billar, 
TRIANGULAR de Billar a Banda, en
tre els jugadors Josep Lluís Liarte 
(Reus Ploms) i Pere i Ricard Arnau 
(C.B. Ulldecona). 

A partir de les 11 '00 h.: PASSE
JOS AMB HELICÓPTER, a la Parti
da T errés, enfront la pla9a de bous. 
Organitza Germandat Verge de Lo
reto. Preus populars. 

11 '00 h. : Competició percategories 
de NATACIÓ i WATERPOLO al Club 
de Joventut d'Ulldecona. 

12'30 h.: Bailada de SARDANES, 
amb la COBLA RAPITENCA, a la 
pla9a "Sales i Ferré". 

16'00 h.: Competició lntercomar
cal de BITLLES, al recinte escolar, 
organitzada pel Club de Birles Ullde
cona, amb la participació de 14 clubs. 

17'00 h.: Al local del Club Billar 
Ulldecona, continuació del TRIAN
GULAR de Billar. 

17'30 h.: Partit de FUTBOL entre 
ULLDECONA i ALCANAR. Campio
nat Copa Montsia. Organitza Futbol 
Club Ulldecona. 

19'00 h.: XIV Trabada de Corals al 
Teatre Municipal, amb la participació: 

- CORAL JUVENIL SANT SE
BASTIA (de Vinaros) 

-CORAL DUMF-NONET de Tarra-
gona. 

- ORFEÓ ULLDECONENC 
Organitza l'Orfeó Ulldeconenc. 
21'00 h.: FESTIVAL DE PATl-

NATGE, organitza Club Joventut. 
24'00h.: BOU EMBOLAT,alapla9a 

de bous, als terrenys del costat de 
les escales, cedits per Mobles Arnau 
(Ramaderia: Orient). 

2'00 h.: CONCERT DE ROCK al 
Poliesportiu. Actuaran els grups locals: 
VI DE BOTA i POSSODY. 

Dilluns, 1 de setembre 
10'00 h.: Festa Final de tots els 

participants en les Escales d'lniciació 
Esportiva Estiu '97, a les escoles. 

A partir de les 11 '00 h.: PASSE
JOS AMB HELICÓPTER, a la Partida 
Terrés, enfront a la pla9a de bous. 
organitza Germandat Verge de Lore
to. Preus populars. 

11 '00 h.: JOCS INFANTILS, al 
carrer Vicent Auba. Organitzats pel 
Club Sant Lluc. 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrer Calvari (Ramaderia: 
Carlos Orient Julián). 

17'00 h.: Campionatde GUINYOT, 
entre els membres de l'Associació de 
Jubilats i Pensionistes i l'Esplai. Tindra 
lloc al Casal de Pensionistes. 

18'00 h.: BOUS DE PLA<;A, als 
terrenys del costat de les escales, 
cedits per Mobles Arnau (Ramaderia: 
Machancoses). Amb l'acompanya
ment de la Banda de Música d'Ullde
cona. 

24'00 h.: Típic BALL DE MAN
TONS, a la pla9a de l'Església, amb 
l'acompanyament de la Banda de 
Música d'Ulldecona, que interpretara 
la "Jota d'Ulldecona". A continuació 
obsequi a les parelles. 

1 '30 h.: Rondalla "Aires del Ebro", 
a la pista poliesportiva. Entrada gra
tu"ita. 

Dimarts, 2 de setembre 
10'30 h.: IX DIADA DE LA BICl

CLET A, organitzada per la penya Ci
clista Montsia. 

A partir de les 11 '00 h.: 
PASSEJOS AMB HELICÓPTER, a la 
Partida Terrés, enfront la pla9a de 
bous. Organitza Germandat Verge de 
Loreto. Preus populars. 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrer Calvari (Ramaderia: 
Parejo). 

15'00 h.: Finals de Campionat de 
TENNIS-TAUL.A, realitzat a l'estiu al 
Col. legi Públic "Ramón y Cajal", 
organitzat per la secció de Tennis
Taula del Club Joventut. 

17'00 h.: Campionat de GINYOT, 
entre els membres de l'Associació de 
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Jubilats i Pensionistes i l'Esplai. Tindra 
lloc al local de l'Esplai. 

18'00 h.: BOUS DE PLA<;A, als 
terrenys del costat de les escales, 
cedits per Mobles Arnau (Ramaderia: 
Soneca). Amb l'acompanyament de 
la Banda de Música d'Ulldecona. 

1 Concurs de "CONILL A LACAS
SOLA", organitzat perles Mestresses 
de Casa i amb la col.laboració de 
l'Associaicó de Cunicultors DELTA 
MONTSIA, sectorial cunícola de Ca
talunya IACSl/ASAJA (Joves Agri
cultors). Al finalitzar els bous es fara 
entrega deis premis. 

A continuació: BOU EMBOLAT, a 
la pla9a de bous, als terrenys del 
costat de les escales, cedits per Mo
bles Arnau. (Ramaderia: Parejo). 

24'00 h.: BALL, amb la magnífica 
orquestra PAPILLÓN. Tiquet. 

Dimecres, 3 de setembre 
13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 

BOUS pel carrer Calvari (Ramaderia: 
Orient). 

16'00 h.: Concurs de Bitlles, or
ganitzat pel Club de Bitlles la Unió, a 
la pla9a de bous. 

17'00 h.: CAMPIONAT DE CAR
TES, per les dones de l'Esplai, mo
dalitat "Cinquet i Queco". Tindra lloc 
a l'Esplai. 

18'00 h.: Típic BALL DE MAN
TONS INFANTIL, a la pla9a de Ca
talunya. 

18'00 h.: BOUS DE PLA<;A, als 
terrenys del costat de les escales, 
cedits per Mobles Arnau. (Ramaderia: 
Parejo). 

23'30 h.: TEATRE, al Teatre Muni
cipal amb la representació de l'es
pectacle "N'HI HA PER LLOGAR-HI 
CADIRES", amb Santi Sans, Joan 
Guasch i Marta Carbonell, organitza 
Centre Cultural i Recreatiu. 

Venda anticipada d'entrades a les 
taquilles del Teatre Municipal, dies 
27, 28 i 29 d'agost, de 20'00 a 22'00 
h., i el mateix dia de la representació, 
a partir de les 22'00 h. Preu de 
!'entrada: 1.000 PTA. 

Dijous, 4 de setembre 
9'30 h.: "X DIADA DEL CASTELL", 

organitzada per la Secció de Munta
nya del Centre Cuitural i Recreatiu. 
Sortida des de la pla9a Diputació. 

10'00 h.: Arribada al Castel! i PRE
SA DE POSSESSIÓ DEL NOU CO
MANADOR. 
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REPRESENTACIÓ DEL MONÓ
LEG "SENYORES 1 SENYORS", obra 
de Joan Caballé. 1 nterpretació a carrec 
de Josep Lluís Rodríguez, sota la 
direcció de Pere Sans. 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrerCalvari. (Ramaderia: 
Parejo). 

16'00 h.: Competició de BILLAR 
LLIURE 1 A TRES BANDES entre els 
membres de l'Associació de Jubilats i 
Pensionistes i de l'Esplai. Tindra lloc 
a l'Esplai. 

16'00h.: TorneigTriangularde BIR
LES, al recinte de les escales. Partici
paran els equips de Freginals, Sant 
Rafel i Ulldecona. Organitza: Club de 
Birles Ulldecona. 

18'00 h.: BOUS DE PLAyA, als 
terrenys del costat de les escales, 
dedits per Mobles Arnau (Ramade
ria: Ramon Angel). Amb l'acompa
nyament de la Banda de Música 
d'Ulldecona. 

22'00 h.: Al Teatre Municipal tindra 
lloc l'espectaclede BIELL Y ROSI (Ba
llet rus), organitzat pel Centre Cultu
ral i Recreatiu . 

Venda anticipada d'entrades a les 
taquilles del Teatre Municipal, dies 
27, 28 i 29 d'agost, de 20'00 a 22'00 
h. , i el mateix día de la representació, 
a partir de les 21 '00 h. Preu de /'en
trada: 500 PTA. 

23'30 h.: Típic BALL DE MANTONS 
JUVENIL, a la plaga de l'església. 

1 '00 h.: Gran nit de BALL, amb 
l'actuació de la fabulosa orquestra 
EUROPA. Tiquet. 

Divendres, 5 de setembre 
9'00 h.: Tirada al COLOMÍ, orga

nitzada per la Societat de Cagadors 
d'Ulldecona, al Camp de Tir del Camí 
de Godall. 

10'00 h.: Pare Infantil al Passeig de 
l'Estació. 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrer Calvari. (Ramaderia: 
Orient). 

17'00 h.: CAMPIONAT DE CAR
TES per a les dones de l'Esplai, 
modalitat "Cinquet i Queco". Tindra 
lloc a l'Esplai. 

18'00 h.: BOUS DE PLAyA, als 
terrenys del costat de les escales, 
cedits per Mobles Arnau. (Ramade
ria: Baena) . Amb l'acompanyament 
de la Banda de Música d'Ulldecona. 
SARDINADA POPULAR. 
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A continuació: BOU EMBOLAT, a 
la plaga de bous, als terrenys del 
costat de les escales, cedits per 
Mobles Arnau. (Ramaderia: Baena). 

24'00 h.: BALL, amb la fantastica 
orquestra PASSADENA. Tiquet. A la 
mitja part Exhibició de Ball de Saló; 
vindran els subcampions de Catalunya 
i varies parelles més. 

Dissabte, 6 de setembre 

10'30 h.: VI DIADA DELS JUBl
LATS. 

Missa solemne cantada per la 
Capella Parroquial, sota la direcció 
del mestre Vicent Obiol. 

Retresc i ball amenitzat pel Con
junt Musical IBERIA. 

11 '30 h .: Partit de futbol de VE
TERANS, entre els equips C.D. GINO 
MONTANARO (Saragossa) i A. 
VETERANS C. de F. ULLDECONA. 

12'00 h.: Lliurament de premis: 

- Concurs de Maquetes, a carrec 
de la Germandat del Montsia Verge 
de Loreto. 

- Dibuix Rapid, organitza el Centre 
Cultural i Recreatiu . 

13'15 h.: Entrada de VAQUETES i 
BOUS pel carrer Calvari. (Ramaderia: 
Parejo) . 

15'30 h.: Tirada Nacional i Local de 
GUATLLA, al Camp de Tir de Sant 
Rafel del Riu. Organitza el Club de Tir 
al Plat. 

16'30 h .: "ESCACS AL CARRER", 
per primera vegada es treuran els 
taulers i els rellotges al carrer perque 
tothom pugui veure les partides deis 
millors jugadors del poble. Tothom 
que estigui interessat pot anar a veu
re partides o a jugar-les. Després hi 
haura un piscolabis per gentilesa del 
Bar Alameda i Percargas S.A. El lloc 
sera a la Plaga "Sales i Ferré". 

17'30 h.: Actuació de la Coral Sant 
Joan Despí i les Veus de la Coral 
d'Ulldecona. Dirigida pels germans 
Obiol, tindra lloc a l'Esplai. 

18'00 h.: BOUS DE PLAyA, als 
terrenys del costat de les escales, 
cedits per Mobles Arna u. (Ramaderia: 
Orient). 

22'30 h.: XVII Trabada de Bandes 
de Música al Teatre Municipal , amb 
l'actuació de la Unió Musical Algimia 
d'Alfara (Valencia) i la Banda d'Ull
decona. 

24'00 h. : GRAN NIT DE BALL amb 

la magnífica orquestra Cristian & 
Domenech i l'orquestra Rubí Grup. 
Tiquet. 

Diumenge, 7 de setembre 

9'00 h.: Acte de desmuntar els 
"CARAFALS" de la plaga de bous. 

9'00 h.: Despertada pels Grallers 
d'Ulldecona, anunciant l'inici de la X 
DIADA GEGANTERA. 

10'00 h .: 52a. VOLTA CICLISTA 
AL MONTSIA, prava puntuable pera 
la Copa de Tarragona i Mediterranea, 
organitzada per la Penya Ciclista 
Montsia d'Ulldecona. 

10'00 h.: TIRADA NACIONAL 1 
LOCAL DE RECORREGUT DE CA
yA, al camp de tir de les Pedreres. 
Organitzada pel Club de Tir al Plat. 

12'00 h. : PLANTADA DE GE
GANTS, amb motiu de la X Diada 
Gegantera, amb la participació de les 
collesdel Perelló, Vila-seca, L'Ametlla 
de Mar, Benicarló, Pinell de Brai, 
Camarles, L'Ampolla, Amposta i Ullde
cona. 

12'00 h.: 1 TROBADA D'ULTRA
LLEUGERS, amb la participació deis 
ULM de Catalunya, Valencia i Aragó, 
als terrenys del Polígon Industrial 
Valldepins. Organitza la Germandat 
Verge de Loreto. 

17'30 h. : DESFILADA DE LES 
COLLES GEGANTERES. 

18'30 h.: Gran desfilada de CAR
ROSSES, tetes per les entitats i els 
Barris, i gran batalla de confeti pels 
carrers de costum, amb l'acompa
nyament de la Banda de Música i les 
Majorettes i Banda, Tambors i Cor
netes. 

21 '00 h.: Cantada d'HAVANERES, 
a carrec del grup Mediterranea i 
actuació del conjunt vocal A Capella 
Sixtina de l'Orfeó Ulldeconenc. Tindra 
lloc al poliesportiu, on a continuació 
s'oferira un CREMAT. 

23'00 h.: CASTELL DE FOCS, 
anunciant la ti de les Festes Majors 
d'Ulldecona 1997, a carrec de Piro
tecnia Tomas, als terrenys del costat 
del Poliesportiu. 

ACTES DE LA SETMANA 
POSTERIOR 

Dimecres, 1 O de setembre 
22'00 h .: CONFERENCIA A LA 

CASA DE CULTURA, SOBRE "L'ON-

ZE DE SETEMBRE, DIADA NACIO
NAL DE CATALUNYA", a carrec del 
Sr. Josep Maria Sanahuja, Subdirec
tor General d'Acció Cívica, del De
partament de Benestar Social de la 
Generalitat de Catalunya. Organitzen: 
Grup de Dones, Mestresses de Ca
sa, i Ajuntament d'Ulldecona. Patro
cina, Departament de Benestar So
cial. Als assistents se'ls lliurara una 
senyera. 

Dijous, 11 de setembre 
Diada Nacional de Catalunya 

10'00 h.: TIRADA NACIONAL 1 
SOCIAL AL PLAT, al Camp de Tir de 
les Pedreres, organitzada pel Club de 
Tir al Plat. 

10'00 h.: Cursa INTERESCOLES, 
puntuables per al Campionat pro
vincial , al circuit av. Escales / pi. 
Catalunya, organitzada per la Penya 
Ciclista Montsia Ulldecona. 

13'00 h.: A la plaga de Catalunya, 
final de la cursa ciclista lnterescoles i 
lliurament de premis. 

Seguidament: Lliurament de pre
mis, a la Sala de Sessions de la Ca
sa de la Vila, del Concurs de Narrati
va organitzat pel Grup de Dones. 

13'30 h.: Cercavila, pels carrers del 
poble, a carrec deis Grallers i de la 
Colla Gegantera. 

17'00 h.: CELEBRACIÓ INSTITU
CIONAL DE LA DIADA NACIONAL 
DE CATALUNYA. Sortida des de la 
casa de la Vil a en manifestació cívica, 
encapgalada perla Corporació Muni
cipal, Reina i Pubilles de les Festes, i 
acompanyada perla Banda de Músi
ca, fins a la plaga de Catalunya. 

Acte seguit, actuació a la plaga de 
Cataluriya deis grups Orfeó Ullde
conenc, Banda de Música, Rossinyols 
del Monts ia i Veus de l'Esplai. 

Posteriorment, lectura del missatge 
institucional a carrec de !'Alcalde. 

19'00 h.: Actuació a carrec de 
l'ESBART DANSAIRE DE L'ALEIXAR, 
pels carrers del poble. 

Diumenge, 14 de setembre 
"Diada de /'Ermita" 

10'30 h.: Competició de BIRLES a 
l'ermita, organitzada pel Club de Bir
les La Unió. 

13'30 h.: Repartiment de la Típica 
PAELLA d'Ulldecona. 

NOTES 

Es recorda a tothom que l'assistencia a 
qualsevol acle amb bous és totalment 
lliure i voluntaria. 1 que, malgrat que 
l'Ajuntament d'Ulldecona compleix ínte
grament la Resolució de 12/05/89 de la 
Direcció General del Joc i Espectacles de 
la Generalitat de Catalunya, sempre hi 
pot haver algun perill per a les persones 
que hi van. • 

Durant les testes i a les hores de cos
tum funcionara la Televisió Local: 

L'Ajuntament es reserva el dret de po
der modificar algun acte, si fóra neces
sari , anunciant-ho degudament. 

FESTES MAJORS 
RELIGIOSES 1997 

Dissabte, 6 de setembre 
10'30 h.: FESTA DE LA GENT 

GRAN. 
A la missa, recepció festiva del 

SAGRAMENT DE LA UNCIÓ, poden 
rebre aquest sagrament tots els majors 
de 65 anys, que experimentin dete
riorament en el cos o en l'esperit. 

19'30 h.: Sant Rosari. 
20'00 h.: BODES DE PLATA MA

TRIMONIALS. 
Novena, Missa festiva, commemo

rant els 25 anys de matrimoni. Poden 
participar-hi encara que no s'hagin 
casat a Ulldecona. 

Organitzadors: El Sector Sant Vi
cent, la Contraria del Sant Sepulcre i 
els Equips de Matrimonis de Nostra 
Senyora. 

Diumenge, 7 de setembre 
11'30 h.: FESTA DE LES ESCLA

VES. 
Novena. Missa solemne amb la 

renovació de la junta. Els nens i nenes 
que aquest any han fet la Primera 
Comunió, vestits de gala, rebran el 
diploma acreditatiu de Socis de la 
Contraria de la Mare de Déu de la 
Pietat. A l'ofertori, e ls pares deis nens 
batejats després del Novenari de l'any 
passat, oferiran al Senyor els seus 
fills , posant-los sota la mirada mater
nal de la Mar~ de Déu de la Pietat. 

19'30 h.: Sant Rosari. 

Dilluns, 8 de setembre 
19'30 h.: Santa Missa. 
22'00 h.: CONFESSIÓ COMUNI

TARIA. ·-
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Novena. Durant la Confessió Co
munitaria resaran el Rosari les Es
claves. 

Organitzadors: El Sector Sant Cris
tüfol i la Contraria del Carme. 

Dimarts, 9 de setembre 
19'30 h.: Sant Rosari. 
22'00 h.: FESTA DE TOTES LES 

JUNTES D'ESCLAVES. 
Novena. Missa. Convoquem tetes 

les juntes de les Esclaves, especial
ment les que aquest any celebren les 
Bodes de Plata i les Bodes d'Or. 

Organitzadors: El Sector Sant An
toni i la Contraria de la Mare de Déu 
de la Pietat. 

Dijous, 11 de setembre 
19'30 h.: Sant Rosari. 
22'00 h.: EXAL T ACIÓ DE L'EUCA

RISTIA. 
Novena. Missa amb celebració fes

tiva. 
Organitzadors: El Sector Sant Pas

qual i l'Adoració Nocturna. 

Divendres, 12 de setembre 
19'30 h. : Sant Rosari. 
22'00 h.: L'AMOR DE JESUCRIST. 
Novena i Missa del Sagrat Cor de 

Jesús. 
Organitzadors: Els Sectors deis 

Sants Martirs i Mare de Déu del Roser. 
Majarais del Corpus i Contraria del 
Sagrat Cor. 

Dissabte, 13 de setembre 
20'00 h.: Santa Missa. 
22'00 h.: OFRENA FLORAL. 
Novena. Processó deis "FARO-

LETS". lnstal.lats en el benestar, no 
podem oblidar-nos deis més nece
ssitats: us convidem a donar un ob
sequi en metal.líe per als fills també 
de la Mare, privats del que és necessari 
per sobreviure. 

Hi participaran: tots els Sectors 
Associacions, Contraries, Pubilles: 
Esclaves, Reina de Festes i Ajunta
ment. 

Diumenge, 14 de setembre 
11'30 h.: FESTA DE L'ERMITA. 
Novena i Missa de comiat. 
Organitzadors: L'Ajuntament, les 

Esclaves i la Contraria de la Mare de 
Déu de la Pietat. 

20'00 h.: A l'Església Parroquial, 
Novena i Missa per als qui no han 
pogut pujar a l'Ermita. 
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Qüestionari Pubilles 1997 
-Nom. 
- Entitat a la que representes. 
- Estudies o treballes? 
- Aficions / lnquietuds de futur. 

- Qui ns actes afegiries i quins treuries a les Festes 
Majors. 
-Que li fa falta al poble, com trobes que evoluciona. 
- Comiat. 

Sandra Beltrán ferré 
Reina de les festes t 997 

BARRI VALENTINS 

Hola! Em die Sandra Beltrán Ferré i tinc 18 anys. 
Aquest any sóc la representant del barri Valentins. 
Actualment estic estudiant, l'any vinent faré 3r. de 
Sanitaria a l'lnstitut Politécnic de Tortosa i més 
endavant espero fer la carrera d'lnfermeria. 

Les meves aficions són sortir amb els amics de 
"marxa", anar al cinema i també jugar a futbol. 

Referent a les testes cree que estan molt bé, són 
divertides i la gent hi participa for9a, tot i aixo hi 
afegiria més actes pera la joventut, com ara portar 
algun grup de rock important, també afegiria les 
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vaquetes a la matinada. Treure no hi treuria res, ja 
que penso que tots els actes tenen la seva 
importancia. 

Del poble cree que tot i que ha avan9at bastant 
encara li tan falta algunes coses, com ara mitjans 
de transport de cara a !'exterior (trens, etc.), am
pliar un poc el comer9 (d'aquesta manera donaría 
més vida al poble) i també un cinema. 

Bé i per finalitzar m'agradaria desitjar unes 
BONES FESTES a tothom, dir-los que col.laborin 
a les activitats i que s'ho passin el millor possible. 
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Rita Puig Soler 
MOTO-CLUB 

Hola! Sóc Rita Puig Soler i aquest any represento al 
"Moto-club", entitat a la qual pertanyo. 

Les meues aficions estan relacionades amb l'esport, 
m'agrada for9a, i ambla lectura. També m'agrada passar el 
temps lliure escoltant bona música. 

El proxim curs 97-98, comen9aré 2n. de Batxillerat en 
l'especialitat de Ciencies de la salut i l'any vinent espero 
poder comen9ar a cursar Farmacia. M'interessa aquesta 
carrera ja que té mol tes sortides dintre el camp d'investigació 
del cos huma i les seues malalties, de l'evolució de la 
genética. 

Aquestes testes 1997 canviaran un poc !'esquema de les 
altres, tindran més importancia els bous, perqué afegeixen 
nits de bou embolat, ... Jo no sé que hi afegiria més, pot ser 
alguna nit més de rock per als joves, un desconcert com el 
del "Garrofa Rock", coses així, perqué balls ja n'hi ha prou. 

Cree que no treuria cap acte perqué com més coses hi ha 
per poder fer més divertides poden ser les testes, no? 

Parlant d'Ulldecona, penso que el poble evoluciona molt 
lentament i trobo que podríem intentar apropar les indústrles 
i que es construeixin al Polígon industrial, ja que sinó, el 
poble no creixera ni economicament ni social. 

Bé, ja sabeu un poc com penso, (molt poc) així que sois 
em queda dir-vos que us ho passeu molt bé i que aprofiteu 
bé les FESTES! 

Mª Piedad Marín Pomada 
BARRI VENTALLES 

Hola! Em die Mª Piedad i aquest any tinc el gust de ser la 
pubilla representant del Barri de les Ventalles. 

Vaig néixer el 13 de juny de 1980, a Ulldecona. 
Actualment estudio 2n. de perruqueria i més endavant si 

tot va bé m'agradaria estudiar a Barcelona. Una de les 
meves il.lusions és tenir el meu propi Saló de Bellesa. 

Com aficions el que més m'agrada és escoltar música, 
viatjar i sobretot sortir ambles amigues. 

Sobre les testes jo penso que li falta més animació, com 
grups o cantants coneguts, aixo atreuria a la gent de tora a 
venir, també afegiria bous a la matinada i més activitats per 
als joves. 

Sobre el poble opino que falta més ambient i animació, ja 
que esta molt apagat. Cree que li fa falta més llocs de 
diversió per als joves com un cinema, més locals d'ambient 
i una bona discoteca. 

Per finalitzar, desitjo a tothom que passin unes bones 
testes. 
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PESTES 

Pia Antones Poy 
CLUB SPORT SALA 

Hola! Sóc Pia, i represento l'entitat del futbol sala. 

M'agrada escoltar música i sortir amb els amics. Estic 
estudiant perruqueria, i m'agradaria estudiar maquillatge, i 
en un futur poder-me muntar la meva propia perruqueria. 

A les testes majors li afegiria més actes pera la nit, i treure 
no li treuria res. 

Al poble falten més botigues, un cine i distraccions per a 
la nit. Quant al poble trobo que evoluciona, pera la gent gran 
bastant bé, ja que tenen on passar les estones lliures, i per 
als joves no tan bé perqué tots surten del poble. 

Espero i desitjo a tots unes bones testes. 
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Mónica Maresma felipo 
SOCIETAT DE CA~ADORS 

Hola, sóc Monica. 1 aquest any represento a la Societat de 
Cac;adors. 

Estic treballant a una fabrica de mobles i de moment no 
m'he parata pensar amb el futur, trobo que és una cosa que 
ve com ve. Les meves aficions són, escoltar música i sortir 
amb els amics. 

A les testes li afegiria més actes per als joves, com ara 
alguna festa amb grups actuals o discoteca mobil i festa de 
l'escuma, etc. Treure, no li treuria res. 

Les coses que trobo que li falten al poble són, un cine, i 
coses que atreguin als joves per a que no se'n vagin del 
poble. El poble envers a la joventut trobo que no evoluciona 
gairebé, perqué els caps de setmana tots marxen als pobles 
deis voltants ja que tenen més distraccions. 

Bé, ara que ja coneixeu una mica més de mi, només em 
queda acomiadar-me i desitjar-vos unes bones testes a 
tots. 1 que estiguéssiu ben contents de les pubilles d'aquest 
any. 

Núria Gil Escudero 
CLUB DE TWIRLING 

Hola! Em die Núria i sóc la dama que aquest any repre
senta, amb molt d'honor, l'entitat del Club de Twirling. 

Vaig néixer el 17 d'octubre de 1978 per tant ara tinc 18 
anys. En aquests moments estic treballant en una pizzeria, 
ja que m'agrada molt cuinar. Altres aficions que tinc són: 
escoltar música, sortir amb les amigues ... més o menys 
com la majoria de la joventut. 

Jo personalment, trobo que les Festes Majors estan prou 
bé, ésa dir, no treuria ni afegiria cap acte. Els actes que més 
m'agraden són la nit del pregó, el ball de mantons i els bous. 
Quant al poble, jo trobo que evoluciona bastant bé, ja que 
falten alguns que altres llocs on pugui anar la gent jove com 
pot ser un cinema o una discoteca, i també estaria bé que 
hi hagués un pavelló amb millors condicions: grades, par
quet... 

Bé i ara acomiadant-me espero que passéssiu unes 
Bones Festes Majors 1997 i que us divertíssiu molt. 

PESTES 

Berta Callarisa f ernández 
CLUB DE FUTBOL ULLDECONA 

Hola falduts/es: 
Em die Berta Callarisa Fernández, i vaig néixer un 24 de 

juliol d'ara fa 17 anys, i en aquestes testes represento el Club 
de Futbol Ulldecona. 

Actualment he acabat d'estudiar 2n. de B.U.P., tot i que no 
m'ha anat molt bé, més aviat castrastrofic, l'any que ve 
segui ré estudiant i ja veurem com va. 

Agradar-me, m'agrada el que a qualsevol noia de la meva 
edat, sortir amb les amigues, anar de "juerga" , escoltar 
música, llegir, el cinema, i sobretot el submarinisme, encara 
que actualment no el puc practicarperser menord'edat, pero 
tot arribara. 

Del futur, no m'agrada parlar-ne, ja que prefereixo viure la 
vida al moment, i lo que hagi de vindre ja arribara. 

A testes, afegiria més nits de rock i en treuria de música 
"patxanguera", ja que qui més vivim les testes som els joves, 
també afegiria bous a la matinada. 1 treuria la sardinada i la 
canviaria per unes bones torrades de pa amb tomaquet i 
pernil. 

El poble cree que esta una mica aturat, li fa falta indústria 
i llocs de feina, i així els joves no haurien de marxar; que 
paressin més trens a l'estació tan "xula" i tan gran que tenim. 
Ah! i més suport pera les iniciatives deis joves. 

Com a comiat, diria a tothom que aprofiti ara a testes per 
a deixar els problemes a casa que només són testes una 
vegada a l'any i s'han de gaudir. 
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FESTES 

Raquel Valverde Denia 
ASSOCIACIÓ DE JUBILATS 1 PENSIONISTES 

Hola! Em die Raquel vaig néixer a Barcelona fa 19 anys. 
Vaig estudiar a l'institut de batxillerat "Manuel Sales i Ferrer" 
d'Ulldecona pero ara treballo de dependenta. 

Les meves aficions són la música, anar de marxa amb les 
amigues, també m'agrada esquiar. 

Una altra de les meves il.lusions seria ser hostessa de 
terra ja que m'agradaria bastant. 

De les testes cree que estan prou bé, falta alguna cosa 
més per als joves a part deis bous, també haurien de portar 
un bon grup de música ja que les testes són una vegada a 
l'any pero seguint les mateixes tradicions de sempre. 

Ulldecona és un poble bastant tranquil. 
Finalment us desitjo que passéssiu unes bones testes i 

aprofiteu-les a tope. 
BONES FESTES! 
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Irene Millán Torres 
ORfEÓ ULLDECONENC 

Hola! Sóc Irene Millán Torres, vaig néixer el 5-4-81 , per 
tant tinc setze anys. 

Aquest any coma pu billa represento a l'Orfeó Ulldeconenc. 
Enguany he cursat 4t. d'ESO a l'l.B. "Sales i Ferré". 
Les meves aficions són sortir amb les amigues, llegir, 

escoltar música, cantar i ballar. 
1 a més, també m'agraden molt els esports, especialment 

el tennis, l'aerobic, patinar i el culturisme. 
En un futur m'agradaria poder arribar a ser una bona 

policia judicial i degut a la seva relació estudiar també 
criminologia. 

Quant als actes de les testes majors, perla meva part, no 
en treuria cap. 1 d'afegir! Dones una marató d'aerobic, 
concursos de ball, cinema a la fresca i més jornades de 
teatre. 

Generalment, al poble, li falta treball, especialment pera 
la joventut, degut a tot aixo l'evolució del poble és lenta. 

1 perfinalitzar m'acomiado dient-vos que us espero trobar 
a tots els actes festius. 

Emma Brunet ferré 
PENYA BLANC-1-BLAVA 

Sóc Emma, aquest any represento una entitat nova, la 
Penya Espanyolista del poble. 

Ara, comenyaré el segon de Batxillerat de ciencies, pero 
encara em falta decidir com preparar-me el futur. 

No tinc cap afició en concret, m'agrada aficionar-me a tot 
una mica. 

Sincerament, penso que el poble ha anat perdent al llarg 
deis anys en lo referent a les Festes Majors, a veure si entre 
tots el podem aixecar una altra vegada. Trobo que li tan falta 
concerts i més actes per al jovent, així com vaqúetes a la 
matinada, etc. 

Per finalitzar vull animar a la gent a que surti i que s'ho 
passi bé. Les testes només són un cop a l'any i hi ha que 
gaudir-les, no? 

FESTES., 

Laura Gilabert Labernia 
CENTRE CULTURAL 1 RECREATIU 

Hola! Jo sóc Laura i enguany sóc la pubilla que represen
ta al Centre Cultural i Recreatiu. Vaig néixer a Ulldecona fa 
17 anys i enguany he cursat 1 r. de Batxillerat. 

Entre les meves aficions esta el basquet, escoltar música 
i sortir de marxa. 

Peral futur tinc pensat cursar alguna carrera pero encara 
no m'he decidit. 

Referent als actes de les Festes no en trauria cap sinó al 
contrari, penso que s'haurien d'afegir activitats on pugui 
participar molta gent, com per exemple el "Garrofa Rock" 
que va estar molt bé. 

Com la majoria de gent penso que al poble li falten 
serveis, locals pera la gent jove, més activitats ... Pero el 
primer pas per aconseguir aixo, és la consciencia i el suport 
de tots pera realitzar-ho, com per exemple muntar-nos la 
festa al poble i no sortir tora. 

BONES FESTES!!! 
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PESTES 

Gemma Molina Raga 
L'ESPLAI 

Hola, sóc Gemma Molina Raga i enguany represento a 
L'Esplai. 

Actualment he acabat primer de Batxillerat humanístic i 
d'aquí poc comen9aré el segon. Espero que seguiré estudiant 
per molt de temps, ja que m'agrada el món de l'ensenyan9a 
i el de la política i, si res no canvia, voldria compaginar 
ambdues carreres. 

Deixant de banda el futur, ara per ara, quan els estudis 
m'ho permeten em diverteixo practicant algun esport, llegint, 
escrivint o simplement estant amb les meves amigues. 

Pel que fa a les testes que s'acosten, sincerament no hi 
treuria res pero afegiria més nits de rock i almenys un dia de 
vaquetes. Pode u pensar que tan sois aporta ria actes per als 
joves, pero realment és el que falta, i no tan sois a testes, 
sinó durant tot l'any; perqué si no fan coses pera nosaltres 
anirem marxant poc a poc i Ulldecona perdra la seva 
joventut. 

Bé, amb aquestes paraules em coneixeu una mica a mi 
i les meves idees. Espero no haver-nos avorrit molt i desitjo 
unes bones testes a tothom! (cree que les sabrem aprofitar). 

- 42 -

Maribel Montserrat Mestre 
GRUP MAJORETTES 

Em die Maribel Montserrat i represento a l'entitat Banda 
de Cornetes i Tambors. 

Actualment estic estudiant, l'any vinent cursaré 2n. de 
Batxillerat. Les meves aficions són sortir amb els amics, 
escoltar música, mirar la televisió i nedar. 

Després d'acabar l'institut vull fer la carrera d'infermeria . 
Afegiria molts d'actes al poble com portar grups de rock, 
vaquetes a la matinada i bones orquestres, no li treuria res. 

Al poble li fa falta més ambient, de cara als joves, una 
discoteca, més pubs, botigues i sobretot més treball. penso 
que el poble evoluciona molt poc a poc. 

Bé, ja és el moment d'acomiadar-me dient-vos que 
passéssiu bones testes. 

Judith Barreda ferré 
CLUB DE BILLAR ULLDECONA 

Hola. Em die Judith, estic estudiant Disseny Grafic. 
Represento al Club de Billar. 

M'agrada el ten nis, ball de saló i el teatre. Penso estudiar 
geriatria i cuidar a la gent gran. Posaria un concert de rock 
per a la joventut, venint grups catalans d'importancia, i la 
creació d'un dia casteller, en castells d'algun lloc de 
Catalunya, tot el demés ja em sembla bé. Li fa falté!- més 
coses per a la joventut, per a que no se'n vagi del poble. 
S'han de fer més indústries per a que la gent del poble 
tingue més treball i no surti del poble. 

Saludo a tot el poble i espero que les testes del 1997, 
siguin les més divertides que s'hagin viscut a Ulldecona. 

PESTES 

Judit Bordes Roig 
CLUBJOVENTUT 

Hola! Em die Judit Bordes Roig, tinc 17 anys i represento 
al Club Joventut. 

Actualment estic estudiant i el proper curs comen9aré 2n. 
de batxillerat. 

Tinc diverses aficions, com fer esport, llegir, escriure, fer 
teatre i sortir amb les meues amigues. 

Encara que intento vi u re el present i no pensar en el futur, 
el que tinc ciar des de que era petita és poder arribar a 
estudiar la carrera de periodisme. 

A les testes d'Ulldecona pot ser els hi falten més nits de 
rock peral jovent, pero pel que fa a les altres activitats estan 
molt bé. 

En aquest poble el que necessitem és llocs d'entreteniment 
per als joves, i si mirem l'evolució, cada cop hi ha més gent 
que marxa a estudiar i ja no torna degut als pocs llocs de 
treball que s'hi troben. 

Bé, m'acomiado, desitjo que tothom s'ho passi molt bé i 
col.labori amb totes les activitats possibles. Adéu! 

( 

- 43 -



PESTES 

Raquel Subirats Ga"alda 
BANDA DE MÚSICA 

Hola amics! El meu nom és Raquel i en aquestes testes 
represento amb molt d'honor l'entitat de la Banda de Música. 

Vaig néixer a Ulldecona el 14 de juliol del 1980, per tant tinc 
17 anys. 

Actualment estic estudiant 4t. de clarinet, 3r. de piano i 5e. 
de solfeig. Aquest any he acabat el 1 r. de Batxillerat i el proper 
curs faré 2n. 

M'agrada molt tot el que esta relacionat ambla música, com 
tocar el piano, el clarinet i tocar a la banda. També m'agrada 
molt practicar la natació a l'estiu, anar al cinema i sortir amb 
les amigues. Els meus projectes són fer la carrera de Magisteri 
Musical i seguir estudiant el piano i el clarinet. En un futur 
m'agradaria treballar en aquest món. 

Pel que fa als actes de les Festes no en treuria cap, els que 
més il.lusió em fan són la nit del pregó i el dia de les carrosses. 
Afegiria activitats noves com pot ser la de fer cinema a !'aire 
lliure i també portar grups de música més coneguts. 

Ulldecona és un poble petit i tranquil en el qual es pot viure 
bé. Personalment trobo que la gent jove s'avorreix una mica, 
ja que té pocs llocs on anar a divertir-se. Penso que una bona 
discoteca i un cinema farien animar una mica més l'ambient 
d'Ulldecona. 

1 per acabar, desitjo a tota la gent d'Ulldecona que passe 
unes bones testes i que les gaudeixin al maxim. 

¡¡Bones testes a tothom!! 
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Sara Reverté Mora 
CLUB SANT LLUC 

Hola! Em die Sara i sóc la pubilla que aquestes testes 
representara al Club Sant Lluc. 

Vaig néixer a Ulldecona el 18/12/1981. En aquests mo
ments estic estudiant i entre les meves aficions esta la 
natació i com no, sortir amb els amics de marxa, en un futur 
proxim m'agradaria estudiar informatica empresarial. 

Pera mi les testes majors trobo que estan prou bé, l'únic 
que trabo que els hi falta és la presencia d'algun cantant 
més conegut. Al poble el que també trobo que falta és algun 
lloc on poder anar amb els amics i hi hagi un bon ambient, 
pero cree que tot i aixo evoluciona prou bé. Bé, m'acomiado 
i espero que passeu unes bones testes i que assistiu a tots 
els actes, que les testes només són un cop a l'anyl! 

Mª Jesús Montero Villalba 
BARRI CASTELL 

Hola amics! Em die Mª Jesús Montero Villalba i vaig 
néixer un 25 de juny de 1980. 

En aquestes fes tes 1997, represento amb molt d'orgull, la 
meva entitat: El Barri Castel!. 

Actualment estudio i m'agradaria en un futur poder trabar 
un treball deis meus estudis. 

Entre les meves aficions, que són moltes, esta escoltar 
música, sortir amb els amics ... , lo normal de la gent de la 
meva edat. 

De les festes no treuria res, pero sí que afegiria vaquetes 
a la matinada i també algun que altre grup musical famós. 
Trobo que la situació a Ulldecona, en general, es prou 
acceptable, encara que li fan falta llocs on la gent jove pugui 
anar de marxa, ja que ens hem d'anar tora del poble. 

Per acabar, dirigir una salutació especial a la gent del 
Barri Castell, i com no d'Ulldecona, esperant que passin 
unes bones festes! 

PESTES 

Encarna Gamez Torrent 
CLUB DE BIRLES D'ULLDECONA 

Em die Encarna Gamez Torrent, des de sempre he viscut 
a Ulldecona amb els meus 3 germans i pares. Vaig néixer 
el 29 de novembre del 1980, per tant tinc 16 anys. Repre
sento amb molta satisfacció el Club de Birles d'Ulldecona. 
Aquest any comengaré 2n. de Batxillerat de la branca 
d'humanitats. Encara no he projectat res sobre el meu futur 
pero m'agradaria fer alguna cosa on s'hagi d'agafar fi l i 
agulla. Tinc moltes aficions pero destacaría algunes com el 
futbol i la música. De les festes majors no treuria res pero sí 
m'agradaria propasar més espectacles per als joves com 
per exemple concerts. L'evolució del poble no la segueixo 
de molt a prop pero es pot veure com a les nits faldudes fa 
falta l'esperit de la joventut, ja que s'ha perdut a causa del 
poc ambient que hi ha a Ulldecona. 

Aprofiteu aquestes festes que tan sois són una vegada a 
l'any. 

Bones testes!!!!!! 
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PESTES 

Vanessa Subirats ferré 
LAPASSIÓ 

Em die Vanessa Subirats Ferré. Vaig néixer a Tortosa el 
31 d'octubre de 1979, per tant tinc 17 anys. 

Represento a la Passió. 
Actualment estic en el món de la perruqueria, i he estat 

treballant a Ulldecona i aquest estiu a Salou. En un futur 
m'agradaria posar-me'n una pel meu compte. 

Les meves aficions són com la de qualsevol jove, sortir 
amb els amics i passar-ho bé. 

Les testes d'Ulldecona són molt divertides pero, l'únic 
que fa falta són les vaquetes a la matinada i una bona 
xocolatada. 

Al poble li fa falta més moviment, i moltes empreses per 
a que la gent tingue treball al poble i no s'hagi de despla9ar 
fara. Finalment us desitjo a tots els Ulldeconencs, als deis 
Barris i visitants que passéssiu unes bones testes. 1 aprofitar 
al maxim ja que només són un cap a l'any. 
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Judit Muñoz Borras 
GERMANDAT VERGE DE LORETO 

Sóc Judit i represento a la "Germandat Verge de Lo reto". 
Aquest any he cursat primer de Batxillerat a l'lnstitut 

d'aquí, pero com tots els estius em busco algun treball. 
M'agrada molt escoltar música, sortir amb els amics, dor
mir, coneixer gent i llegir. En un futur m'agradaria estudiar 
Historia de l'Art i fer Perruqueria, pero el trebal l cada vegada 
esta més "negre" i sempre s'acaba fent el que no s'ha 
estudiat. 

A les testes afegiria vaquetes a la matinada, grups més 
bons, més activitats per als joves, també seria bonic que hi 
haguessin més carrosses i més treballades. D'altra banda 
lleva ria tanta monotonia i res més perqué sinó ens quedaríem 
sense testes. Al poble Ji fan falta llocs de treball per a que 
puga créixer, ja que estem en un període de regressió. Una 
de les coses que no m'agraden d'un poble és que la gentes 
fique en la vida deis demés pero és inevitable. Falten més 
locals pera la gent jove perqué s'ha de sortir fara del poble 
ja que falta diversió. 

Des d'aquestes línies m'agradaria demanar a la gent que 
intente passar-s'ho el millar possible. 

Isabel Pla Villarroya 
PENYA BARCELONISTA 

Hola! Em die Isa, vaig néixer el 6 de setembre de 1980. 
L'entitat a la que represento és la Penya Barcelonista. En 
aquests moments estic de vacances i aprofitaré pera fer les 
coses que més m'agraden, com anar a la platja, anar de 
compres, sortir amb la meva gent, és a dir, fer allo que 
agrada a qualsevol jove. 

La meva opinió sobre les testes és que estan molt bé, ja 
que trabo a la gent molt animada per sortir i anar de gresca. 
De les festes no treuria res, pero sí que Ji afegiria alguns 
actes; com vaquetes a la matinada, més nits de rock, més 
actes peral jovent. .. Cree que cada cap, les testes i el poble 
van evolucionant positivament, degut a que s'han comen9at 
a fer alguns actes com el "Garrofa Rock", cosa que s'hauria 
de fer més sovint per a que la gent es quedi més al poble i 
poder d'aquesta manera evitar alguna desgracia. 

Actualment Ulldecona esta molt ben arreglada, lo gue fa 
que sigui més acollidora. 

Finalment, vull desitjar a la gent que passe unes molt 
bones testes, i que no es quedin a casa, que només són un 
cap a l'any! 

¡¡BONES FESTES!! 

PESTES 

Maite Monforte Maresma 
BARRI SANT JOAN DEL PAS 

Hola! Em die Maite Montarte Maresma, tinc 16 anys i 
represento al barri de Sant Joan del Pas. Actualment he 
acabat primer de batxillerat, tot i aixo a l'estiu em busco una 
que altra feina per guanyar uns quants diners. 

Tinc bastantes aficions com: escoltar música, sortir ambr 
els meus amics i amigues, escriure caries . .. 

M'agradaria, quan acabi els estudis que estic fent, anar a 
la universitat. Dins deis problemes que més m'inquieten, 
n'hi ha un de molt important; el trabar feina del que jo hagi 
estudiat. 

De les testes majors no treuria cap acte, pero sí que 
n'afegiria, com: vaquetes a la matinada, grups musicals 
més bons i més activitats per al jovent. 

Penso que al nostre poble Ji falten serveis, hauria d'haver 
un cinema, més locals per al jovent. .. 

Ulldecona evoluciona poc a poc pero positivament, que 
aixo és lo important. Per acabar us diré que passeu unes 
bones testes i que les aprofiteu al maxim. 
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Venda anticipada 
d'entrades i tiquets 

Dies de venda: 27, 28 i 29 d'agost, 
de 20'00 a 22'00 h. 

Lloc: Taquilles Teatre Municipal. 

Preus: 

- TIQUET: 2.000 PTA 

- TIQUET JUBILATS: 1.500 PTA 

{Els tiquets només són valids pera 
les nits de ball). 

- TAULES 1 6 CADIRES: 5.000 
PTA 

- Dimarts dia 2, orquestra PAPl
LLÓN: 600 PTA 

- Dimecres dia 3, NIT DE TEATRE: 
1.000 PTA 

- Dijous dia 4, Ballet rus (al Teatre): 
500 PTA 

- Dijous dia 4, orquestra EUROPA: 
800 PTA 

- Divendres dia 5, orquestra PA
SSADENA: 800 PTA 

- Dissabte dia 6, orquestres CRIS
TIAN & DOMENECH i RUBÍ GRUP: 
1.000 PTA 
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Marc Roca Itarte 
MESTRESSES DE CASA 

El meu nom és Marc Roca, tinc 6 anys i d'aquí poc 
comen9aré 2n. curs. 

El dia que em van pro posar ser pubill de les Festes Majors 
em va fer molta il.lusió; i parlant de les testes, el que més 
m'agrada són els bous. 

Núria Tordera Sancho 
MESTRESSES DE CASA 

Em die Núria Torciera Sancho, tinc 6 anys i aquest any 
taré 1 r. d'E.G.B. 

Estic molt contenta de poder ser pubilla i espero amb 
molta il.lusió la nit del Pregó. 

El que més m'agrada de les testes és el Ball de Mantons 
i les Carrosses. 

11 de setembre 

Diada Nacional de Catalunya 
CELEBRACIÓ INSTITUCIONAL 

Horari d'inici: 17'30 h. 

Programa: 

- Concentració i sortida des de la Casa de la Vila en 
manifestació cívica encapgalada per la Corporació, reina i 
pubilles de les Festes, acompanyada per la Banda de 
Música. 

- Actuació a la pla9a de Catalunya deis grups Orfeó 
Ulldeconenc, Banda de Música, Rossinyols del Montsia i 
Veus de l'Esplai. 

- Lectura del missatge institucional a carrec de !'Alcalde. 

- Cant de l'Himne Nacional de Catalunya. 

Ulldeconenc, no deixis de participar a la teua diada! 

2a. Trabada de Dances Vives. Vi/a-seca. 
El Ball de Ma11to11s d'Ulldecona 

COLLA GEGANTERA 
i GRALLERS 
D'ULLDECONA 

La colla gegantera i grallers d'Ull
decona, un cop més, esta preparant 
dues trobades pera testes. La prime
ra, el dia 30 d'agost. El grup de grallers 
fa vindre a la vi la a totes aquelles 
colles amb les quals ha participat a 
les testes deis seus pobles (La Sé
nia, St. Rafe! del Riu, Pinell de Brai, 
Jesús, Sta. Barbara, Amposta, Tor
tosa, Benicarló). 

1 la segona, el dia 7 de setembre, 
organitzada pels geganters i patroci
nada per l'Ajuntament, com a inter
canvi de les trobades que aquesta 
colla ha realitzat durant l'any; Perelló, 
Vila-seca, Ametlla de Mar, Lleida, Bar
celona (Camp Nou), Pinell de Brai, 
L'Ampolla, Camarles, Amposta. 

Enguany per primera vegada la colla 
hem anat als barris. Hem pogut estar 
a les Ventalles, St. Joan del Pas, al 
barri Castel!, mentre que als Valentins 
no es pogué assistir per problemes 
amb les dates, pero l'any que ve, 
segur que hi estarem. 

També estem preparant peral 4 i 5 
d'octubre la 11 trobada intercomarcal 
de música popular i tradicional a !'Er
mita de la Pietat. Ja celebrada l'any 
passat amb molt d'exit, vam poder 
aplegar-hi .125 participants i espe
rem que aquest número sigui superat 
enguany. 

No només acaben aquí les nostres 
activitats, sinó que ja oficialment, us 
poderT) .anunciar la 1 a. Festa Medie-

ENTITATS 

El dia 24 de maig, l'Associació de 
Mestresses de Casa i el Grup de 
Grallers vam ser convidats per l'Esbart 
Dansaire "Ramón d'Olzina" de Vila
seca per participar a la 2a. TROBADA 
DE DANSES VIVES. 

Vam participar cinc poblacions per 
oferir els nostres balls tradicionals. 
Ulldecona va portar deu parelles que 
van fer possible mostrar el Ball de 
Mantons a Vila-seca i el seu entorn. 

Va ser aquesta la tercera vegada 
que vam oferir el nostre ball. La pri
mera va ser a la "Merce Dan9a" de 
Barcelona, la segona a Tortosa i en
guany a Vila-seca. En totes aques
tes sortides hem sentit molt orgull en 
veure que la gent, a part del ball, ha 
apreciat la joia i l'encant deis nostres 
mantons. 

Esperem que aquesta no sigue 
l'última per poder portar la nostra tra
dició arreu de Catalunya. 

val. Després d'haver rebuttot el suport 
de l'Ajuntament i entitats culturals de 
la vila ens complau fer-vos-en cinc 
centims. 

En aquesta diada retornem a les 
nostres arrels, all í on va comen9ar la 
realitatd'Ulldecona. La idea basica és 
rememorar un dia medieval de caire 
festiu dintre del recinte del castel!. 
Intentar reconstruir com podia ser un 
dia festiu o com hagués pogut ser. No 
hem d'oblidarque la cultura que tenim 
en aquesta v ila potser la portem he
retada deis nostres avantpassats, 
aquells que van sortir del Castel!. 

Per posar una data i situar-nos en 
l'esdeveniment, podria ser la d'abril 
de 1222, quan ens van atorgar la 1 a. 
Carta Pobla per poder baixar a la foia. 

lmagineu-vos: 
Al matí surt la comitiva des de la 

pla9a de l'església. 
Una vegada al castel!, es veuen 

vindre uns cavalls al galop, demanant 
pas als guardians de la porta de la 
muralla i reclamant parlar amb el 

Comanador. Aquests, porten una car
ta del Rei dient que ja es pot donar 
inicia la festa del Castel!. Aleshores, 
el comanador llegeix la carta que ha 
fet arribar el monarca a tots els pre
sents. 

Mentrestant, a un punt entre l'es
glésia i la torre rodana, un trobador 
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interpreta el que diu l'auca. Esta 
explicant-cantant-parodiant les aven
tures i desventures del Castell i deis 
seus habitants. 

Des d'un punt llunya, els grallers 
van entrant en escena, donant-li color 
de festa. 

Pero, que veuen els meus ulls! ! 
Des del fans del camí es veu pujar un 
carro, on hi van unes titelles . 

Mentre, en un costat del recinte, 
veig que hi ha unes paradetes on es 
pot comprar a li, mel, vi, moscatell, 
també verdures fresques ... Hi ha dues 
dones que fan puntes de coixí, allí es 
poden comprar puntes, cantirs ... Mira, 
mira, aquell home fa cabassos i aquel! 
alt re fa culleres de fusta!! 

Pel mig d'aquell improvisat mercat, 
uns putxinel.lis fan comedia: un juga 
amb foc, l'altre fa cabrioles i malavars. 
Ei! m'han dit que amb el carro ha 
vingut un teatret de guinyol , l'anirem a 
veure després? Ara anem a fer un 
traguet, allí hi pots comprar un pas
tisset i et donen a tastar moscatell fet 
a la vila. 

Plataforma Missional 
d'Ulldecona 

Volem aprofitar l'ocasió 
que ens brinda la revista 
"ULLDECONA" perdonar 
les gracies des d'aquí a 
tates les persones, entitats 
i pobles que han fet realitat 
e l projecte d'enviar un 
contenidor de 60 m3 ple de 
roba, material escolar, lla
na, fils, botons, medica
ments ... a Mossen Javier 
missioner a Ayacucho (Pe
rú). 

Gracies a tots per la 
vostra aportació, per la 
vostra generositat, pel 
vostre esfor9, perla vostra 
donació, que Déu us pa
gue tot el bé que heu fet 
als nostres germans pe
ruans. 
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Gracies poble d'Ulldeco
na!! 

Gracies!! 

Al fo ns, se senten unes veus cantant 
un valset molt bonic. Mentrestant, es 
fa una competició de bitlles. 

Quan acaben les caramelles, en
tren els Ministres del Castell fent un 
concert Medieval. 

A la torre quadrada veig entrar i 
sortir gent. Si ens apropem ens ado
narem que estan representant el que 
podria ser un dia festiu al Castel!. Per 
exemple, veurem la guardia fent un 
torneig medieval amb cavalls. 

En un altre lloc, s'esta preparant el 
dinar per tots els comensals que vul
guin prendre part (previa inscripció i 
abonament d'un preu raonable), i per 
tots els participants a aquesta festa. 
El dinar sera, com no; Perola. 

A les dues de la tarda ens disposem 
a dinar. Havent dinat i per tal de fer 
baixar un poc la panxa, es fan unes 
ballades. 

Després, hom fa una partida d'es
cacs vivent i, entretant en un altre 
punt, canten unes cani;:ons. 

Una obra de teatre ti pus sainet con
tinua amb la festa. 

Tot seguit, un grup redu'it de músics 
podria interpretar unes peces. 

Alhora, les titelles estan preparant 
l'escenari per fer una representació 
de guinyol i deleitar a menuts, joves i 
grans. 

També hi haura jocs perduts en el 
temps. 

Per acabar d'arrodonir-ho, el Co
manador llegeix la continuació de la 
missiva del rei en que comunica que 
ja tenim la Carta Pobla que ens a torga 
el dret de baixar a viure a la foia. 

Aquest acte és la cloenda de la 
diada de festa medieval en la que 
intentem retrobar-nos amb els nostres 
avantpassats. 

Si us agrada la idea participeu-hi 
encara que no pertanyéssiu a cap 
entitat. 

Així dones, reserveu-vos l'últim cap 
de setmana de juny de l'any que ve 
per anar tots al Castel l. 

Carregant el co11te11idor 

Co11te11idor que va marxar a Ayacucho 

Associació de Jubilats i Pensionistes d'Ulldecona i Barris 
Aquesta Associació va néixer fa 

ara dos anys, si bé en certa manera 
també es podria dir, que ja fa bastants 
anys que existeix i es podria conside
rar hereva de l'antiga "Asociación de 
Pensionistas y Jubilados" pero nora
dica en absolut la diferencia en aixo 
de la semantica del catala o castel la, 
eren uns altres temps i unes altres 
circumstancies es van fer en aquells 
temps molt bones coses i unes alt res 
de no tan encertades, es pertanyia a 
una associació provincial i en certa 
manera-i aquí esta el mal-s'ignorava 
com es pertanyia, no hi havien esta
tuts i des de Tarragona es nomenava 
un delegat i mai es va saber si manava 
més aquest o el pseudo president. 
Aixo no podia continuar així i en una 
Assemblea General que va resultar 
constituent, per absoluta unanimitat 
es va acordar l'emancipació de la 
UDP de Tarragona, es van elaborar 
uns estatuts i va comen9ar aquesta 
nova i actual Associació. 

Aquesta disposa d'uns magnífics 
locals cedits per l'Ajuntament i en 
l'actualitat esta ratllant els nou-cents 
socis. 

Hi ha un servei de bar pera tothom, 
siguin o no socis, on també es poden 
i es fan menjars, així com un servei de 
perruqueria tant pera dones com per 
a homes, si bé aquest solsament és 
per als socis. 

Es programen contínuament i es 
fan viatges d'esbarjo a tot arreu de la 
geografia de l'estat, amb preferencia 

Bal/ a l 'Associació de Jubilats 

com és natural pels llocs més pro
pers per tal de ser viatges d'un dia, 
aquest any i fins ara juliol, s'han fet ja 
deu viatges i n'estan contratats tres 
més, un d'ells per Andalusia, aquest 
any potser s'arribara a la vintena de 
viatges. 

També s'organitzen vetllades de 
ball, -i és, potser, l'activitat més re
llevant- en el que duem d'any, con
cretament, s'han fet 68 vegades ball 
amb orquestra i una vintena amb 
tocadiscs. 

També es dóna la mona per Pasqua 
a tots el socis, la coca per Sant Joan, 
als assistents a la festa i una altra 
festa anomenada d'Aniversari, on són 

Associació de Jubilats. Festa 1997 

obsequiats tots e ls socis i invitats, així 
com el d ia de l'arros a l'Ermita, aques
ta es baixa aquí i es fa un dinar de 
germanor. 

Es presenta cada any la Pubilla per 
les Festes Majors i es fa la carrossa 
per la Cavalcada. 

Aquesta Associació pertany a la 
FATEC (Federació d'Associacions de 
la Tercera Edat de Catalunya) i el 
passat dia 22 de juny vam rebre la 
visita del seu President el Sr. Josep 
Roig i Serra, que a la vegada és 
Vicepresident de la FIAPA (Federa
tion lnternationale des Associations 
des Personnes Agées) amb seu a 
París. 
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"La passió d'Ulldecona" 
El passat 1 de maig fou clausurada 

la temporada 1997 de la "Passió 
d'Ulldecona", aquesta es va repre
sentar amb dues versions diferents. 
Una amb catala, obra del poeta i 
escriptor mallorquí Jaume Vidal i 
Alcover, qui escrigué un text de gran 
qualitat, expressament redactat per 
escoltar i sentir l'obra, aquest va tenir 
la gentilesa d'incloure a l'obra un text 
sagrat del seg le XVI 11 concretament 
del "Devallament de la creu", trobat a 
l'arxiu parroquial d'Ulldecona. L'altra, 
amb castella, obra amb vers i prosa 
de Josep Maria Junyent Quintana. 

Aquesta temporada passada la 
Passió, ha experimentat un creixe
ment considerable de públic, amb la 
versió en catala, cosa que ens deixa 
molt satisfets. 

Han estat 8 diumenges de repre
sentacions; 4 en castella i 4 en cata
la, on el públic assistent ha provingut 
de diverses ciutats i províncies com; 
Girona, Tarragona, Barcelona, Cas-
telló, Valencia, Alacant, Terol, .. . gent 
del Montsia, del País Valencia, ... amb 

Passió temporada 1997 

assistencia massiva de tortosins, ca
nareus i vinarosencs. 

La valoració del públic ha estat molt 
positiva, cosa que ens enorgulleig 
moltíssim, ja que l'esfor9 i dedicació 
d'any rera any sigue apreciat per 
tothom qui ompli el nostre estimat 

"orfeó", és motiu de gran alegria i 
satisfacció personal de cadascun de 
nosaltres. 

Alhora sabem que la nostra ben
volguda vila també es sent orgullosa 
de nosaltres i aixo és un moti u més, si 
cap, de felicitat. 

ENTITATS 

Centre d 'Estudis d 'Ulldecona, Revista "Ulldecona" 

XXIII Col.loqui de la Societat d'Onomastica 
Ulldecona, 25 i 26 d'octubre de 1997 

~ 
MUSBJ del MONTSI~ CENTRE D'ESTUDIS 

D'ULLDECONA 

. .... -

fflTR 
tWM 

Generalitat de Catalunya 
Departament de Cultura 

Arxiu Historie Comarcal 
de les Terres de l'Ebre 

RJUNTAMENT D'ULLDECONA 
CONSELL COMARCAL 

DEL MONTSIÁ. 
DIPUTACIÓ 

DE TARRAGONA 
Generalitat de Catalunya 
Departament de Cultura 

Des que l'any 1980 es va fundar la 
Societat d'Onomastica i es varen co
men9ar a publicar els seus butlletins i 
les actes deis col.loquis, es va abrir un 
ampli ventall divulgatiu deis estudis 
onomastics, antroponímics i toponí
mics. En aquest sentit, les celebra
cions concretes d'un col.loqui han 
servit com incentiu pera desvetllar el 
coneixement deis diferents indrets 
on aquest s'ha celebrat. 

Fins ara s'han organitzat 22 col
loquis a les següents localitats: la 
Sala de Comalats, les Borges del 
Camp, Riudoms, Montblanc, Vic, Tor
tosa, Palma de Mallorca, Lleida, 
Tarragona, Valencia, Maó, Sabadell, 
Puigcerda, Alacant, Reus, Castelló 
de la Plana, Barcelona, Girona, Fraga, 
Perpinya, Ontinyent i Vilafranca del 
Penedes. En tates les edicions s'ha 
comptat amb una variada i nombrosa 
participació de ponents, comunicants 
i assistents, i un bon nivell de recerca. 

L'únic precedent d'un co l.loqui 
d'Onomastica a les comarques del 
Baix Ebre i el Montsia és el dut a ter-

me a Tortosa l'any 1981 , quan encara 
els estudis onomastics estaven, en 
aquest territori , en un estadi molt 
incipient. Durant aquest llarg període 
s'han incrementat els treballs de re
cerca i, de forma espectacular, l'inte
res per aquesta disciplina. Aquest 
nou panorama propicia la celebració 
d'un col.loqui a les nostres comar
ques, que ha de venir a compensar la 
manca encara existent d'estudis co
marcals. 

Les característiques propies geo
pol ítiques d'aquestes terres , estrate
gicament situades al bell mig de l'es
pai de l'antiga Corona d'Aragó, han 
significat sovint l'ésser el nexe i 
confluencia de cultures ve·ines. Aquest 
fet, juntament amb la perspectiva 
historica que ens evidencia una con
tinu'itat d'habitat ininterromput de di
ferents societats fa que el llegat to
ponímic sigui especialment ric i va
riat. Dins d'un espai geografic concret 
dones, hi podem trobar noms de lloc 
provinents de substrat llatí, germanic, 
mossarab arab, catala. La revisió i 

noves aportacions en estudis do
cumentals i treballs de camp, espe
cialment per la toponímia menor, ha 
de suposar un aven9 important. 

El Centre d'Estudis d'Ulldecona, el 
Museu del Montsia i l'Arxiu Historie 
Comarcal de les Terres de l'Ebre van 
decidir, l'any 1996, sol. licitar l'orga
nització conjunta del XXIII Col. loqui 
de la Societat d'Onomastica, a cele
brar a Ulldecona. Considerant que la 
vila d'Ulldecona, amb una tradició 
cultural i associativa reconeguda, 
reuneix les condicions optimes per 
ser seu d'un col.loqui sobre onomas
tica catalana obert a investigadors 
d'arreu , es pretén, amb aquesta ac
tivitat, contribuir a recuperar un pro
tagonisme cu ltural lícit per part 
d'aquesta població i les comarques 
meridionals del Principat. 

El col.loqui es cloura amb la pu
blicació de les actes de les ponen
cies i comunicacions presentades. La 
divulgació d'aquests treballs cientí
fics ha de marcar una nova fita en el 
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coneixement de l'antroponímia, la 
toponímia i l'onomastica en general i 
de les nostres terres en particular. Els 
interessats a assistir a les sessions 
podran presentar la butlleta d'ins
cripció fins al 18 d'octubre de 1997. 

TEMES: 1. Onomastica del Baix 
Ebre i del Montsia. Noms propis de 
lloc, de persona, etc. d'ambdues co
marques. 2. Malnominació. Renoms, 
malnoms, mots, motius, alies deis 
Páisos Catalans. 3. Dialectologia i 
toponímia catalanes. Vocabulari local 
d'arreu. 

PONENCIES: 1. Emili Casanova 
"Lexic medieval soterrat en la topo-

nímia valenciana". 2. Albert Arago
nés "Noms i Malnoms, gentilicis de la 
gent del Baix Ebre i el Montsia". 3. 
Pere Navarro i Miquel Angel Pradilla 
"Qüestions geolingüístiques a l 'en
torn del tortosí". 

QUOT A: 4.000 ptes. (3.000 ptes. 
als socis del Centre d'Estudis d'Ull
decona o col.laboradors del Museu 
del Montsia i de l'Arxiu Historie Co
marcal de les Terres de l'Ebre). Aquest 
import dóna dret a assistir a les ses
sions, a presentar-hi comunicacions, 
a rebre'n les actes o d'altra docu
mentació, a l'assistencia a les activi
tats artístiques i culturals, a les visites 

turístiques i al dinar de comiat. 
ACTES: Les actes d'aquest col.lo

qui, que recolliran íntegrament el text 
de les ponencias i les comunicacions 
presentadas, seran publicadas al 
Butlletí de la Societat d'Onomastica, 
com és habitual. També es trabaran a 
l'abast del públic en general als punts 
de venda habitual. Els socis de les 
entitats organitzadores gaudiran d'un 
preu especial. 

CORRESPONDENCIA: Centre 
d'Estudis d'Ulldecona. Apartat de 
Correus 115. 43550 Ulldecona. 

---------------~~--------------------------~ 

BUTLLETA D'INSCRIPCIÓ AL XXIII COL.LOQUI DE LA SOCIETAT D'ONOMÁSTICA 
NomiCognoms ___ _ _____________________ _________ ~ 

Adre9ª-------------------------------------~ 
Població ______________ Codi postal ___ ___ Comarca - ---- ----- -
Telefon Fax _ _____ ____ _ _ _ 

O No presenta comunicació 
O Si presenta comunicació amb el títol _______________ ____________ _ 

Soci de la Societat d'Onomastica si O 
Soci, amic o col.laborador de les entitats organitzadores si O lndiqueu quina--------------

(En cas afirmatiu marqueu amb una X la case/la corresponent) 

LOCALITAT 1 DATA --- --------------

lnscripció: Trameteu al Centre d'Estudis d'Ulldecona el resguard d'ingrés de la 
quota al compte corren! núm. 2100-0109-03-02002217-08 de "La Caixa" (2100), 
sucursal d'Ulldecona-109, juntament amb aquesta butlleta. 

Penya Blanc i Blava 

Jomades 
de Cultura 

DEBAT-COL.LOQUI 

Signatura, 

D'esquerra a dreta: To11i (porter de l 'Espanyol), 
Emma Brunei (Pubilla de la Penya blanc-i-blava), 

Jeroni Castel/ (President de l'Entitat), Pocltettino (jugador de l'Espa11yol) 
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Copia de l'acta de 
constitució del Centre 
Cultural Recreatiu 

En la villa de Ulldecona, a los diez 
días del mes de Junio de mil nove
cientos cuarenta y siete. 

Siendo las veintitrés horas, y ha
llándose en el local social del "Centro 
Cultural Recreativo de Ulldecona", sito 
en la calle Rogerde Lauria núm. 5, los 
que suscriben, Comisión Organiza
dora y socios de la citada entidad, 
reunidos al objeto de proceder a la 
constitución de la misma, -de acuer
do con el correspondiente reglamen
to previamente aprobado por el Minis
terio de la Gobernación y legalizado 
por el Gobierno Civil de la provincia
Y al nombramiento de la Junta Direc
tiva de la sociedad; se procede a la 
lectura del Reglamento citado y dili
gencia de aprobación y legalización 
suscrita por el Excmo. Sr. Goberna
dor Civil , quedando constituida la 
Sociedad con la unánime aprobación 
de todos los presentes. 

Seguidamente, y en cumplimiento 
del artículo 7º del Reglamento, se 
procede a la designación de los com
ponentes de la Junta Directiva, la 
cual, por aclamación, queda consti
tuida de la forma siguiente: 

Presidente: D. Carlos Vi lar Vidal 
Vicepresidente: D. Agustín Miralles 

Obiol 
Secretario: D. Ramón Ferré Bartral 
Tesorero: O.Juan Bta. PradesSerra 
Vocales: D. Joaquín Obiol Miralles, 

D. Vicente Romeu Guardia, D. José 
Tomás Fibla, D. Domingo PoyCastell, 
D. Lucas Sales Roig. 

Por unanimidad se acuerda, final
mente, que por la Junta Directiva se 
dé cumplimiento a los trámites preci
sos para la definitiva legalización de 
la entidad, dando cuenta de su cons
titución al Excmo. Sr. Gobernador Civil 
de la Provincia. 

Y no habiendo más asuntos que 
tratar, el Sr. Presidente levanta la 

sesión a las veintitrés horas cuarenta 
y cinco minutos, extendiéndose la 
presente acta que firma la Junta Di
rectiva, de todo lo cual, como Secre
tario, certifico. 

Carlos Vi lar, A. Miralles, 
Juan Prades, Joaquín Obiol, 
Vicente Romeu, José Tomás, 
Domingo Poy, Lucas Sales, 

R. Ferré Bartral 

EL CCR COMPLEIX 50 ANYS 
Com la majoria de lectors ja deuen 

saber, el Centre Cultural i Recreatiu 
ha complert enguany 50 anys. 

Aquesta entitat va ser constitu"ida 
formalment el 1 O de juny de 1947 i la 
seva finalitat no era altra que ser una 
entitat recreativa i sociocultural, tal 
com el seu nom ens indica. Les ac
tivitats dutes a terme durant aquest 

AMB: 

SANTISANS 
JOAN .GUASCH 
MARTA CARBONELL 
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període han estat moltes i molt va
riadas: grup coral, teatre, concursos, 
conferencies, exposicions, seminaris, 
testes populars, costums i tradicions, 
vetllades musicals, muntanyisme, etc. , 
pero tot aixo no hagués estat possi
ble sen se l'ajuda deis socis. Per aquest 
moti u, el passat 14 de juny, en un deis 
actes per commemorar el 50e. ani
versari del CCR, es va voler home
natjar als socis fundadors de l'enti
tat: Joan Baptista Prades i Serra, Lluc 
Sales i Roig, Ramón Forcadell i Prats, 
Jaume Coll i Prats i Ramón Ferré i 
Bartral, sense la iniciativa i !'empenta 
deis quals no hauria estat possible. 

Des d'aquí, volem aprofitar per fer 
extensiu i donar les gracies a tots els 
socis, ja que gracies a ells podem 
celebrar avui aquest aniversari. 
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Els Rossinyols del Montsia (Resum d'un curs que acaba) 
Els nostres petits cantors ja són en 

vacances pero durant el curs han 
seguit treballant. 

A part de les actuacions al nostre 
poble, tant en testes locals com en 
col.laboracions amb altres entitats, 
cal destacar: 

-El JUGUEM CANTANT el 13 d'abril 
a la Múnia. Allí el grup de petits van 
passar un dia molt bonic compartint 
jocs i can9ons amb ne ns d'altres corals 
i al concert van oferir la cantata titula
da "Les vacances del rellotge". 

-La TROBADA GENERAL els dies 
1 O i 11 de maig a Barcelona. El concert 
fou al Palau SantJordi. Allí el dissabte 
es va fer un bon assaig per tal de 
conjuntar bé les més de 4.000 veus 
de nens i nenes que vinguts de tot 
Catalunya s'aplegaven per celebrar 
el 30é aniversari del S.C. l.C. A part 
d'un programa comú integrat per bo
niques can9ons, la majoria populars 

catalanes, es va estrenar la cantata 
"EL TIMBALER DEL BRUC", escrita 
per Núria Albó i com diu ella mateixa 
amb una doble intenció: "oferir bona 
música als infants i fer-los conéixer 
les tradicions populars i literaries de la 
nostra terra". 1 també ens diu: "A la 
!letra de la cantata he volgut insistir en 
l'angoixa que causa la guerra, en la 
bellesa de la pau ... " 

Sí, la coral no és només cantar 
perqué si, és quelcom més i més 
important. És una activitat molt bona 
que ajuda en la formació integral deis 
que hi participen. 

La música d'aquesta cantata, de 
gran qualitat artística, fou escrita per 
Manuel Oltra. 

-Pero el colofó del curs ha estat 
l'acollida de la coral DOMINO d'Opa
va (Rep. Txeca) del 25 al 30 de juny. 
Aquests van ser uns dies atape'lts de 
les activitats més variades i de vi-

Església Parroquial d'Ulldecona, 29-Vl-97. 

véncies molt intenses. Tot i que el 
temps no ens va acompanyar i vam 
ha ver de canviar constantment el pro
grama, vam quedar molt contents i el 
comiat va ser molt, molt emotiu. Tot i 
que ja ens van demanar data perqué 
els anem a tornar la visita. 

Ara fem vacances pero ja pensant 
en el proxim curs que es presenta 
mogudet. Si les coses no canvien 
hem de: 

-Organitzar el JUG U EM CANT ANT. 
-Anirem a Txéquia? 
-1 ... el mésgros: celebraciódel XVe 

aniversari. 
Us en recordeu Rossinyols grans? 

El 2 de gener complirem 15 anys. El 
6 de juny fara 15 anys que ens vam 
estrenar com a coral a Ulldecona. 

Bé, amb aquest resum i amb 
aquesta il. lusió ho deixem desitjant
vos a tots. 

MOL T BON ESTIU. 

Corals Domino d'Opava (Rep txeca), Rossinyols del Montsii1 

Ull de Teatre / Grup Escenic 
"El Ball" arriba a Ulldecona 

El diumenge 28 de setembre de 
1997 "Ull de Teatre, Grup Escénic" 
estrena "El Ball" d'Edgar Neville al 
Teatre Municipal del nostre poble. 

Els seus components taran així el 
debut a Ulldecona després de nou 
mesos d'haver representat aquesta 
obra teatral percomarques. L'estrena 
arriba a la Vila un cop s'han pogut 
combinar un parell més d'actuacions 
que han de portar a terme aquest 
mateix mes de setembre. El debut a la 
població amb el seu primer muntatge 
s'afronta amb molta il.lusió per part 
deis membres del col.lectiu. Primer 
perqué l'obra esta tenint for9a ac
ceptació als llocs on s'ha presentat, 
tant per part deis programadors com 

del públic, una vegada atravessat el 
procés constitutiu del mateix, mate
rialitzat el projecte i dissenyada la 
filosofia de funcionament. 

Per aixo, "U ll de Teatn(" donara 
una rellevancia important a !'estrena 
d'Ulldecona. S'ha invitat a la funció a 
les personalitats de les diferents lns
titucions que van col.laborar en donar 
suport a la nova companyia des del 
primer moment, fins i tot abans que el 
grup comptés amb la deguda ins
cripció al Registre d'Associacions de 
la Generalitat. 

Val a dir que quan "Ull de Teatre" 
actue al nostre poble el proxim 28 de 
setembre, 2.000 persones hauran 
vist ja aquest muntatge que va tenir 

"El Bau ". Una de leatre 
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un gran éxit als 50-60, ara amb el 
valor afegit de la versió catalana 
actualitzada que n'ha fet lgnasi Roda, 
un cop autoritzada per la Societat 
General d'Autors i Editors. 

Cal avan9ar-vos que la funció tindra 
lloc a les 7 de la tarda, en sessió 
numerada. Tot i que més endavant ja 
es recordara, podem anunciar que la 
venda anticipada de localitats es fa
ra a les mateixes taquilles del Teatre 
Municipal, els dies 26 i 27 de se
tembre (divendres i dissabte) de 
les 19 a 21 h. i el mateix diumenge 
de la funció a partir de les 18 h. 

A la representació de la presenta
ció a Ulldecona d' "El Ball" assistira 
l'autor del text en catala lgnasi Roda i 
Fabregas. 
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L'Orfeó: 
Cinquanta anys de cants i historia 

Fa ara cinquanta anys que el Mestre 
Vicern;: Auba funda l 'Orfeó 
Ulldeconenc. 

Ouantes satisfaccions individuals i 
col.lectives ens ha donat aquesta idea! 

El "mestre" era un home dedicat en 
cos i anima a la seva música, a les 
seves partitures i sobretot al seu Orfeó. 
Ell, sentía a cadascun deis cantaires 
com a part de les seva família; quan 
algú es deixava de cantar o no anava 
als assajos era pitjor que si un deis 
seus fills li hagués fet una malifeta. 

Per que ho diem tot aixo? És molt 
fücil d'entendre. Mai una cosa no pot 
durar molt si no es tracta d'una família 
a qui tot se li perdona i a qui tot se li 
entén i aquesta idea és -entre moltes 
altres- una gran herencia del mestre 
Auba. 

És gracies a aquesta unió (que es 
pot sentir només arribar a la sala 
d'assaig) que seguim portant les 
nostres veus arreu de Catalunya i 
d'Espanya. 

Són cinquanta anys d'esforc;:os, 
d'anims i desanims, de baralles i 
alegries i per damunt de tot, el cant 
que és allo que a tots ens agrada per 
damunt d'ideologies, religions i for
mes de pensar. NOCES D'OR Per tot aixo i per la fermesa de la 
nostra gent, ha durat tant el nostre 
Orfeó. 

No cal ni dir que l'Orfeó porta una 
regularitat en els seus assajos els 
quals es tan amb cura i serietat 

1947-1997 
~--.... 

treballant un repertori variat i de 
dificultat mitjana alta que han fet que comuna han aconseguit ambles seves 
la nostra entitat sigui considerada com veus donar prestigi a la seva entitat i 
una de les més importants de les al poble d'Ulldecona. 
nostres comarques, i la nostra direc- Des d'aquí la Junta Directiva e1s vu1 
tora Dolors Sanjuan Auba, néta del agrair tots els seus esforc;:os i la seva 
mestre buscada per moltes corals dedicació sempre desinteressada. 
ve·ines que coneixen la seva forma de Tenim molt a dir i molt a explicar 
treballar, de buscar repertori i de tractar perqué en el que portem d'any s'han 
la seva gent. fet tantes actuacions! 

L'Orfeó no podia deixar d'escriure Ens agradaría fer-ne cinc centims 
aquestes ratlles per a que tothom de tot allo que s'ha anat fent des que 
sabés que aquesta munió d'homes i comenc;:a l'any del nostre aniversari. 

.------'d::...:o:..:.n.;.;:e;.;:s......:..:sa::.c:.:.r.:..:.if:..:ic-=a.:..:ts:.....::a.:..:.m.:.:b:.....::u.:..:.n::.a_v:....:o:.:.lu~n..:..:t:::a.:..t __ ....::E:::..l....:::..dia 26 degeneres va col. laborar 

-t:\A-

en la Jornada Cívica al Castell. No era 
el primer cap que cantavem al Castel l. 
L'Orfeó no diu mai que no a una 
col.laboració. 

El dia 2 de marc;: la Roda Coral, 
organitzada per la Federació Catala
na d'Entitats Corals. El nostre Orfeó 
va saber posar un punt i final d'una 
gran qualitat cantant peces de difícil 
execució. 

El dia 19 d'abril es va aferir una 
missa cantada a la Capella Parro
quial a qui donem les gracies així com 

al Sr. Rector. Va estar un acte forc;:a 
emotiu amb !'entrada de la senyera a 
l'església amb un crespó negre en 
record de tots els nostres difunts. 

Agra"im també l'assistencia de tots 
els familiars deis cantaires que ja ens 
han abandonat. 

Menció a part mereix el dia 17 de 
maig amb l'organització d'un Festival 
Musical que -segons el públic as
sistent- va estar un exit tant en la 
qualitat de les actuacions com en el 
repertori escollit. 

Aquest festival va comptar amb la 
participació de quasi tates les agru
pacions corals del nostre poble, a les 
que els volem donar les gracies. "Els 
Rossinyols del Montsia" i "Les Veus 
de l'Esplai" com a entitats invitades 
ens van fer passar una bona estona 
cadascun amb el seu estil. 

L'Orfeó va triar un repertori de caire 
popular o almenys conegut pertothom 
i com sempre va executar les peces 
amb forc;:a i ganes i sobretot rigorositat. 

El grup d'havaneres "Mediterrania" 
tan admirats pertots els Ulldeconencs 
ens van aferir una variada mostra del 
seu repertori que el públic va aplaudir 
i cantar amb moltes ganes. 

També hem de parlar del nou grup 
que s'ha creat dintre de l'Orfeó. "A 
Capella Sixtina" que van ser la sen
sació de la tarda cantant canc;:ons 
actuals a moltes veus. La gent es va 
quedar sorpresa i bocabadada. "Sem
blen Mocedades" es sentía comentar. 
També hi va haver sorpresa teatral. 
La nostra gent sap fer de tot! 

El dia 31 de maig, cantada de Ca
ramelles amb la col. laboració del 
grup d'havaneres "Mediterrania". Ens 
ho vam passar molt bé encara que 
la pluja ens va impedir acabar en 
dissabte i ho vam repartir durant el 
cap de setmana. 

Deis diners guanyats vam fer un 
dinar a l'ermita amb la participació 
d'Orfeonistes, socis i autoritats. 

Del 24 de maig fins al 8 de juny, 
l'Orfeó participa en la Setmana Cultu
ral exposant fotos noves i antigues de 
l'entitat. Malta gent va poder recordar 
part de la seva joventut i infantesa. 

El dia 28 de juny vam tenir l'encert 
d'invitar un grup, molt semblant a l'estil 
deis nostres companys de "A Capella 
Sixtina" i tot i que no va assistir molt de 
públic (plovia i jugava el Barc;:a) us 

podem assegurar que ens ho vam 
passar molt bé. Era el grup "Baluarte" 
de Toledo. 

No voldríem oblidar les actuacions 
que l'Orfeó ha fet als barris amb moti u 
de les seves Festes Majors. 

El dia 14 de juny i en representació 
de les Terres de l'Ebre organitzat pel 
Teatre Fortuny i per Radio Reus, 
l'Orfeó actua a "l'Escenari Obert". 

Les actuacions que e~ van anar 
succeint durant tot el dia es retrans
metien en directe per Radio Reus. 

L'última actuació que hem fet ha 
estat al "9º Ciclo de Polifonía" al 
Castell-Parador d'Alcanyís amb una 
actuació brillant de l'Orfeó Ulldeco
nenc. Us volem ensenyar una notícia 
treta d'un diari on parlen de nosaltres. 

Com podeu observar hem fet mol
tíssimes actuacions i encara ens 
queda molt fins acabar l'any. Ja us 
seguirem informant. 

Volem aprofitar per a donar les 
gracies als nostres socis que des de 
fa tants anys ens han seguit i donat el 
seu suport incondicional. 

També volem felicitar des d'aquí a 
la nostra pubilla Irene Millán a qui 
desitgem que passi unes bones tes
tes. A més a més de cantar, la Irene és 
néta d'un home que va estimar molt 
l'Orfeó, un expresident i amic a qui 
volem recordar des d'aquestes pa
gines, Josep Ma. Millan Roca. 

Així que la nostra pubilla té un 
significat especial en aquest 50e. 
aniversari. 

Adéu i bones testes, amics! 

La Junta 

Teatre Fortuny, 
escenari obert 

Dissabte, 14 de juny 1997 

El teatre Fortuny i Radio Reus 
us conviden a 

l'Escenari Obert 
amb les següents actuacions 

10'00 h - 12'00 h: Magazín 
12'00 h - 13'00 h: Banda Pare Ma

nyanet. 
13'00 h - 13'20 h: Conrad Setó, pia

nista. 

13'20 h.- 13'40 h: A designar. 
13'40 h - 14'00 h: Grup de Teatre de 

l'Orfeó Reusenc. Pla de conversa. 
16'00 h - 16'30 h: Coral Juvenil 

Antistiana de la Bisbal (C.C. Baix 
Penedes) . 
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16'30 h - 17'00 h: Conservatori de 
Música de Tortosa (C.C. Baix Ebre). 

17'00 h - 17'30 h: Conservatori de 
Música de Móra d'Ebre (C.C. Ribera 
d'Ebre). 

17'30 h - 18'00 h: Grup Afarams 
(C.C. Priorat). 

18'00 h - 18'30 h: ORFEÓ ULLDE
CONENC (C.C. Montsia). 

18'30 h - 19'00 h: Grup Dumsnonet 
(C.C. Tarragones). 

19'00 h - 19'30 h: Coral Floc d'Al
forja (C.C. Baix Camp). 

19'30 h - 20'00 h: A designar (C.C. 
Alt Camp). 

20'00 h - 20'30 h: Coral Flor de Lis 
(C.C. Canea de Barbera). 

A les 1 O de la nit projecció 
de la pel.lícula 

LA MOÑOS 
Direcció de Mireia Ros 

Actors: Eufémia Roman, 
Caries Sabaté i 
Julieta Serrano 

Entrada amb invitació 

Agra·im la col.laboració deis Consells Co
marcals que participen en aquesta jornada. 

Brillante c lausura del 
9º Ciclo de Polifonía 

L. C. Alcañiz.- Las intervenciones 
de la "Polifónica Alcañizana", y del 
"Orfeó Ulldeconenc", de Ulldecona 
(Tarragona) pusieron, el pasado fin 
de semana, el broche de oro al 92 

Ciclo de Polifonía en el Casti llo de 
Alcañiz que ha venido desarrollándo
se con gran brillantez en la "Sala Juan 
de Lanuza", organizado por la Comi
sión de Cultura del Ayuntamiento de 
Alcañiz, el Área de Cultura de la Dipu
tación Provincial de Teruel, y la Obra 
Cultural de lbercaja. La "Polifónica 
Alcañizana", actuó en primer lugar. 
Le tocó su turno el viernes, día 4 de 
julio, a las 9 de la noche. Intervino con 
su Coro Infantil, y con la soprano Mª 
Carmen Aznar, como solista, bajo la 
dirección de Jesús Ponz. Por su par
te, a la formación tarraconense le 
correspondió hacerlo el sábado, día 5 
de julio. En sus dos conciertos, tanto 
el "Orfeó Ulldeconenc", que dirige 
Dolors Sanjuan Auba, como el con
junto de música polifónica de Alcañiz, 
tuvieron una gran acogida por parte 
del abundante público, que llenaba la 
Sala Juan de Lanuza del Castillo de 
Alcañiz, que disfrutó con ambos con
ciertos corales. 
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Banda de Cornetes i Tambors d'Ulldecona 
El dia 12 d'abril es va celebrar a 

Aseó la Final Provincial de Bandes de 
Cornetes i Tambors. 

Ulldecona, esperava millorar els 
resultats de l'any passat, ja que en
guany al comptar amb dos directors, 
estavem molt més ben preparats. 

Vam participar amb 7 sois, 1 duo, 1 
trio, un grup de percussió, una banda 
mixta i una xaranga. 

Les classificacions van ser: 
Mar García: 1 r. lloc (percussió) 
Héctor Montserrat: 4t. lloc (percus-

sió) 
Abel Fernández: 4t. lloc (percussió) 
Maria Ciutat: 1 r. lloc (aire) 
Núria García: 3r. lloc (aire) 
Javier Hernández: 3r. lloc (aire) 
Juanjo Fonollosa: 1 r. lloc (aire) 
Abel Fernández i Joan Rasquera: 

4t. lloc 
Agustí Vives, David Cintas i Juan jo 

Fonollosa: Se. lloc 
Banda Mixta: 4t. lloc 
Percussió: 4t. lloc 
Xaranga: 1 r. lloc 
Ara, ja estem treballant per a la fi

nal d'Espanya, que es celebrara a 
Amposta el dia 29 de juny. 

El dia 29 de juny, es va celebrar a 
Amposta, el Campionat d'Espanya de 
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Cometes i Tambors d'Amposta 

Bandes de Cornetes i Tambors. La 
nostra banda dirigida pels senyors 
Juanjo Fonollosa i Santi, va assajar 
moltíssim una serie de canc;ons per 
no fallar i guanyar en tot el possible. 

Les modalitats en les quals parti
cipaven els nostres nois eren: 

Categoria Cadet (individual): Marc 
García "percussió", 1 r. 

Categoria Senior (individual): Xavi 
Hernández "aire", 3r. 

Banda de Cometes i Tambors d'Ulldecona 

Categoria Senior (individual): Núria 
García "aire", 3a. 

Categoria Senior (individual): Juan
jo Fonollosa "aire", 1 r. 

Categoria Júnior (individual): Maria 
Ciutat "aire", 1 a. 

Banda (Xaranga), 4a. 
Tot i que la nostra Banda no va 

aconseguir el maxim, continuara as
sajant noves canc;ons per al proper 
any. SORT. 

Club Twirling Ulldecona 

El dia 13 d'abril es va celebrar a 
Lleida la "5a. Copa de Clubs Es
panyola", on les noies del C.T. Ull
decona van quedar en els primers 
llocs. Presentant 5 de les 6 formacions 
que hi ha. Els resultats van ser els 
següents: 

Equip Cadet: 2n. lloc 
Equip Júnior: 2n. lloc 
Equip Senior: 6e. lloc 
Grup Cadet: 1 r. lloc 
Grup Senior: 1 r. lloc 
En la puntuació per clubs, el C.T. 

Ulldecona va quedar amb 5 punts 
menys que els campions, ésa dir, va 
quedar 2n. emportant-se cap a casa 
una copa molt festejada. 

Respecte el Campionat d'Espa
nya, celebrat a Blanes els dies 3 i 4 
de maig, tot va anartan bé o millar que 
en la "copa deis Clubs". Es va arribar 
a dir que ara per ara, el millar club 
espanyol és Ulldecona. Les nostres 
atletes havent passat ja les elimi
natories, van participar amb 19 ac
tuacions, de les quals 16 van poder 
pujar al podium. Les classificacions 
totals van ser: 

Mireia Figueres: 2a. (categoria in
fantil, 3a. divisió) 

Mireia Ruíz: 1 a. (categoría cadet, 
3a. divisió) 

Mireia Boza: 3a. (categoría júnior, 
3a. divisió) 

Maria Ciutat: 1 a. (categoría júnior, 
3a. divisió) 

Judith López: 4a. (categoría senior, 
3a. divisió) 

Jéssica Castel!: 1 a. (categoría 
senior, 3a. divisió) 

Anna Vericat: 3a. (categoría cadet, 
2a. divisió) 

Yolanda Caballé: 6a. (categoria 
júnior, 2a. divisió) 

Marisín Maresma: 2a. (categoría 
júnior, 2a. divisió) 

Mireia Figueres i Mireia Ruíz: 4a. 
(categoria cadet, 3a. divisió) 

ENTITATS 

Anna Vericat i Laura López: ? 
(categoria cadet, 3a. divisió) 

Ainhoa Catalán i Noemí Reman: 
2a. (categoria júnior, 3a. divisió) 

Neus Gil i Jéssica Castell: 1 a. 
(categoria senior, 3a. divisió) 

Sara Canalda i Marisín Maresma: 
3a. (categoría júnior, 2a. divisió) 

Equip Cadet: 1 r. lloc 
Equip Júnior: 1 r. lloc 
Equip Senior: 2n. lloc 
Grup Cadet: 1 r. lloc 
Grup Senior: 1 r. lloc 
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CONTINUACIÓ CLUB TWIRLING 
ULLDECONA 

El passat 1 de juliol, les noies del 
Club Twirling Ulldecona van sortir per 
fer un llarg i cansat viatge de 24 hores 
fins arribar a Den Bosch (Holanda). 
Un cop allí, l'equip no va parar d'en
trenar, descansant només una tar
da per a visitar algunes meravelles 
d'aquell fantastic país, on van gaudir 
de l'encant del paisatge i van deleitar
se a "la casa deis formatges holan
desos". També van poder fer un petit, 
pero interessant recorregut, per Ams
terdam, a banda petites i curioses 
poblacions. 

Dia 4: Comern;;a la competició amb 
la modalitat "individual", on competia 
la nostra atleta Marisín Maresma, 
quedant la núm. 16 en la classificació, 
entre 26 components. 

Dia 5: S'inicia la competició en 
equips i grups, al matí va actuar el 
nostre grup "cadet" quedant les se
gones, i per tant, classificades pera la 
final. A la tarda va fer aparició el 
nostre grup "senior" aconseguint un 
6e. lloc, d'entre 1 O grups participants. 

En principi estava programada per 
al passat mes de juny, pero, degut al 
mal temps, s'ha traslladat a !'octubre. 
Es recorrera la part alta de la Serra del 
Montsia, des del barranc de la Trona 
fins a la font del Burga, l'anada es fara 
perla vessant de mar i la tornada sera 
perla banda de la Foia. Es fara nit a la 
Foradada, i es podra ve u re sortir el sol 
des del mar. 

Sortida: 
Dia 25 (dissabte), a les 02,30 de la 

tarda, de la Plaga de la Diputació (la 
Bascula). 

ltinerari: 
Dia 25: desplagament en cotxe fins 

als Castellets, on s'iniciara la cami
nada: barranc de la Trona - mas de 
Rosalea - font de Molasima - cova 
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Dia 6: Comern;;ades ja les finals, 
van tornar a actuar les nostres petites, 
aconseguint aquest cop un 1 r. lloc, tot 
i que encara no hi havia res segur. 

La nostra sorpresa va arribar quan 
a la cerimonia de cloenda vam escol
tar, "In the first place ... Ulldecona, 

Spain". Aixo significava haver acon
seguit un somni mai realitzat per Es
panya; un lloc a la part més alta del 
podium, ésa dir, el 1 r. lloc i la medalla 
d'or en un europeu. Les nostres noies 
ho van aconseguir, les noies d'Ullde
cona. 

Salvem lo 
MONTSIA 

Bonica - font del Fumat - faixes 
Tancades - pantano de la Sardina -
la Foradada, dormir de vivac "a l'aire 
lliure". Dia 26: barranc de Fredes -
barranc de la Manigueta - font del 
Burga - mas de Matarredona - cercle 
Megalític - mas de Comú - font de 

l'Ortiga - als Castellets, final de la 
caminada i tornada a Ulldecona en 
cotxe. 

lnscripcions i informació: 
Dies 13, 20 i 24, a les 1 O de la nit al 

local social. 

+ CreuRoja 

Assemblea Local d'Ulldecona 
Ctra. La Sénia, s/n. 

43550 ULLDECONA (Tarragona) 

La Creu Roja d'Ulldecona va co
mengar a funcionar a principis de 
novembre de 1996. Les dues ambu
lancies amb que compta la Delega
ció local han realitzat fins ara 305 
sortides a La Sénia, Alcanar, Godall, 
Valentins, El Castel!, Sant Joan del 
Pas i Ulldecona. Els serveis es re
parteixen en: 

- urgencies (primaris): 218 
- transport adaptat (secundaris): 

75 
- trafics: 12 
Fins avui, som 138 voluntaris/es i 

socorristes que desinteressadament 
col.laborem per a poder tirar enda
vant Creu Roja Ulldecona. Cal desta
car també que els locals de Creu 
Roja, ubicat a l'antic escorxador mu
nicipal, és un lloc permanent de pri
mers auxilis. 

En la part de formació s'han orga
nitzat, de moment, dos cursos de 
socorrisme i dos seminaris, un de 
l'Estat Hemodinamic del Pacient i una 
altra sobre R.C.P. Basica i Instru
mentada, participant un total de 70 
persones. 

De moment aquestes són les tas
ques més importants que estem 
realitzant encara que estem posant 
en marxa diferents campanyes de 
cooperació internacional i la fundació 
de Creu Roja Joventut. 

Amb aquestes línies volem agrair el 
suport de tots els socis que col.labo
ren amb nosaltres. A continuació 
detallem el llistat de socis, ordenat 
alfabeticament (els socis nous aniran 
publicant-se successivament en els 
propers números de la revista). 

També donem a coneixer els noms 
de les empreses o particulars que en 
un moment o altre han aportat el seu 
granet d'arena per a que aixo fun
cione, ja sigui amb l'ajuda economica 
per a la compra d'uniformes, amb 
material per moblar la seu o bé pro
porcionant-nos l'ajuda necessaria 

per a la instal.lació electronica entre 
altres. Són els següents: Lagrama 
S.A.; MoblesJ.J.P.; Levice; Tapissats 
Oueralt; Montsia Radio; Mobles Ar
nau; Rellotgeria ltarte; Joieria Pepita 
Ferré; Estanc J. Labernia; Josep Bel
tran. 

Gracies a tot el personal del C.A.P. 
Ulldecona i en especial al seu direc
tor, Javier Blasco pel seu suport i la 
seva col.laboració dia a día. 

Agra"im també la col.laboració 
constantde l'Ajuntament d'Ulldecona. 
Moltíssimes gracies, com no, a tots 
els voluntaris/es perla vostra aporta
ció desinteressada. 

Recordeu que per a qualsevol co
sa, el nostre telefon és el 57 32 38 i 
que us atendrem les 24 hores del dia. 

Creu Roja Ulldecona 

Agencia Loysa; Alifonso Audi, Nati; 
Allepuz Centelles, Adoración; Alon
so Ortega, Fabiola; Altaba Barreda, 
Pascual; Alzamora Sanz, Josep M.; 
Amover S.A.; Ausensi Estellé, Josep; 
Ausensi Estellé, Núria; Auxiliar del 
Moble Marine S.L.; Barrera Duatis, 
Juan Ramón; Beltrán Ollé, Francisco 
E.; Beltri Cruz, María Teresa; Blasco 
Alvaredo, Javier; Borras Domenech, 
Juan; Borras Raga, Teresa; Brusca i 
Campos, Marisa; Calduch Lavega, 
Eduardo; Callarisa Rozas, María Cruz; 
Canteras Ebro S.L.; Carpintería José 
Bel Bordes; Castell Beltrán, José; 
Castell Beltrán, Manuel; Castell 
Castell, Jordi; Castell López, Enrique; 
Castell Roig, Fanny; Castell Roig, 
Jordi; Castell Sansano, Joaquín; Cen
telles Gasulla, Adoración; Centre 
Cu ltural i Recreatiu; Club de Tir al Plat 
Les Pedreres; Colomé Papiol, Fran
cisco; Crisogono Persiva, Vicente; 
Cucala Forcad ell , Pietat; Electro 
Morano S.L.; Fandos Beser, Argimiro; 
Fernández Domínguez, Dolores; Fer
ré Labernia, Javier; Forcadell Queralt, 
Josefa; Gausach Querol , Consol; 
Gauxachs Aixendri, Joaquín; Gavalda 
Adell, Josep Lluc; Gavalda Mart, 

ENTITATS 

Esther; Gavalda Verdiell, Neus; Ga
valda Verdiell, Lluc; Gavilán Marín, 
Encarna; Giner Niñerola, José; Giner 
Segura, Guillem; Giner Segura, Lucas; 
Grau Gerónimo, Feo. José; Guimera 
Costa, Florencio; Guimera Gaseó, 
Santiago; Guimera Melich, lolanda; 
Guimera Melich, Manel; Hervas 
Picazo, Celestí; Hervas Verge, Manel; 
JMS Electrodomestics CB; Jovani 
Mestre, Josefa; Lacats Gali , S.L.; 
Lleixa Subirats, Paquita; López Ferré, 
Maribel; Manufacturas Hima, S.L., 
Marbres Castell, S.A.; Mariné Ollé, 
José Carlos; Martí Montros, Jordi; 
Martín Fernández, Montserrat; Mar
tínez Madrigal, Javier; Melich Caba
llé, Ernestina; Millán Cardona, Ci
priano; Mobles J.J.P. Sal; Montoro 
Castillo, Manuela; Montoro Garcia, 
Francisco; Montserrat Querol, Fan
ny; Moreno López, Antonio; Moto Club 
Ulldecona; Nadal Canalda, Joan; 
Pasalamar Ballester, Rosa; Pérez 
Vericat, Claudi; Pérez Vericat, Eugeni, 
Pla Alonso, Ramon; Pla Bosch, Ra
mon; Pomada Domenech, Josep; Por
car Castell, M. Carmen; Poy Barrera, 
Joan; Poy Barrera, Anna; Puig Sa
lomon, Pio; Querol Cervera, Pepita; 
Querol Puig, Felipe; Querol Querol, 
Maria; Raga Alifonso, Lluch; Raga 
Alifonso, M. Cinta; RagaAlifonso, Nati; 
Raga Sauch, Lluch; Riba Gil , Josep 
Antoni; Ricart Labernia, Ramon; Ricart 
Queralt, Juan; Rodríguez Aneas, José 
Luis; Roe Justiniano, Maria A.; Roig 
Vidal, Xelo; Roig, Montserrat; Sancho 
Roig, Maria Cinta; Sans Campos, Al
berto; Sans Guarch, Pere; Sans Lleixa, 
Fantina; Sanz Adell, Gisel.la; Segura 
Juni, Teresa; Segura Verge, Joa
quín; Serra Mateu, M. Dolor; Subirats 
Martínez, Luis; Talleres Fibla, S.L. ; 
Verdiell Forcadell, Neus; Verge Díaz, 
Ana Maria; Verge Ollé, Montserrat, 
Vericat Gil, Claudina; Vidal Agustí, 
Josep Caries; Vilalta Callarisa, Nativi
dad; X.F. Exclusivas, S.L. 
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EN TITA TS 

La caridad en la guerra 
D. José lbars, Presidente de esta 

Subcomision, remite acta de instala
cion, de la que resulta se ha constitui
do el 23 de Setiembre con los Sres. 
D. Agustín Lluch, presbítero, Vicepre
sidente primero; D. José O'callaghan, 
Depositario de tondos; D. Manuel Es
pinosa, Vicepresidente segundo; D. 
Manuel O'callagan, medico; D. Juan 
Bautista Salomou, Vicesecretario; D. 
Enrique Juan Puchades, Secretario; 
D. Joaquín Palau, D. Joaquín Serra
no, D. José Serrano, Contador; D. 
Joaquín Raga, don Agustín Lluis, Di
rector de almacen; D. Pedro Vida!, D. 
Vicente Castells, D. Pascual Covarri , 
D. Vicente Esteller, D. Manuel Prades, 
D. Antonio Febrer, D. Juan de Dios 
Montarditz, Vicecontador; D. Manuel 
Blanco, D. José Casado, presbítero; 
D. Agustín Brú, presbítero; D. Juan 
Valles, presbítero; D. Pedro Gil, pres
bítero; D. Rafael Homs, presbítero; D. 
Gaspar Monfort, presbítero; D. Joa
quín Montros, presbítero; D. Bautista 
Reseiló, D. Juan Lacruz, don Joaquín 
Torran, D. Alejandro Ventura, D. 
Guillermo Castell, D. Narciso Galia, 
D. Adolfo Marin, D. José Raga, D. 
Juan Gabaldá, D. Pascual Lázaro, 
presbítero; D. Vicente Macip, presbí-

RACÓ LITERARI 

Tic-Tac 
Per Xavi Gausachs 

Es preciso 
Es preciso el hablar es preciso escuchar 
es preciso acabar es preciso empezar 
es preciso aprender es preciso el saber 
es preciso entender es preciso querer 
es preciso sonreir es preciso sufrir 
es preciso vivir es preciso morir 
es preciso el valor es preciso el temor 
es preciso la flor es preciso el amor 
es preciso 
es preciso cantar es preciso llorar 
es preciso pensar es preciso avanzar 
es preciso correr es preciso caer 
es preciso sentir es preciso pedir 
es preciso exigir es preciso escribir 
es preciso el calor es preciso el honor 
es preciso el humor es preciso señor 
es preciso. 
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tero; D. Agustín Querol, D. Narciso 
Valmaña, D. José Torren, presbítero; 
D. Tomás Orguliles, don Agustín 
Vericad y García, propietario. Con el 
acta remite al Sr. Vilar 165 pesetas y 
13 sellos de 2 rs., total de cuotas y 
suscricion de los señores antedichos, 
con exclusion de D. José Sarra y D. 
Bautista Querol, que no han abona-

La Luna está 
La Luna está tomando el Sol 
El Sol está bañándose en el Mar 
El Mar está Azul-Verde en su Pecera 
La Pecera está Roja-Negra 

len nuestras manos. 

do, por lo que se les dá de baja. La 
Permanente aprobó el acta en todas 
sus partes y proclamó sócios de nú
mero fundadores de la Subcomision á 
todos los en ella contenidos, excep
tuando á dos Sres. Sarra y Querol, y 
acordó se avise este pago á T esore
ría. 

El pueblo salió a la calle 
El pueblo salió a la calle 
para decir no a ET A 
y pedirle que se calle 
el odio y la metralleta. 

Qué locura qué barbarie 
y qué rabia como aprieta 
de verdad ¿no hay nadie 
que.pare esta carreta? 

Dolor miedo muerte sangre 
luto Dios cuanta torpeza 
el mal crece se hace grande 
cuando el hombre sólo reza. 

El pueblo salió a la calle 
basta ya de tanta ET A 
este pueblo es la llave 
para cerrar esta grieta. 

UNA ULLADA AL MÓN 

II Trobada Intercontinental per la Humanitat 
i contra el Neoliberalisme 

"A l'estiu de 1996, convocat pel 
EZLN (Ejército Zapatista de Libera
ción Nacional) es va fer a la Selva 
Lacandona (Chiapas) la 1 Trabada 
lntercontinental. Van assistir-hi 3.000 
persones de 43 pa"isos que tingueren 
l'oportunitat de coneixer-se, reflexio
nar i pronunciar-se en un acte de 
solidaritat. Van decidir crear una xarxa 
de resistencia, una xarxa de comu
nicació alternativa i convocar la se
gona Trabada al 1997 a Europa. 

Aquesta 11 Trabada s'ha fet a Es
panya i a Catalunya del 25 de julio! al 
3 d'agost, i com veureu al final , s'han 
preparat 6 blocs tematics en 5 seus. 
L'esperit segueix essent el reunir to
tes les lluites i resistencies del plane
ta, autoorganitzant-se sense subven
cions ni patrons polítics". 

A aquesta presentació-explicació 
inicial invitant a participar en la 11 Tra
bada, hi seguía tot un text informatiu 
que transcrivim també pel seu inte
rés: 

"Tots ens enfrontem a !'intensa co
lonització de les nostres activitats i 
relacions per un mateix sistema. 
Aquest, de diverses formes, pretén 
sotmetre'ns a la llei del diner i sub
mergir-nos en una única forma de 
vida, que ens arrossega al despos
se·iment i a la miseria. 

Enfront deis estralls provocats per 
aquesta maquina desbocada, les 
resistencies i les practiques d'altres 
maneres de vi u re, quan hi són, perillen 
per l'a"illament organitzat pel monóleg 
del poder. Potser avui en día alió més 
urgent sigue !'intentar trencar aquest 
a"illament i abrir espais on posar en 
comú les nostres lluites, temors i les 
nostres voluntats de canviar. 

A Mexic, la rebelió armada de les 
comunitats indígenes de Chiapas, 
organitzades en el EZLN ha estat des 
de 1994 una porta oberta sobre un 
altre futur possible que el que deixa 
entreveure l'estat actual del planeta i 
els seus habitants. Durant tres anys 
de lluita imaginativa, els zapatistes 
han cridat els pobles del món a tra
bar-los i trabar-se, i a propasar alter
natives al neoliberalisme fet sistema; 

aquestes iniciatives tendeixen sem
pre a compartir, a implicar, a intentar 
incloure a tata la gent, als més mar
ginats inicialment, a invitar-los de 
diferents maneres tora deis mares 
institucionals i polítics establerts. 

Amb el mateix esperit van propasar 
la 1 Trabada que es va fer a 5 comu
nitats zapatistes de l'Estat de Chia
pas, malgrat l'assetjament i massiva 
ocupació militar per part de l'exercit 
federal mexica. Més de 3.000 perso
nes de 43 pa"isos deis 5 continents 
van tenir l'oportunitat de coneixer-se, 
reflexionar i pronunciar-se juntes, en 
un acte de solidaritat sense prece
dents. Es tractava a més d'atrevir-se 
a passar per la porta oberta pels 
zapatistes i entrar a l'altra banda del 
mirall, on tots podem ser iguals per
qué som diferents, on no té perqué 
haver-hi una sola forma de viure, on 
es complemente el rebuig al sistema 
actual, amb el desig de constru"ir un 
món on capiguen molts de mons, la 
humanitat de que parlem. 

A molts de llocs molts som incon
formistes, sentim la necessitat de 
trabar-nos, d'obrir espais, d'experi
mentar ll iurement la nostra vida, de 
trobar cómplices, de construir junts 
un present digne que no tingue res a 
veure amb els valors que avui domi
nen. Per aixó volem seguir en alió 
iniciat a Chiapas i fer realitat la xarxa 
de resistencies que s'hi van propa
sar, una xarxa intercontinental de 
resistencies que es donen suport 
mútuament, que no tingue una es
tructura organitzativa, sense centre 
rector ni decisori, que no tingue co
manament central ni jerarquies. Una 
xarxa formada pertots els que resistim. 

Els blocs tematics en que s'ha 
estructurat la Trabada són aquests: 
1. L'ECONOMIA NEOLIBERAL CON
TRA LA HUMANITAT. Les nostres 
vides més enlla de l'economia. 

1. Treball i mitjans de producció. 
2. Creacio de les condicions d'una 

vida digna. 
3. Economies alternatives. 
4. Formes de vida més enlla del 

merca t. 

2. ELS NOSTRES NOMS 1 EL MÓN 
D'ELLS. 

1. Relacions Nord-Sud, Est-Oest 
1. Noves geometries perqué ca

piguen tots els nostres mons. 
2. Els Acords lnternacionals: el 

"pensament únic" no vol espais de 
llibertat. 

3. Les mentides de la democracia 
a "!'aldea global". 

4. Solidaritat i cooperació. ONGS. 
Hi ha d'altres formes de mundialitza
ció. 

5. El consum occidental, font de 
fam i pobresa. 

6. Els escenaris de la guerra. El 
negoci de la mort. 

2. Pobles i identitats. Vells i nous 
problemes. 

1. Autodeterminació. 
2. Nacionalismes. 
3. Pobles indígenes sotmesos o 

exclosos. 
3. La mobilitat humana o els destins 

forc;:osos. 
1. lmmigració i fronteres. 
2. Refugiats. 
3. El despoblament interior. 

3. LES LLUITES PERLA CULTURA, 
L'EDUCACIÓ 1 L'INFORMACIÓ. 

1. Cultura. 
2. Educació. 
3. lnformació. 

4. LA LLUITA CONTRA EL PA
TRIARCAT. 

1 . El neoliberalisme com a expres
sió del patriarcat. 

2. Genere masculí i genere femení, 
una invenció? 

3. Dona i salut. 
4. Estrategies, xarxes i lluites. 

5. LES LLUITES PEA LA TERRA 1 

L'ECOLOGIA. 
1. Terra i món rural. La qüestió 

agraria. L'extermini de la pagesia. 
2. Tenencia i lluita per la terra. La 

relació amb la terra. 
3. La devastació de la terra. 
4. Noves tecnologies: la Natura com 
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UNA ULLADA AL MÓN 

a maquina programable al servei de 
les elits mundials. 

5. L'ecologia com a negoci. 
6. Consum i residus toxics. 
7. Energies contaminants i devas

tadores del medí ambient. 
8. Canvi climatic i desertització. 
9. L'aigua coma recurs d'uns pocs. 

6. CONTRA TOTES LES FORMES 
DE MARGINACIÓ. 

1. Els menors. 
2. La segregació deis vells. 
3. La qüestió deis presos socials, la 

ideología de la culpabilitat, presos de 
consciencia. 

4. L'exclusió de les sexualitats 
diverses. 

5 . El menyspreu envers els malalts 
i els disminu'its. 

Cada tema té coma eines d'analisi 
els grans temes discutits a Chiapas: 
política, societat, economía i cultura, 
als que s'afegeix la qüestió del genere. 

El tema de la discussió i creació de 
la XARXA DE LLUITES, sera present 
a tates les taules: La qüestió del po
der a la societat i la Xarxa com a 
contra-poder. Noves formes de fer 
política. Amb qui és fa la Xarxa, amb 
quins tipus de lluites i moviments. 
Com integrar als més oprimits de ca
da lloc, a tot arreu. Conclusions prac
tiques: propostes i criteris d'orga
nització. 

POLICIA LOCAL 

Fins aquí la informació sobre els 
motius i temes a tractar en aquesta 
trabada, afegint que cal agrair al diari 
"EL PUNT" la seua col.laboració en el 
tema. Ara potser són interessants 
unes valoracions finals, en que d'en
trada cal dir que tret d'honroses ex
cepcions, els mitjans de comunicació 
gairebé han silenciat aquesta traba
da; són més importants els vestits i 
nuvis de Lady Di o tates les ximpleries 
que fan els quatre ximplets de torn. 
Seguint ambla premsa, coma tonica 
general cal dir que informa amb tot 
luxe sobre fets, successos, etc. mai 
gairebé sobre les causes profundes 
que generen fets i successos. La 
informació actual ens espanta, indig
na, no ens fa pensar i anar a l'arrel 
d'un problema. Potser cal comen9ar a 
esbrinar les causes enlloc de patir 
pels efectes, i veure llavors que podem 
fer, que segur que podem fer alguna 
cosa ... 

Aquesta Trabada suggereix tam
bé, més ben dit incorpora, el tema de 
la globalització a nivell mundial. Si 
l'economia deis pa'isos ríes, d'alguns 
sobretot, es globalitza, s'escampa, 
fusiona, absorbeix a d'altres, etc, etc, 
tot per la pela, per fer cada cop més i 
més beneficis, perque els pobres, tots 
els que se senten oprimits i marginats 
no poden agrupar-se i lluitar junts? La 
qüestió és de pura logica, i simplement 
de supervivencia, uns s'ajunten per 

ser cada cop més ríes i poderosos i els 
altres ho han de fer per sobreviure. 

Acabo amb un darrer exemple per 
si us interessa: mentre l'Estat espanyol 
i tots els mitjans de comunicació (amb 
més o menys intensitat) han muntat 
un "reality show" impressionant amb 
la tragica i desgraciada mort de Mi
guel Ángel Blanco, assassinat gaire
bé en directe, aquest mateix Estat 
espanyol es nega a deixar de fabricar 
i vendre mines antipersona que ma
ten diariament milers de persones 
arreu del món (negres, groes i pobres 
tots, és ciar). 

Esta molt bé haver sortit al carrer i 
protestar per una mort injusta, absur
da i tora de lloc, pero no hauríem 
d'estar sempre al carrer? O com a 
mínim fer la pressió suficient on cal
gui per evitar situacions com les 
comentades per no parlar d'altres. 

Acabo, donant una ullada al món, 
aquest m'ha semblat un tema trans
cendent que m'ha fet pensar i revisar 
moltes teories; d'acord que ara es
tem en testes i cal xalar, faltaría més!!, 
pero el dia 8 de setembre la vida 
segueix. M'agradaria rebre les vos
tres opinions, i si potser comen9ar a 
fer alguna cosa. Salut i bones tes
tes!!! 

Josep Lluís Millan 

Tots "no" som iguals davant la llei 
1 si tens padrins et bategen. En el 

decurs de tata legislatura municipal, 
molts del casos i temes que es pre
senten obliguen a definir-se als dife
rents partits, per fer finalment patents 
les seues servituds i dependencies. 

Aixo quan hi ha un pacte de govern 
com el d'Ulldecona, encara es posa 
més de manifest, fins i tot de vegades, 
qui diu ser l'oposició, i l'únic que en 
realitat fa es plorar contínuament pel 
paradís perdut, ves per on coincideix 
fil per randa amb gairebé tot el govern 
municipal , i aixo sense pacte previ. 

Arribats a segons quins casos, els 
partits menuts (pero condu'idors) com 
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ERC, necessariament hem d'explicar 
les coincidencies no tan extranyes, 
sense pacte preví, entre part del 
govern municipal i la teorica oposició, 
de dretes uns, i de suposada i terma 
esquerra l'altre. 

Explicaré tres casos ben concrets, 
el més breument possible, per veure 
que no tots som iguals davant la llei: 

1 . Al Convent de les Monges Agus
tines d'Ulldecona (que sens dubte 
tenen tot el nostre respecte), i de 
forma ben visible, s'hi han estat fent 
obres molt de temps per canviar les 
teulades que estaven en mal estat, 
obres ara ja finalitzades . 

Aquestes obres no han tingut pro
jecte, ni permís municipal atorgat per 
la Comissió, i per tant no han pagat la 
Llicencia d'obres ni d'ocupació de vía 
pública. És a dir, obres il.legals es 
mire per on es mire, subvencionades 
amb 500.000 PT A per l'Ajuntament 
amb l'única oposició d'ERC, i també 
amb 1.000.000 de PT A per la Dipu
tació de Tarragona. 

ERC hem denunciat aquests fets 
per R. ULLDECONA ja fa dies, i al Ple 
de l'Ajuntament del mes de Juliol , i 
entenem que els responsables d'una 
suposem autorització verbal deuen 

ser !'Alcalde i el regidor d'Urbanisme. 
Cal dir que aquest és un procediment 
totalment irregular, que no es per
metria a cap ciutada, i a més subven
cionat per dos organismes públics; 
amb aquesta forma d'actuar, tots els 
ciutadans d'Ulldecona han quedat 
per sota de la Santa Mare Esglesia i 
comunitats més o menys emparen
tades. 

Si aquest fet l'haguéssim denun
ciat amb govern del PSC, per cohe
rencia ho fem també ara des del ma
teix govern municipal, on no se'ns ha 
consultat, i on mai haguéssim donat 
el consentiment a una irregularitat. 
Per cert, i parlant del PSC com a 
suposada i teorica oposició que és 
(en realitat una pota del mateix siste
ma que els altres) en aquest afer no 
han obert la boca, sabent-ho del pri
mer dia, per que callen? que deuen? 
o potser temem perdre vots d'es
glésia? Ara, aixo sí, el seu cap ha 
corregut tot el que ha pogut en el te
ma de la subvenció de la Diputació, 
no sé si fins i tot no els ha omplert els 
papers ... i és que de vegades els 
pactes no calen, se sobreentenen. 

2. Tema Calvari: al 92, amb govern 
del Sr. Antich, l'Església es posa el 
"Calvari" al seu nom, que d'altra ban
da figurava a l'lnventari oficial Munici
pal i al Cadastre de Rústica a nom de 
l'Ajuntament. Tot aixo sense que el 
Consistori fes la tramitació que calia, 
és a dir, passant pel Ple a la llum 
pública, vaja. Senzillament, tractever
bal Antich-Parroquia i avant. 

Aquesta inscripció amb tracte de 
favor s'ha mantingut en secret 5 anys 
i l'Església se'I pot inscriure al seu 
nom amb un simple certificat del Bis
bat dient que allo és seu, sense ha
ver-ho de demostrar amb cap do
cument, i a més sense l'obligació de 
publicar edictes per a coneixement 
general com qualsevol particular. 

1 és que segons la Llei Hipotecaria 
(epoca franquista), l'Església catolica 
té aquests dos privilegis (entre molts 
d'altres segurament): inscriure sen
se títols i no publicar edictes. A ERC 
trobem intolerable que encara avui hi 
hagi aquests privilegis, en tot cas els 
altres partits ja es manifestaran, pero 
són privilegis a més molt perillosos 
per qualsevol particular que no tingue 
inscrita la seua propietat al Registre, 
i tingue a la Santa Mare de ve·ina, en 
tot cas és per fer-s'ho mirar. 

Per cert, fa poc hem sabut que "el 
Calvari" i seguint el mateix proce
diment que ara, ja se'I va inscriure 
l'Església al 1961.. . 

3. A Espanya en els darrers anys 
s'han fet moltes autopistes, auto
vies, etc, a l'Espanya diguem-ne cas
tellana, Andalusia inclosa. Bé, tates 
aquestes vies de circulació són gra
tu'ites pera tothom. 

A Catalunya de gratu'ita no h'hi ha 
cap. Si vals anar comodament, ja 
sigue a treballar, o a passejar, a pa
gar. Aixo també passa al País Va
lencia, i a les autopistes que per 
l'Aragó van al Nord. És a dir, que els 
catalans, privilegiats com som, tenim 

Maragall: "L'olivera tortosina 
és positiva i moU esperan~adora" 

POLICIA LOCAL 

un privilegi més, pagar per sortir de 
casa. 

Pero aixo no és tot, resulta que les 
empreses que tenen la concessió de 
les autopistes, és a dir que ens co
bren per passar-hi, no paguen la 
contribució, i els Ajuntaments afectats 
pel seu pas reben gairebé no res. La 
Llei bonifica el 95% de l'IBI (Contri
bució Urbana). 

ERC recentment hem reclamat al 
Ple en dues ocasions sobre aquest 
tema, de cara a iniciar la tramitació 
que calgui per acabar amb aquesta 
discriminació. Només per que tin
gueu una idea, al 1997 l'Ajuntament 
d'Ulldecona deixara de percebre 
16.545.788 PTA. i en els darrers 5 
anys hem deixat de cobrar 77 .852.883 
PTA (dades oficials que tothom pot 
consultar si vol). D'altres aspectes i 
la historia de tot aixo en podem parlar 
un altre día, pero em sembla que la 
discriminació és prou evident. 

Per acabar, una conclusió ben cla
ra: d'aquests tres casos esmentats se 
n'ha beneficiat algun particular? tot 
aixo que hem explicat ho podeu fer 
els simples mortals? 

Aquests privilegis i casos concrets 
no són d'avui , hi ha sectors en aquest 
país que mai deixen de ten ir privilegis 
mane qui mane, l'Església, les grans 
companyies, les multinacionals, te
nen les normes que els beneficien ... 
mane qui mane, o no? 

Josep Lluís Millan Masdeu 
Portaveu Municipal 

Esquerra Republicana de Catalunya 

" A mi em sembla positlu. Cada presentar una llista única a les pro
ciutat ha de tenir la seva propia pares eleccions rnunicipals. Mara
empremta. Aquí a a Ulldecona hi gall, que d'aquesta manera expres
ha una combinació una mica sava el seu suport al pacte de Torto
estranya que no sé quin futur sa i aprofitava perdonar un toe d'a
tindril, pero en el cas que se m'a- .tenció a ERC d'Ulldecona perqué 
punta, Tortosa, és un tema molt 1 governa conjuntament amb el PP i 
molt interessant. Penseu que CiU, va dir també que en la seva 
aquest tipus de _plantejament, el opinió l'any' 1999 se ceiebrar~n pri
P&cte de progrés, ja va ser !'inicial mer les eleccions municipals que les 
a Barcelona ( ... ) i. veure com aixo autonómiques. En aquest sentit, a la 
torna, refonnulat perque ara hi ha pregunta de si podria ser ell mateix 
la dreta amb els seus partlts, és el el candidat del PSC, va assenyalar 
matelx esperit, i és molt espe- que "no és que sigui ctesca'rtable, 
ran~or". Aquesta va ser la valo- pero ára no és la meva lntencló" . 
ració que va fer !'alcalde de Barcelo- L'alcalde de Barcelona va atendre 
na Pasqual Maragall, duran! la visita els mitjans de comunicació abans 
que va efectuar a Ulldecona el pas-· de la xerrada que va oferir a la Casa 
sat dilluns, del pacte que s'ha pro- de Cultura d'Ulldecona davant d'u
duit a la capital del Baix Ebre per nes 200 persones, per' celebrar el 

Margagall va donar una conferencia a Ulldecona per celebrar els 20 anys del PSC. 

20é aniversari de la creació de l'a
grupació socialis~ d'Ulldecona l'any 
1977. 
A la conferencia, Maragall va parlar 
de temes municipalistes, de la políti
ca del PSC de dividir Catalunya en 
regions, una de les quals seria la de 

l'Ebre, del pla estratégic de temes 
culturals. Per acabar, el PSC d'Ull
decona li va entregar una rosa de 
plata on es podia llegir la següent 
inscripció: "A Pasqual Maragall, 
actual alcalde de Barcelona 1 Mur 
presldent de la Generalitat". • 
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ESPORTS 

Club de Bitlles "La Unió" 

Com a president del Club de Bitlles 
"La Unió" m'agradaria mostrar les 
activitats que s'han portat a terme des 
de !'octubre fins aquests moments. 

La primera trobada fou guanyada 
per l'equip deis Freginals. La fotografia 
correspon a aquest primer torneig. 

A partir d'aquest moment comeniya 
el campionat disputat entre catorze 
equips de la comarca. S'aconseguí la 
representació territorial de les Bitlles 
Tarragona, amb una puntuació que 
atorga l'onze lloc. 

Així mateix, m'agradaria felicitar a 
les autoritats de la Federació Catala
na per la seua actitud el dia que se 
celebra la f inal del campionat a Lleida. 

Bitlles. Club La U11i6 d 'Ulldeco11a. St. Lluc '96 

També m'agradaria agrair la seua 
invitació. No puc oblidar tampoc els 
jugadors, que han sabut afrontar molt 
bé les diferents situacions en les que 
s'han trobat al camp contrari, tot i ser 
el primer any que jugaven i sense 
poder rebre el meu suport per motius 
de salut. 

Ara han comeniyat els T ornejos de 
Festes de tots els pobles de la comar
ca. Com que l'equip La Unió participa 
en la majoria de campionats, s'espera 
una gran participació a les Festes de 
Setembre, com la que va haver l'any 
passat al Casal deis Jubilats, a la 
plaiya de Bous i a !'Ermita. No obstant, 
encara resta aconseguir les auto-

Club d'Escacs Ulldecona 
El Club d'Escacs d 'Ulldecona, 

després d'uns anys de grans esforiyos 
pera poder formar un equip competi
tiu a nivell provincial, va decidir, ara fa 
dos anys, deixar-ho córrer tot i quasi 
bé disoldre l'entitat. La falta de ju
gadors i de ganes de competir en 
alguns deis pocs que quedavem van 
ser les causes principals de la greu 
decisió. 

El dia 9 d'octubre de 1996 vam 
celebrar una reunió molt important 
en la que s'havia de prendre una 
determinació: o comeniyavem de ze
ro o deixavem perdre l'entitat. 
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Per sort per a tots nosaltres, vam 
decidir tirar endavant, pero fent les 
coses ben tetes. Comeniyava una no
va etapa amb poca gent i un gran 
deute (no teníem socis i ens havíem 
de pagar les despeses els mateixos 
jugadors). 

Varem trobar una nova junta, uns 
socis que encara que no juguen ens 
donen suport, uns jugadors amb mol
tes ganes de competir per la provin
cia, ajudes de tota mena; Ajunta
ment, Consell Comarcal, Caixes, 
bars ... i molta imaginació. 

ritzacions necessaries per poder ofe
rir el mateix programa. 

A la revista de febrer-juliol 1996 de 
l'Ajuntament d'Ulldecona s'afirma que 
el President del Club de Bitlles havia 
format l'equip pel seu compte, pero 
cal afegir l'agra·iment a les autoritats 
locals i provincials, i al senyor Castell 
-Ramon de Miquela-. També s'han 
de donar les gracies als jugadors, que 
han permes la creació de l'equip. 

Finalment, cal destacar la celebra
ció del Torneig Segon Aniversari Tro
feus Martí, que s'ha disputat entre 
cinc equips aquests dies, després 
d'haver-se ajornat a l'abril. 

Tot aixo ha fet que el comeniyament 
hagi estat molt positiu ja que hem 
aconseguit pujar de categoria, cosa 
que era el nostre objectiu prioritari. 
Pero per poder tirar endavant tan falta 
moltes coses com ara el suport de la 
gent del poble i, sobretot, crear una 
escola de jugadors joves perqué ens 
puguin succeir i així poder tornar a ser 
l'equip competitiu que el nostre poble 
sempre ha tingut. 

Albert Ferré Ferri 

Ciutats 
organitzadores 
delsJocs 
anteriorment 
i seus futures 

CALGARY WORLD POLICE & FIRE GAMES 1997 
(CANADÁ) 

World Police & Fire Games, és un campionat mundial per 
a policies, personal de duanes, institucions penitenciaries i 
bombers. Aquest campionat consta de setanta proves on 
estan invitats a participar-hi totes les persones que realitzen 
dites activitats. Aixo significa que dit esdeveniment acull tot 
tipus de personal, des de simples aficionats fins al perso
nal millor qualificat d'arreu del món, finalitat per la qual es 
realitzen aquests jocs. D'aquesta manera els participants 
tenen l'oportunitat de discutir problemes comuns amb 
diferents punts de vista, tan contactes nous amb grans 
entesos de la materia ... etc. Conjuntament amb els jocs, 
assisteixen a conferencies, simposis, exposicions, xerrades, 
és a dir, es posen al dia en temes relacionats amb la seva 
professió. 

Aquest any Calgary (Ganada) , va integrar a la selecció 
catalana i dintre d'aquesta representació estatal a un fal
dut, José Alonso Ortega, qui va participar en aquests jocs 
com a membre del Cos de Bombers de la Generalitat de 
Catalunya, cos que va aconseguir 16 medalles. 

Aquest any a Calgary han participat prop de 9.000 
competidors, i es preveu que pera l'any 1999 a Stockolm, 
(proper lloc on es realitzara la Competició), participin uns 
12.000 membres. 

ESPORTS 

WPFG.XLS 

WORLD POLICE & FIRE GAMES. CALGARY 1997 

Medalles Or Argent Bronze Atletes 

Bombers Generalitat 3 4 2 9 16 
Mossos d'Esquadra 5 2 6 13 13 
Bombers Barcelona 3 3 2 8 6 
Guardia Urbana BCN 3 2 5 5 
Policia Local Igualada 1 1 1 
Ertzaina 1 2 2 5 5 
C.N.P. 2 

12 14 15 41 48 
Total Atletes WPFG: 8.700 

CIUTATS ORGANITZADORES DELS JOCS 
ANTERIORMENT, 1 SEUS FUTURES 

1985 SAN JOSÉ USA 
1987 SAN DIEGO USA 
1989 VANCOUVER CANA DA 
1991 MEMPHIS USA 
1993 COLORADO SPRINGS USA 
1995 MELBOURNE AUSTRALIA 
1997 CALGARY CANADÁ 
1999 ESTOCOLMO SUECIA 
2001 INDIANAPOLIS USA 

Jocs Bombers 
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ESPORTS 

Escoles Esportives Municipals Curs: 96/97 
Servei Municipal d 'E sports / CEIP Ramón y Cajal / IES Sales i Ferré 

ESCACS 
FINALS COMARCALS 

Classificació final: 
Categoria Participant Núm. P Lloc final 
Benjamí femení Núria Raga 12 3a. Comarcal 
Benjamí femení Anna Tedan 12 Campiona Comarcal 
Benjamí femení Laia Ortiz 12 7a. Comarcal 
Benjamí femení Anna Millán 12 Subcampiona Co. 
Benjamí femení Isabel Sánchez 12 5a. Comarcal 
Benjamí femení Joanna Royan 12 8a. Comarcal 
Benjamí masculí J. Marc Homedes 17 7é. Comarcal 
Benjamí masculí Jordi Garcia 17 13é Comarcal 
Aleví femení Esperanrya Tedan 20 Campiona Comarcal 
Aleví masculí Lluís Garcia 20 6é. Comarcal 
Aleví masculí Joan Callarisa 20 14é. Comarcal 
Aleví masculí J. Vicent Oms 20 16é. Comarcal 

Classifieats per a les finals territorials d 'Eseaes: 
Esperan9a Tedan Campiona Comarcal 
Lluís Garcia 6e Comarcal 

FINALS TERRITORIALS 
Categoría 
Aleví femení 
Aleví masculí 

Partieipant Núm. P Lloe final 
Esperan9a Tedan 31 14 
Lluís Garcia 53 29 

CROS 
FINALS COMARCAL$ 

Partieipant Núm. Partieipants Lloe final 
Agustí Curto 15 8 
Partieipant Núm. Partieipants Lloe final 
Agustí Curto 15 5 
Classifieat per a les finals territorials de eros. 

FINALS TERRITORIALS 
Partieipant Núm. Partieipants Lloe final 
Agustí Curto 41 11 
Classifieat per a les finals naeionals de eros. 

FINALS NACIONALS 
Partieipant 
Agustí Curto 

Núm. Partieipants 
137 

Lloe final 
74 

TENNIS DE TAULA 
FINALS COMARCALS 

CLASSIFICACIÓ GENERAL INDIVIDUAL 

Cat. Lloc 
BF 1 
BF 2 
BF 3 
BF 4 
BF 5 
BF 6 
BM 1 
BM 2 
BM 3 
AF 1 
AF 2 
AF 3 
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Partieipant 
Ruth Sabater 
Anna Tedan 
Núria Raga 
Cinta Millan 
Anna Millan 
Anna Martí 
Andreu Fumadó 
Albert Fernández 
Agustí Callau 
Laura Raga 
Núria Callarisa 
Pili Millan 

Col.legi-IES 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Setze de febrer 
Joan B. Serra 
Setze de febrer 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 
Ramón y Cajal 

Poblaeió 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Muntells 
Alcanar 
Muntells 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 

AF 4 
AF 5 
AF 6 
AF 7 
AF 8 
AF 9 
AF 10 
AM 1 
AM 2 
AM 3 
AM 4 
AM 5 
AM 6 
AM 7 
AM 8 
AM 9 
AM 10 
AM 11 
AM 12 
AM 13 
AM 14 
AM 15 
AM 16 
IF 1 
IF 2 
IM 1 
IM 2 
IM 3 
IM 4 
IM 5 
IM 6 
CF 1 
CF 2 
CF 3 
CF 4 
CM 1 
CM 2 
CM 3 
CM 4 
CM 5 
CM 6 
CM 7 
CM 8 
CM 9 
CM 10 
CM 11 
CM 12 
CM 13 
CM 14 
CM 15 
CM 16 
CM 17 
CM 18 
CM 19 
CM 20 

Neus Sancho Marjal 
Núria Bel Ramón y Cajal 
Esperan9a Tedan Ramón y Cajal 
Juliana Verdiell Ramón y Cajal 
Alba Fibla Marjal 
Rosa Mª Fibla Marjal 
Judith Reverté Marjal 
Pedro Nafre Ramón y Cajal 
Enrique Corraliza Ramón y Cajal 
Manel Raga Ramón y Cajal 
Ricard Brusca Ramón y Cajal 
Marc Fumadó Marjal 
Jordi Queral Marjal 
Gerardo Chavarlera Marjal 
Gabriel Montserrat Ramón y Cajal 
Joan Riba Ramón y Cajal 
Xavier Martínez Ramón y Cajal 
Albert Fontet Joan Bta. Serra 
Cristian Sancho Marjal 
Joan Vicent Oms Ramón y Cajal 
Eric Venti Ramón y Cajal 
Jordi Sabaté Marjal 
Josep Miquel Roig Joan Bta. Serra 
Rosa Minguet Sales i Ferré 
Míriam Millan Sales i Ferré 
Javier Ferré Ramón y Cajal 
Jordi Castel! Ramón y Cajal 
Joan Fernández Sol de Riu 
Elvis Balagué Setze de febrer 
Jesús Fumadó Setze de febrer 
Eduard Ulldemolins Sol de Riu 
Mª Carmen Martín Sales i Ferré 
Maria Minguet Sales i Ferré 
Dolors Verdiell Sales i Ferré 
Laia Labernia Sales i Ferré 

Les Cases 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Les Cases 

Les Cases 
Les Cases 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Les Cases 
Les Cases 
Les Cases 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Alcanar 
Les Cases 
Ulldecona 
Ulldecona 
Les Cases 
Alcanar 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Alcanar 
Muntells 
Muntells 
Alcanar 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 

Manel Corraliza Sales i Ferré Ulldecona 
Antonio Martínez Alfacs La Rapita 
Domingo Nafre Sales i Ferré Ulldecona 
Fernando Jamás R. Berenguer IV Amposta 
Sergi Carrasco Sales i Ferré Ulldecona 
Marc Sabater Sales i Ferré Ulldecona 
Lluc Rasquera 
Agustí Navarro 
Josep Mª Borras 
Josep T orrent 
Feliu Ferré 
Eudald Miró 
Ramon Martorell 
Joan Grau 
Agustí Curto 
Josep R. Roig 
Joan M. Ciuda 
Lluc Gavalda 
Rafel Juaní 
Efren Pardo 

Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Alfacs 
Alfacs 

Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
La Rapita 
La Rapita 

ESPORTS 

1 
Barcelona, 17-5-97. Te1111is Tau/a. Fi11a/s Catalunya (equips). 

IF, Js. Catalu11ya. IM, Ss. Cata/1111ya. CF, Ca111pio11es de Catalu11ya. CM. 9s. de Cataltmya 

CM 21 
JM 1 
JM 2 
JM 3 
JM 4 
JM 5 
JM 6 
JM 7 
JM 8 

Ornar Marín 
Marc Burato 
Jordi Barrera 
Aris Santirso 
Joan Pasalamar 
Jordi Castell 
Jordi Ferré 
Julia Montserrat 
Agustí Vives 

Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 
Sales i Ferré 

Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 
Ulldecona 

FINALS TERRITORIALS 

CLASSIFICACIÓ GENERAL INDIVIDUAL 

ALEVÍ FEMENÍ 

lloc Participant 
1. Marta Besara Domenech 
2. Núria Bel Pocurull 
3. Laura Raga Alifonso 
4. Judit Bru Bru 
5. Núria Bel Pocurull 
6. Pili Millan Gutiérrez 
7. Maria Juncosa Bonet 
8. Teresa Viñas López 

Col.legi-IES 
CEIP Josep Fusté 
CEIP Ramón y Caja! 
CEIP Ramón y Cajal 
CEIP Pamies 
CEIP Ramón y Caja! 
CEIP Ramón y Caja! 
La Salle de Reus 
CEIP Josep F.usté 

ALEVÍ MASCULÍ 
1. Jordi Peirats Butet C. Presentació 
2. Pedro Nafre Romera CEIP Ramón y Cajal 
3. Enrique Corraliza Canalda CEIP Ramón y Cajal 
4. Manel Raga Raga CEIP Ramón y Cajal 
5. Manel Guinovart Forcadell C. Sant Pau 
6. Joan Fornós Herrando CEIP Xerta 
7. Christian Piñana Philips C.F. Ampolla 
8. Cristian Ruíz Darantes CEIP Alberich i Casas 

INFANTIL FEMENÍ 
1. Anna Baria Espinosa CEIP Pamies 
2. Sabrina Ferré Julia CEIP Dr. Ferran 
3. Cristina Casimiro Llepes CEIP Rubio i Ors 
4. Mª José Ivernan Bone C. Cor de Maria 
5. Gemma Ubalde Julia CEIP Dr. Ferran 
6. Rosa Minguet Gispert IES Sales i Ferré 
7. Elisabeth Pie Batet C. Cor de Maria 
8. Sandra Garcia Reselló IES Joan Guinjoan 

INFANTIL MASCULÍ 
1 . Pau Gasol Gatell 
2. Javier Ferré Callarisa 
3. Marc Ollé Soronellas 
4. Lluís Renau Agui lar 
5. Antonio Ferrer Esquerra 
6 . Jaume Fornós Herrando 
7. Joan T eixedó 
8. Jordi Castel! Montoliu 

IES Antonio Gaudí 
CEIP Ramón y Cajal 
IES Antonio Gaudí 
C. Sagrada Família 
C. Santa Teresa 
CEIP Xerta 
CEIP Martí Poch 
CEIP Ramón y Cajal 
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ESPORTS 

CADET FEMENÍ 

1. Mª Carmen Martín Borras IES Sales i Ferré 
2. Angels Salvatella Roijals C. Sant Josep 
3. Montserrat Prats Borrul Reus Deportiu 
4. Maria Minguet Gispert IES Sales i Ferré 
5. Alba Boix Panisello Gimnastic Tarragona 
6. Laia Labernia Castel! 1 ES Sales i Ferré 
7. Anna Clua Clua CEIP Dr. Ferran 
8. Monica Maijo Ferré CEIP Mare de Déu del Portal 

CADET MASCULÍ 

1. Daniel Martín Gallizo IES Antonio Gaudí 

2. Manel Corraliza Canalda IES Sales i Ferré 

3. Domingo Nofre Romera IES Sales i Ferré 

4. Antonio Martínez Cebrián IES Alfacs 

5. Xavier Bielsa Garre Sant Pau Aposto! 

6. lgnasi Martorell Cid C. Sant Josep 

7. Fernando Jamas Cera IES R. Berenguer IV 

8. Isaac de Gregorio Villar C. Natació Tarraco 

FINALS TERRITORIALS DE LA COMPETICIÓ 
DE TENNIS DE TAULA 

CLASSIFICACIÓ GENERAL EQUIPS 

Lloc Col.legi-IES 

1 . Ramón y Cajal 
2. Santa Teresa 
3. La Salle 
4. Teresianes 
5. Gimnastic 

ALEVÍ FEMENÍ 
Població 

Ulldecona 
Móra d'Ebre 
Reus 
Tortosa 
Tarragona 

ALEVÍ MASCULÍ 

1. Ramón y Cajal Ulldecona 
2. Presentació Reus 
3. Pamies Ginestar 
4. Sant Pau Apostol Tarragona 

1. Pamies 
2. Sales i Ferré 

INFANTIL FEMENÍ 
Ginestar 
Ulldecona 

INFANTIL MASCULÍ 

1 . Gaudí Reus 
2. Ramón y Cajal Ulldecona 
3. Sagrada Família Tortosa 
4. C. Natació Tarraco Tarragona 

CADET FEMENÍ 

1. Sales i Ferré Ulldecona 

CADET MASCULÍ 

1. Gimnastic Tarragona 

2. Sales i Ferré Ulldecona 

3. Gaudí Reus 

4. SantJosep Tortosa 

FINALS NACIONALS 
Jocs Esportius Escolars de Catalunya. Curs 95/96 

FASE FINAL DE CATALUNYA DE 
LA COMPETICIÓ DE TENNIS DE TAULA 

INDIVIDUAL 

Data: 10-05-97 Lloc: Torregrossa (Lle ida) 
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CLASSIFICACIONS FINALS 

Categoría Núm. P. Jugadors Lloc Final 

lnfantil-Masculí 32 Javier Ferré Subcampió de Catalunya 

lnfantil-Masculí 32 Jordi Castell 16e. de Catalunya 

Cadet-Femení 32 Mª Carmen Martín Sa. de Catalunya 
Cadet-Femení 32 Maria Minguet 13a. de Catalunya 

Cadet-Masculí 32 Domingo Nafre 17e. de Catalunya 

Cadet-Masculí 32 Manel Corraliza 18e. de Catalunya 

EQUIPS 

Data: 17-05-97 Lloc: Barcelona 

CLASSIFICACIONS FINALS 

Categoría Núm. P. Jugadors Lloc Final 

lnfantil-Femení 08 Sales i Ferré Se. de Catalunya 
lnfantil-Masculí 14 Ramón y Cajal 3es. de Catalunya 

Cadet-Femení 12 Sales i Ferré Campiones de Catalunya 

Cadet-Mascu 1 í 12 Sales i Ferré 9es. de Catalunya 

FUTBOL SALA 
FINALS COMARCALS 

ALEVÍ MASCULÍ 

Classificació Final : Se. Comarcal 

CADET MASCULÍ 

Classificació Final 
Sales i Ferré B 
Sales i Ferré A 

JUVENIL MASCULÍ 

Categoria CM 
1 r. classificat 
58. classificat 

Classificació Final Categoria JM 
Sales i Ferré C 1 r. classificat 

SALES 1 FERRÉ (B) classificat finals territorials 
SALES 1 FERRÉ (C) classificat finals territorials 

FINALS TERRITORIAL$ 

Cadet masculí: Lloc final 4ts. territorials 
Juveni l masculí: Lloc final 3es. territorials 

BÁSQUET 
FINALS COMARCAL$ 

ALEVÍ FEMENÍ 
Campió de grup Ramón y Cajal d'Ulldecona 

CLASSIFICACIÓ FINAL 
Subcampió comarcal 
Classificat finals sector 

CADET FEMENÍ 
Classificació Final: 3s. Comarcals 

JUVENIL FEMENÍ 
Classificació Final: Campiones Comarcals, 2es. sector. 

CLASSIFICADES FINALS TERRITORIALS 
JUVENIL MASCULí 

Classificació Final: Campions Comarcals. 2ns. sector 

FINALS SECTOR 
ALEVÍ FEMENÍ 

Classificació final 3r. sector 

JUVENIL FEMENÍ 
Lloc final 3r. territorial 

JUVENIL MASCULÍ 
Lloc final 3r. territorial 

ESPORTS 

Nit de l'Esport Comarcal al Montsia 1997 
CONSELL COMARCAL DEL MONTSIA 
Av. Santa Barbara sin 
AMPOSTA (Montsia) 

SOL.LICITUD DE PRESENTACIÓ DE CANDIDATURES 
PER L'ELECCIÓ DEL MILLOR ESPORTISTA 1 

ENTIT AT ESPORTIVA COMARCAL 

MILLOR ENTITAT X 
Dad es: 

Entitat: CEIP RAMÓN Y CAJAL D'ULLDECONA 
Adre9a: ESCOLES s/n 

Telefon: 72 oo 66 

SOL.LICITUD DE PRESENTACIÓ DE CANDIDATURES 
PER L'ELECCIÓ DEL MILLOR ESPORTISTA 1 

ENTITAT ESPORTIVA COMARCAL 

MILLOR EXPORTISTA X 
Dades: 

Esportista: Mª CARMEN MARTÍN BORRAS 
Esport: TENNIS DE TAULA 
Categoria :CADET-FEMENÍ 
Modalidad: PER ESCOLES 
Competició: INDIVIDUAL 1 PER EQUIPS 
Entitat: CEIP RAMÓN Y CAJAL D'ULLDECONA 
Godall, 7 de juny de 1997 

Nota: El CEIP Ramón y Cajal d'Ulldecona millor entitat 
esportiva del Montsia durant el curs: 95/96. 

IX Nit de l'Esport Comarcal. Godall, 7 dejuny '97 
CE! P Ramón y Caja/. 

Millar entilat esportiva de la comarca. Curs 95-96 

Núria Fusté i Vericat, futbolista 
- La temporada passada vas militar 

al Tortosa ... 
•Sí, vam comern;:ar amb algun partit de 

pretemporada cap al setembre. Pel que fa 
a la Higa, hem quedat les setenes. Ara, 
ensfalta jugarla final de la Copa Catalunya, 
que juguem el dia 22. 

- Per que el Tortosa i no un altre 
equip? 

• Mira, primer jugava aquí a Ulldecona 
amb l'equip de les menudes, que en realitat 
no podia fer-ho, peró vam fer una mica de 
trampa. Llavors va vindre una noia del 
Tortosa a veure'ns i de seguida li vaig dir 
que sí quan m'ho van proposar. 

- Quan fa que jugues a futbol? 
• Sempre m'ha agrada! molt. De menu

da ja jugava amb el meu pare i els meus 
germans. 

- Són durs els entrenaments? 
• No massa. Durant la setmana 

entrenem tres dies, dimarts , díjous í 
divendres, de 20:30 a 22:00 perqué hi ha 
noies que treballen. En dimarts i dijous 
anem a Tortosa i en divendres a Godall 
Perqué el nostre camp esta ocupat. De 
lotes maneres només estem obligades a 
anar a dos cada setmana. Jo normalment 
vaíg en dimarts i en divendres. 

- 1, els partits? 
• Normalment juguem tots els 

diumenges. Un tora i un a casa. 
- Ouantes noies formeu l'equip? 
• Ara en som 21 peró durant la tempo

rada només en som unes 16 o 17. Fa unes 

ENTREVISTA 

setmanes, com que hem de jugar la copa, 
vam fitxar-ne sis de la Cava i una del 
Cornella. Aquesta temporada jugavem 
noies de la Sénia, deis Guiamets, de 
Pinell, de Godall, de la Cava, de Camarles. 
De Tortosa només en són tres o quatre. 
La més menuda té 15 anys i la més gran 
en té 30. 

- Hi ha molt pocs equips de futbol 
femení, no? 

• Per aquí prop sí que n'hi ha pocs. Ara, 
per Barcelona i Valencia n'hi ha bastants. 
A la lliga en som 14. Juguem Catalunya í 
País Valencia. 

- Sempre jugueu contra equíps 
femenins? 

• En partits oficials sí. Alguna vegada 
pero hem fet algún amistós contra no is. La 
setmana passada, per exemple, en vam 
fer un contra uns quants xics que es van 
ajuntar d'Alcanar. Ells van jugar en la 
mateixa tactica que el Cornella, 4-4-2, per 
a que ens anéssim familiaritzant. Va ser 
un amistós-entrenament i vam xalar molt 
encara que no vam guanyar. 

- Núria, de cara a la temporada vinent, 
continuaras al Tortosa? 

• De moment sí. Jo aniré fent i penso 
seguir jugant. 
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RETALLS DE PREMSA 

DIARI DE TARRAGONA / Dimarts, 1 d'abril de 1997 

La propiedad municipal o 
eclesial del Calvari divide 
a la población de Ulldecona 
______ Pág. 20 

B 1 a1x Ebre/Montsiil 
La llave que 
abrió la polémica 

M.A.S./ Ulldecona 

J.LMATAMOROS 

En la finca ahora en disputa se celebla cada Viernes Santo un espectacular Vla Crucis en el que partlclpan numerosos vecinos de Ulldecona. 

Pocos dlas antes de Se
mana Santa fue cuando el 
Ayuntamiento se enteró de 
que la Iglesia hacía cinco 
años que había registrado 
a su nombre la propiedad 
del Calvari. El Ayunta· 
miento lo supo por un fun
cionario, hombre de con
fianza del párroco, que te
nla un duplicado de la llave 
del candado que cerraba la 
puerta del Calvari. La his
toria empezó cuando los 
operarios de 1 a brigada mu
nicipal de obras que iban a 
limpiar el lugar no pudieron 
.abrir el candado para entrar 
con la llave oficial. A par
tir de aquí se iniciaron las 
investigaciones para co
nocer que pasaba. La sor

. presa del gobierno muni
cipal fue mayúscula cuan· 
do se enteraron de que 
tenían que pedir permiso pa
ra acceder a un lugar que 
desde hace casi un siglo se 
creía que era del Ayunta· 
miento a pesar que la re· 
vista local Rails, editada por 
el Centre Cultural había pu
blicado un reportaje en re
lación al tema y en el cuál 
dejaba entrever que el lu
gar era de la Iglesia. 

La propiedad del Calvari divide 
a la población de Ulldecona 

Unos desconocidos col· 
garon hace unos dlas en la 
puerta del Calvari un car
tel que decía •Se vende pa
ra chalets y apartamentos. 
Para información llamar al 
número ... • El número te· 
lefónico pertenece al Obis
pado de Tortosa. • 

El Ayuntamiento, dispuesto a demostrar a la Iglesia que la finca es suya. 

M.A.SORIA-N.VENTURA/Ulldecona oposición (PSC). El portavoz del 
ejecutivo, el concejal inde-

1.a titularidad del Celvarl de pendentista Josep Uuls Millán, 
Ulldecone es el teme prlncl· señala al ex-alcalde Jaume 
pal en todas In conver.. Antich de ser el culpable de la 
clones del pueblo. La noticie situación por haber ocultado el 
de que le lglelle he regl1tr• hecho a la opinión pública. •An· 
do el lugar 8111 nombre he c:J• tich ha reconQCido que hace cin-

co años no informó al pueblo que 
•do desconcierto entre •.m- la Iglesia había registrado a su 
pitos sectores~ la pobladón • • nombre el Calvari porque no que
El alcalde, Lluc Raga, ha ria alborotar a la población-. di· 
anunciado que está dl1pue1- jo Millán. 
to a llegar huta el flnel P• •Para que la Iglesia pudiera 
ra clarlflcar 101 hechos y la ti- registrar· a so nombre el Calvari, 
tulerldad de le finca. era. necesario un acuerdo ple: 

nano, desafectando el Calvan 
El caso está ayudando a au- como bien de dominio público 

mentar la tensión que hay en el y pasándolo a Qien patrimonial. 
Ayuntamiento entre el equipo Después de este cambio el ple
de gobierno (CiU, PP. ERC e In- no tenla que aprobar la dona
dependientes) y el grupo de la ción, la venta. la cesión o lo que 
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que fuere. Ninguno de estos trá- contra Antich, el grupo muni· Ante este contencioso la lgle
mltes se han hecho y, por tan- cipal del PSC sale en su defensa. sia se remite a la Hoja Parroquial 
to, ahora el Ayuntamiento se en- •La titularidad del Calvari no es- que repartió en octubre de 1991 
cuentra con la paradoja de que taba ¡¡clarada en 1991 cuando en la que informaba a sus feli· 
tiene un bien inscrito a nombre el actual párroco de Ulldecona greses que estaba haciendo ges
de la Iglesia que continua fi· informó a Antich que, además !iones para averiguar la titula
gurando en el patrimonio mu· de otros documentos que según ridad del Calvari Y que había en
nicipal-. añadió el concejal. El ellos demostraban que el Cal· contrado una escritura en que 
informe del secretario municipal vari era propiedad de la Iglesia, un vecino le vendla un t rozo de 
señala que el Ayuntamiento es- había una escritura en el archivo t ierra para que pudiera ampliarse 
tá obligado a iniciar las accio- notarial de Tortosa de fecha 13 el Calvari. J.a Iglesia informó que 
nes legales pertinentes en de- de abril de 1904 en que una ve- entre los documentos que acre
fensa de su patrimonio y de- . cina de la población (Maria Viz· ditan que el Calvari es suyo, es
mostrar su propiedad. Es por eso carro) vendió al párroco de·en- tán unas escrituras de cesión 
que el ·Ayuntamiento está re- tonces el terreno situado en la de la finca. 
moviendo todos los archivos en partida del Puig, lindant e con Por su parte el Ayuntamien
busca de documentos que pue- el Calvari, con la finalidad de que to dispone de un documento ca
dan aportar datos •dado que las el lugar fuera ampliado. Para An- !astral de la Diputació de Ta· 
pruebas que aporta la Iglesia no tich este documento era una rragona del año 1956 en que se 
son absolutamente sat isfacto- prueba con más valor que et res- · especifica que es suya la pro
rios., subrayó Millán. Ante los to•, explicó el grupo municipal piedad del Calvari pero fue en 
ataques del ejecutivo municipal del PSC. 1992 cuando la inventarió. 

RETALLS DE PREMSA 
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Orfeó ·Ulldeconenc, 50 anys d'una. gran família 
L'Orfeó Ulldeconenc ne1X1a a les mans del mestre 
Vicent Auba i Domenech l'any 1947, pero en realitat 
dos anys abans ja cantaven. A més, des de l'any 1922 
i fins que la Guerra Civil espanyola va esclatar, sota el 
nom d'Orfeó Montsia, ja feien sentir les seves veus 

Núria Ventura 

En els seus pri ncipis, l'Orfeó 
comptava també amb una secció de 
teatre, un grup de caramelles i un 
esbart formal cap als anys seixan· 
ta. Actualment en queda la Coral, 
formada per una quarantena de per· 
sones que assagen cada divendres 
enfront deis tres assatjos setmanals 
que es feien aleshores. · 

Ramon Bel, de 77 anys i una de 
les peques persones que canten a 

manera, van actuar a Madrid amb la 
"Agrupación Sindical de Educación 
y Descanso". També a les testes 
nadalenques de la capital espanyo
la, l'any 1971 van cantar al "Salón 
de Exposiciones y Congresos". i a 
TVE, i al Santiago 
Bernabeu .. .D'aquesta época en que
da el record i la medalla d'honor re
buda al Cercle Catala de Madrid. 

· Actualrnent, Dolors Sanjuan Auba, 
néta del Mestre fundador i Gerard 
Fusté Vericat, són els directors de 

Fotografía de Í'Orfeó Ulldeconenc al 1947. 

arreu de la geografía catalana. A l'agost de l'any 1945 
una cona d'amics es va comeniyar a reunir a casa del 
matrimoni Auba-Vericat i a !'octubre del mateix any 
feien el primer concert a la Plaiya de l'Església 
d'Ulldecona amb 130 cantaires. 

l'Orteó. Maria Teresa Vericat és la 
presidenta de l'entitat. 

El diados de mar9 es va comen9ar 
ja amb els actes de celebració. Es 
va fer la Roda Coral, un concert on 
intervindran a més de l'Orfeó Ullde
conenc, el Cor Aleluia de Tarrago
na, Coral Vent de Dalt de Tortosa, 
Coral Santa Llúcia Darrnos i l'Orfeó 
Reusenc. 

El 19 d'abril va celebrar-se una 
rnissa cantada a l'Església Parro
quial Sant Lluc per a tots els difunts 

cantaires i socis de l'Orfeó. El 17 de 
rnaig, un altre concert. En aquest 
cas actuaran l'Esplai d'Ulldecona, el 
grup d'havaneres de l'Orteó i la coral 
infantil de la vila, els Rossinyols del 
Montsia. 

A la Setrnana de Cultura Catala· 
na, el 17 de rnaig, a part d'una can
tada de caramelles, es fara una ex
posició arnb cartells antics i fotogra· 
fíes de l'Orfeó. Es taran actuacions 
tarnbé a les testes deis quatre ba· 
rris d'Ulldecona; les Ventalles, e ls 

l'Orfeó des de la seva fundació, re
corda que "abans la gent participa
va més a als assaljos i mai no hi 
fa/tava ningú, si un día plovia, inclús 
podíem anar a buscar-nos un per un 
1 casa per casa. Ara amb la televi
sió i el futbol, els joves falten molt i 
tenen menys il·lusia'. Fa uns anys 
alguns deis cantaires de l'Orfeó van 
formar també el grup d'havaneres 
Mediterrania i hi ha un altre grup que 
canta caramelles. 

L'orfeó ulldeconenc en dades i noms Valentins, el Castell i a Sant Joan 
del Pas. 

L'Orfeó, perseguit per la policía fran
quista, que els vigilava tots els ass· 
aljos que feien, més d'una vegada 
es va quedar sense cantar, peró tot 
i aixi, va recórrer bona part del país 
arnb la seva música. D 'aquesta 

Any de fundació: 1947 (dos anys 
abans ja van comern;:ar a cantar) 
Socis actualment 200 persones. 
Cantaires: de 40 a 45. Els més joves 
tenen 15 anys i els més grans, de 
77 a 80 són el Sr. José Clua, el Sr. 
Joah Obiol i el Sr. Ramón Bel. 
Presidents al llarg de la seva historia: 
Agustí Labernia Castel!. 
Agustí Raga Vilar. 
Joan Monne Robert (Presiden! 
honorari actualment) 
Ramón Callarissa Caliarissa. 
Joan J. Castel! Gavaldá. 
Joan Obiol Elies. 
Enrique llarte Romeu. 

Josep Maria Milian Roca. 
Maria Cinta Cabalié. 
Miquel Fusté. 
Maria Teresa Vericat. 
Directors: 
Vicent Aubá i Doménech, des de l¡i. 
seva fundació fins l'any 1985. 
Dolors Sanjuan Auba i Gerard 
Vericat, actualment. 
Primer concert: 
HI. d'octubre 1945 a la Pla9a de 
l'Església d'Ulldecona. 
Activitats durant /'any: 
Trobada de Corals 
Jornades Músico-Nadalenques 

La trobada de corals es fara aquest 
any al mes d'agost, el primer diu· 
menge de testes. Possiblement en 
aquest concert hi intervindran tam· 
bé la coral de Vinarós i la de Carie!. 
A les testes de Sant Lluc amb teta 
probabilitat es fará una Antologia de 
la Sarsuela , amb l'Orteó i la Banda 
de Música conjuntament. 

Sera tot un any d'activitats i ac· 
tes amb els quals es vol comme· 
morar el soe. aniversari de l'Orteó 
Ulldeconenc, segons els seus 
membres, els 50 anys d'una gran 
familia. 
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